
شهردار قم از حضور پررنگ و حماسه ساز شهروندان مؤمن و با بصيرت قمی در راهپيمایی روز جهانی قدس تقدیر و تشکر کرد.
به گزارش شهرنيوز؛ دکتر سيد مرتضی سقائيان نژاد از حضور پررنگ و حماسه ساز شهروندان مؤمن و با بصيرت قمی در راهپيمایی 

روز جهانی قدس تقدیر و تشکر کرد.
متن پيام به این شرح است:

در بزنگاهی دیگر از خروش ملت غيور ایران اسلامی همراه و هم نوا با دیگر آزادگان و مستضعفان جهان، شاهد حضوری پرشکوه 
بودیم تا همچون گذشته صدای رسای فریادی برآمده از باورها و ارزش های والای انسانی را به گوش ظالمان و مستکبران برسانند.

شکوه حضور ملت قهرمان ایران اسلامی مخصوصا قم عزیز و الگو در راهپيمایی روز قدس، نشانی است از اقتدار این نظام مقدس 
که به پشتوانه و با حمایت مردم این سرزمين هرروز شاهد افزایش آن هستيم و الگویی برای دیگر ملت های آزاده و سرافراز برای رهایی 

از ظلم ظالمان.
اميد آن دارم تا این شکوه و اقتدار و هم صدایی و انسجام ملت های آزاده مسلمان تا قيام منجی موعود و برچيده شدن بساط ظلم و 

جور مستکبران به برکت استقرار حکومت الهی قائم آل محمد عجل الله تعالی فرجه الشریف تداوم و استمرار داشته باشد.
سيد مرتضی سقائيان نژاد
شهردار قم

پیام تقدیر شهردار قم از حضور گسترده مردم در راهپیمایی روز جهانی قدس

روزنامه
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رهبرمعظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس:

حضور مردم ایران در راهپیمایی روز قدس واقعاً حماسه بود 
کل فلسطين صحنه مقاومت و همه طرحهای سازش باطل شده است

رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس با برشمردن نشانه های بسيار اميدبخش 
از پيشِ رو بودن آینده ای متفاوت به نفع مردم فلسطين از جمله گسترش ميدانِ مقاومت به کل فلسطين و در مقابل، ضعيف 
شدن رژیم اشغالگر و حامی اصلی آن یعنی آمریکا، حوادث سالهای اخير فلسطين را به معنای ابطال همه طرح های سازش با 
رژیم صهيونيستی دانستند و ضمن یادآوری برکات بی بدیل پدیده مقاومت در منطقه غرب آسيا، تأکيد کردند: تنها با نيروی 
مقاومت می توان مسائل دنيای اسلام و در رأس آن مسئله فلسطين را حل کرد. حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنانشان 
با درود به امام بزرگوار که بنيانگذار بنيان مبارک روز قدس بودند، و با درود و سلام فراوان به ملت عظيم الشأن ایران که امروز با 
حضور پر انگيزه خود در ميدان در همه جای کشور حماسه ای با عظمت آفریدند، افزودند: حضور عظيم و مبارک شما در ميدان 
دفاع واقعیِ سياسی و مردمی از قدس موجب نيرو گرفتن و افزایش استقامت کسانی است که با جسم و جان خود از قدس و 

مسجدالاقصی دفاع می کنند و به اميد خدا مبارزه بزرگ فلسطين به نتایج نهایی و مبارک خود نزدیک خواهد شد.

8

پيام تبریک مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم به مناسبت 
روز کارگر 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم با صدور پيامی هفته 
کارگر را به جامعه کارگری استان قم تبریک گفت. 

به گزارش  روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم، متن پيام وحيد وزیری راد مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی بدین 

شرح است:
مقام معظم رهبری:

استقلال ملت و کشور به تلاش و زحمت کارگران بستگی دارد
روز جهانی کارگر، روز قدردانی از مردان و زنان بلندهمتی است که 

آگهی مزایده یک قطعه زمین با کاربری تجاری - مسکونی

اداره کل راه و شهرسازی استان قم

شناسه آگهی:1307819

آگهی مزایده یک قطعه زمین با کاربری تجاری - مسکونی

اداره کل راه و شهرسازی استان قم

شناسه آگهی:1307819 روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم

آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت اول(

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 

شناسه آگهی :1309510

 در نظر دارد بهره برداری از پسماند خشک مناطق 1و5  شهرداری قم را با توجه به شرایط مندرج در اسناد 
مزایده، به مدت دو سال و به صورت دو مرحله ای واگذار نماید .

لذا کليه اشخاص حقيقی و حقوقی متقاضی می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد مزایده به سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی قم،ميدان آزادگان،بلوار شهيد بهشتی، روبروی بيمارستان شهيد 

بهشتی ،سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اقدام نمایند.
شرایط عمومی:

 ـمطالبات بلوکه شده تایيده  3ـ   ـضمانت نامه بانکی 2   ـمبلغ تضمين شرکت در فرایند ارجاع کار به صورت 1   1
  IR  770600520301101520177001   واریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر ایران به شماره شبا

می باشد .
 ـسازمان در رد یا قبول هریک از پيشنهادات مختار است . 2

 ـهزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد. 3
 ـسایر شرایط و جزئيات مربوط به مزایده در برگ شرایط عمومی درج گردیده که می بایست توسط پيشنهاد  4

دهندگان با قيد جمله )قبول است( مهر و امضا و ضميمه پيشنهاد گردد .
 ـمهلت دریافت اسناد و تحویل پيشنهادات از تاریخ  1401/02/17 لغایت 1401/02/27 می باشد .  5

 ـاداره حراست حوزه   ـطبقه چهارم   ـشهرداری مرکز   ـبلوار امام موسی صدر   ـمحل تسليم پيشنهادات: قم  6
خدمات شهری می باشد .

 ـجهت پاسخگویی به سوالات با کارشناس امور قراردادها با شماره تلفن  09196653321تماس حاصل   7
فرمایيد .

روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده عمومی)نوبت اول( بهره برداری از پسماند خشک مناطق1و5  شهرداری قم

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم

شناسه آگهی:1309515

مردم قم "روز قدس" متفاوت و درخشانی را رقم زدند؛

خروش مردم قم درحمایت ازمردم مظلوم فلسطین

در نظر دارد راهبری ماشين آلات ،باسکول،سرند کود کمپوست وحفظ ،توسعه ونگهداری روزانه فضای سبز و 
نظافت سایت البرز  را از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید. لذا کليه اشخاص حقوقی 
متقاضی، می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از طریق مراجعه به سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم به نشانی: قم ميدان آزادگان ،بلوار شهيد بهشتی روبروی بيمارستان شهيد بهشتی سازمان 

مدیریت پسماند شهرداری قم،واحد امور قراردادها اقدام نمایند.
شرایط عمومی:

1- تضمين شرکت در فرایند ارجاع کار 1- بصورت ضمانت نامه بانکی 2-مطالبات بلوکه شده تائيد شده 3-واریز 
 )IR 770600520301101520177001(وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر ایران به شماره شبا

می باشد.
2- هرگاه برندگان اول، دوم و سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده ایشان به ترتيب ضبط خواهد 

شد.
3- سازمان در رد یا قبول هر یك از پيشنهادات مختار است.

4- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه است.
5- سایر شرایط وجزیئات مربوط به مناقصه در برگ شرایط عمومی ونمونه قرارداد درج گردیده که می بایست 

توسط پيشنهاد دهندگان با قيد جمله )قبول است( مهر و امضاء و ضميمه پيشنهاد گردد.
6- مهلت دریافت اسناد و تحویل پيشنهادات از تاریخ 1401/02/17لغایت 1401/02/27 باشد.

7- محل تسليم پيشنهادات:قم بلوار امام موسی صدر، شهرداری مرکز،طبقه چهارم ،واحد حراست حوزه 
معاونت خدمات شهری.

8- جهت پاسخگویی به سوالات با کارشناس امور قراردادها با شماره تلفن 09196653321 تماس حاصل 
فرمایيد.

10 - حضور پيشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در محل سازمان بلامانع می باشد.
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فلسطین؛ نماد مظلومیت 
انسان دربند 

در سال 1917م با اشغال فلسطین توسط بریتانیا 
زمینه اشغال فلسطین توسط اسرائیل فراهم و سرزمین 

فلسطین در سال 1948م توسط اسرائیل اشغال شد و این اشغال همچنان ادامه 
دارد. این کشور در طی این دوره، شاهد جنگ ها، انتفاضه ها و قتل  عام های فراوانی 

بوده است.
از تاسیس رژیم جعلی اسراییل  اگر به تاریخ 74 ساله فلسطین و منطقه پس 
بیندازیم، تاریخی همراه با خون ریزی و اشغال را مشاهده خواهیم کرد؛ تاریخی که 
صهیونیست ها بقای خود را فقط در کشتار فلسطنیان و مسلمانان پیگیری می کنند.

پیام امام خمینی)ره( در شانزدهم مرداد 1360 مبنی بر اعلام آخرین جمعه ماه 
مبارک رمضان به عنوان روز قدس نقطه عطفی در تاریخ قضیه فلسطین است.

 امام امت در این پیام نوشتند »من طی سالیان دراز، خطر اسرائیل غاصب را گوشزد 
نمودم که این روزها به حملات وحشیانه خود به برادران و خواهران فلسطینی شدت 
بخشیده است و به ویژه در جنوب لبنان به قصد نابودی مبارزان فلسطینی پیاپی خانه 

و کاشانه ایشان را بمباران می کند.
من از عموم مسلمانان جهان و دولت های اسلامی می خواهم که برای کوتاه کردن 
دست این غاصب و پشتیبانان آن،  به هم بپیوندند و جمیع مسلمانان جهان را دعوت 
می کنم آخرین جمعه ماه مبارک رمضان را که از ایام قدر است و می  تواند تعیین کننده 
سرنوشت مردم فلسطین نیز باشد، به عنوان »روز قدس« انتخاب و طی مراسمی 
از حقوق قانونی مردم مسلمان  را در حمایت  همبستگی بین المللی مسلمانان 
فلسطین اعلام نمایند. از خداوند متعال پیروزی مسلمانان را بر اهل کفر خواستارم«.

)صحیفه،ج 8،ص 229(
در پی صدور این بیانیه، رهبران سیاسی و مذهبی ایران و کشورهای اسلامی و 
بسیاری از آزادگان جهان به ویژه گروه های فلسطینی از پیام رهبر کبیر انقلاب اسلامی 
استقبال کردند، این در حالی است که سال ها قبل از صدور این پیام، قدس شریف 
توسط صهیونیست ها به آتش کشیده شد. آن زمان نیز حضرت امام خمینی)ره( در 
پیامی اعلام کرد : »تا زمانی که فلسطین اشغال شده، آزاد نشده است مسلمانان، 
در  همواره  صهیونیسم  جنایت  بگذارند  کنند.  بنا  تجدید  نباید  را  مسجد الاقصی 
شود.  فلسطین  آزادی  برای  حرکتی  مایه  و  باشد  مجسم  مسلمانان  چشمان  برابر 
مسجد الاقصی را آتش زدند، ما فریاد می کنیم که بگذارید مسجد الاقصی به همین 
حال نیم سوخته باقی باشد، این جرم را از بین نبرید« هر چه به عقب بر گردیم و گذشته 
رژیم اشغالگر قدس را ملاحظه کنیم کتابی قطور از جنایت، غصب، کودک کشی، نسل 
کشی و تخریب حرث و نسل را مشاهده می کنیم. که دخالت در امور داخلی ایران در 
قالب آموزش و تربیت شکنجه گران ساواک در حکومت استبدادی پهلوی و جاسوسی 
و عملیات های تروریستی در سالهای پس از پیروزی انقلاب اسلامی، گوشه ای از 

جنایات این رژیم در حق ملت ایران است. 
متاسفانه در این سال های سیاه برخی دولت های منطقه به جای مبارزه با رژیم 
غاصب و حمایت عملی از مظلومان فلسطین از سیاست های ایالات متحده آمریکا در 
منطقه خاورمیانه تبعیت کردند و اسرائیل غاصب را به رسمیت شناختند و به تدریج به 
عادی سازی رابطه با این رژیم نامشروع پرداختند اما جمهوری اسلامی ایران در نقطه 
مقابل این سیاست، از مقاومت مردم فلسطین حمایت کرد و مردم ایران برای همدلی 
با مقاومت فلسطین روز قدس را هر سال پر شکوه تر از سال قبل گرامی داشتند و این 

روز را روز اسلام، روز نبی اکرم)ص( و روز مسلمانان و مستضعفان جهان دانستند.
اینک عملکرد دولت های واداده و هم سو با اسرائیل غاصب در برابر چشم ماست 
که جز تداوم خشونت و کودک کشی در فلسطین و ذلت و نکبت برای حکومت های 
عرب، حاصلی نداشت در حالی که نتیجه رفتار نظام اسلامی و مردم حق طلب ایران 
نیز در برابر چشم ماست که فربهی جریان مقامت مردمی در لبنان و فلسطین است. 
اکنون در آستانه روز قدسی دیگر علی رغم جنگ روانی بدخواهان همچنان به نظر 
می رسد  مساله فلسطین یک مساله انسانی و اسلامی است. اشغال سرزمین دیگران 
با مرور زمان رسمیت پیدا نمی کند. روز قدس روز اعلام انزجار از ستمگران، روز دفاع 

از مظلومین و دفاع از مقاومت انسان های تحت ستم در سراسر دنیاست.
جامعه ما در قضیه فلسطین با یک عملیات روانی تمام عیار روبرو است و در مقابل 
این جنگ تمام عیار روانی به پاتک مناسب آن نیاز دارد. مواضع ما در حوزه مقاومت 
نیازمند دیپلماسی عمومی منسجم، هماهنگ و هم افزا است. تا در کنار تبیین 
مواضع جمهوری اسلامی برای مردم ایران، سایر ملت ها نیز به اهمیت موضع به حق 
ما در قضیه فلسطین پی ببرند. همچنین فلسطینی ها نیز بدانند نظام و مردم ایران 
فارغ از نگاه جناحی و سیاسی، همواره در کنار آنها هستند، چرا که فلسطین نماد 

مظلومیت انسان در بند است.
رئيس کميسيون فرهنگی مجلس دهم

چرایی عدم انعکاس مناسب مذاکرات  ایران و عربستان در رسانه های منطقه؛

چه کسانی از پیشرفت مذاکرات
 تهران و ریاض ناراحتند؟

طی روزهای اخیر اعلام شد که ایران و عربستان در 
مذاکرات دور پنجم در عراق به نتایج مثبتی رسیده اند، 
اما رسانه های منطقه با بی توجهی  یا کم توجهی از 
کنار آن عبور کرده اند . در این چارچوب، روز یک شنبه  
»فواد حسین«، وزیر امور خارجه عراق در گفت وگو با 
شبکه الجزیره از حصول توافق بین ایران و عربستان 
درباره برگزاری دور ششم مذاکرات در سطح سیاسی 

خبر داد.
مقام های  ایران مانند وزیر امور خارجه و سخنگوی وزارت امور خارجه بارها بر 
آمادگی خود بر ادامه مذاکرات با عربستان تأکید  کرده و از فضای مثبت این مذاکرات 
خبر داده اند ، اما این اظهارات در حوزه رسانه ای در سطح منطقه ای  و بین المللی  
چندان مورد پوشش تبلیغی قرار نگرفته است و حتی رسانه های محور مقاومت نیز 

آن گونه  که باید به این اظهارنظرها و گفت وگوها  نپرداخته اند.
جریان های  به لحاظ  که  است  اشاره  شایان  موضوع  این  چرایی  به  پاسخ  برای 
سیاسی رسانه های منطقه به طور  کلی در چارچوب سه جریان سلفی با محوریت 
اخوان المسلمین  و مورد حمایت قطر و ترکیه، جریان سعودی و دنباله ها و رسانه های 

وابسته به آنها و جریان رسانه ای محور مقاومت بررسی پذیر هستند.
در بین این جریان های رسانه ای، جریان رسانه ای سلفی مهم ترین  و گسترده ترین 
این رسانه ها در چارچوب سیاست های   را در اختیار دارد.  تریبون های رسانه ای 
خوش  روی  موضوعی  چنین  به  پرداختن  به  روی  آن  از  خود،  حامی  دولت های  
نشان نمی دهند که در وهله اول گردانندگان آنها  در رقابت سیاسی و رسانه ای با 
عربستان سعودی و دنباله های  آن اند. در واقع،  آنها   تمایلی به منعکس کردن خبرها 
و گزارش های  مثبت و نه منفی درباره بهبودی روابط ایران و عربستان ندارند و چنین 

امری را در جهت منافع و سیاست های  کشورهای حامی خود نمی دانند . 
جریان رسانه ای دوم که متعلق به عربستان و محور آن است نیز این گفت وگوها  
را پوشش نداده یا از آن استقبال نکرده است و گمانه زنی  می شود  که در آینده نیز 
تبلیغی  تعریف شده و خط  بر اساس سیاست  زیرا  نپردازد؛  آن  به برجسته سازی 
تحدید شده خود از سوی دربار عربستان سعودی، نباید در رهیافت های  تبلیغی 
راهبردی خود در قبال ایران و محور مقاومت چرخش و تعدیل چشم گیری  ایجاد 
شود؛ به این علت که زدن محور مقاومت بر اساس تاکتیک های  تبلیغی، هدفی 
راهبردی برای آنها  به شمار  می رود  و نباید انتظار داشت که به زودی  سیاست خود 
را در این باره ، تغییر دهند و از سیاست های  تبلیغی راهبردی علیه ایران و متحدان 
آن مانند »ایران هراسی « و »سپاه هراسی« دست بردارند. بنابراین،  این رسانه ها به 
احتمال زیاد حتی پس از به نتیجه رسیدن این مذاکرات نیز به این خط تبلیغی خود 
ادامه خواهند داد. درباره جریان رسانه ای دیگر یعنی رسانه های وابسته به محور و 
گروه های  مقاومت و علت نپرداختن آنها   به موضوع مذاکرات  ایران و عربستان و فضای 
مثبت آن نیز باید گفت که اساساً، چنین رویکرد آنها  دو علت می تواند  داشته باشد؛ 
نخست اینکه در این باره ، پیوست رسانه ای برای این منظور تهیه نشده باشد و در نتیجه 
این رسانه ها دستور العملی برای پوشش این مذاکرات و برجسته سازی آنها  در اختیار 
نداشته باشند. دوم اینکه این رسانه ها اولویت های دیگری را مانند تحولات فلسطین، 
عراق، لبنان و یمن دنبال می کنند  و موضوع مذاکرات ایران و عربستان برای آنها  

به لحاظ حرفه ای  اولویت اول نباشد که طبیعتا نمی تواند توجیه پذیر باشد.
کارشناس سياسی و رسانه ای منطقه

اخبار

سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد:

دانش محوری و مردم مداری دو رویکرد 
اصلی حوزه خدمات شهری

سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم گفت: اتخاذ رویکرد دانش محوری و 
مردم مداری باعث پدید آمدن مفاهیم جدیدی در کیفیت و نحوه ارائه خدمات، بهبود 

فرآیندها و نهایتاً افزایش رضایت مندی شهروندان را به دنبال خواهد داشت.
مهدی اصفهانیان مقدم در گفت وگویی، با اشاره به نامگذاری سال 1401 توسط 
مقام معظم رهبری به عنوان سال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین اظهار داشت: 
این نامگذاری ضرورت استفاده از دانش و فناوری در راستای ارتقاء کمی و کیفیت ارائه 

خدمات به شهروندان با بهبود فرآیندها را ضرورتی اجتناب ناپذیر کرده است.
وی یکی از ارزشمندترین سرمایه های یک شهر را برخورداری از دانش در مدیریت 
شهری است و ابراز کرد: اتخاذ رویکرد دانش محوری و مردم مداری باعث پدید آمدن 
افزایش  نهایتاً  ارائه خدمات، بهبود فرآیندها و  مفاهیم جدیدی در کیفیت و نحوه 

رضایت مندی شهروندان را به دنبال خواهد داشت.
مهم ترین  از  یکی  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاونت  سرپرست 
عرصه هایی که شرکت های دانش بنیان می توانند با نقش آفرینی، خلاقیت، نوآوری 
و افزایش کیفیت و بهبود فرآیندها، منجر به ارتقاء کیفیت ارائه خدمات به شهروندان 
شوند، در حوزه هایی از قبیل مدیریت هوشمند پسماند، ارتقاء کیفیت محیط زیست 
شهری و فضای سبز و نظافت شهر و بهبود سیما و منظر شهری و افزایش ضریب ایمنی 
و خدمات آتش نشانی و… بوده که این گونه موارد مکان مناسبی برای تعامل شهر و 

دانش با هدف توسعه شهری دانش بنیان است.
به گفته وی، با توجه به اینکه شهروندان و مردم مخاطبان اصلی و دریافت کنندگان 
خدمات هستند، این وظیفه مدیران بوده که با خلاقیت، نوآوری و تدوین فرآیندهای 
دانش محور، خدمات مناسب را در حداقل زمان با بهترین کیفیت به شهروندان ارائه 
دهند. اصفهانیان مقدم خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه معاونت خدمات شهری 
به عنوان گسترده ترین معاونت شهرداری، در خط مقدم ارائه خدمات به شهروندان، 
زائرین و مجاورین حرم کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها بوده، 
که کیفیت و نحوه ارائه خدمات و عملکرد آن نقش بسیار مهم و تأثیر به سزایی در 

رضایت مندی شهروندان از مجموعه مدیریت شهری دارد.
وی با تأکید بر اینکه با بررسی و رصد دقیق وضع موجود و بهره گیری از ایده های 
دانش بنیان، ضمن تغییر و اصلاح برخی فرآیندها توأم با توانمندسازی منابع انسانی 
نسبت به ارتقا کیفیت، به دنبال ارائه خدمات بهتر هستیم، گفت: از شاخص های حوزه 
معاونت خدمات شهری نظیر تنظیف محیط شهر، آراستگی و بهبود سیما و منظر 
شهری، بهبود و ایجاد توسعه فضای سبز و محیط زیست شهری و افزایش ضریب ایمنی 
شهر که انجام موارد مذکور منجر به توفیق شهرداری در جلب رضایت مندی حداکثری 

شهروندان را به دنبال خواهد داشت.
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

اختصاص۱۴۷ میلیارد تومان بودجه 
برای تملک فاز ۵ عمار یاسر

 مدیر منطقه هفت شهرداری قم از اختصاص 147 میلیارد تومان بودجه برای تملک 
فاز 5 عمار یاسر در سال 1401 خبر داد و گفت: تعداد پلاک های تملک نشده فاز 5 
عمار یاسر تا ریل راه آهن 84 مورد بوده که شهرداری آماده توافق با مالکان این املاک 

است.
محمد رمضانی به تشریح پیشرفت فاز 5 عمار یاسر پرداخت و اظهار داشت: این پروژه 
به عنوان مهم ترین پروژه منطقه هفت شهرداری بوده و برای آن در سال 1401 اعتبار 

ویژه ای برای تملک در نظر گرفته شده تا بتوانیم این پروژه را به اتمام برسانیم.
وی اعتبار تملک فاز 5 عمار یاسر را در سال 1401 عددی بالغ بر 147 میلیارد تومان 
اعلام کرد و افزود: از 180 میلیارد تومان بودجه تملک سال 1401 که به این منطقه 

اختصاص داده شده حدود 147 میلیارد تومان مربوط به تملکات این پروژه است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم اراده و همت مدیریت شهری در سال 1401 را 
تکمیل و بهره برداری این پروژه دانست و ابراز کرد: دلایل زیادی برای عدم تکمیل این 
پروژه وجود دارد و تنها به شهرداری مربوط نیست، البته کمبود بودجه و عدم توافق 

شهروندان با شهرداری تأثیر زیادی در طولانی شدن این پروژه داشته است.
وی از آغاز عملیات تخریب بعضی از پلاک های خریداری شده از هفته آینده خبر داد 
و یادآور شد: خوشبختانه تعدادی از پلاک های مسئله دار مسیر در چند ماه گذشته 
خریداری شده و عملیات تخریب به زودی آغاز می شود تا پروژه متوقف نشده و بتوانیم 

طبق برنامه ریزی های انجام شده، عرشه و مباحث عمرانی آن را پیش ببریم.
رمضانی از تشکیل تیم تملک در منطقه نیز خبر داد و خاطرنشان کرد: جلسات 
ویژه ای با اعضای کارگروه تملک شهرداری مرکز به صورت هفتگی برگزارشده و مدیریت 
شهری در تلاش است، این پروژه به صورت کامل به بهره برداری رسیده و برنامه تملک 

تنها تا خیابان بیگدلی ختم نشود.
وی با اشاره به آمادگی شهرداری در تملک ملک های مسیر پروژه تا راه آهن مطرح 
کرد: هر شهروندی که در طول مسیر پروژه ملک داشته می تواند برای واگذاری آن به 
شهرداری مراجعه کرده و اقدامات لازم را برای فروش ملک خود به شهرداری انجام دهد. 
مدیر منطقه هفت شهرداری قم تعداد پلاک های تملک نشده مسیر تا ریل راه آهن را 
84 مورد اعلام کرد و گفت: بانک املاک شهرداری املاک مرغوبی در پردیسان و چند 
قطعه در شهرک زین الدین را برای تملک این پروژه اختصاص داده و شرایط خوبی برای 

شهروندان ایجادشده است.
وی تعداد کل املاک فاز 5 عمار یاسر را 186 پلاک اعلام کرد و گفت: تا پایان سال 
1400 تعداد 102 پلاک تملک شده و 84 پلاک باقی مانده که تا محور بیگدلی 
29 پلاک، تا خیابان دورشهر 35 پلاک و تا راه آهن 22 پلاک هنوز تملک نشده که 

امیدواریم تا پایان سال 1401 تملک آن انجام شود.
رمضانی در پایان از انجام توافقات اولیه با چهار ملک خبر داد و افزود: چهار ملکی 
که تنها حیاط آن ها در طرح است، با مجوز شهردار و توافق مالکان به زودی تخریب 
می شود و قبل از توافق نامه قانونی مسائل مالی آن ها تأمین شده و برای شمع گذاری 

آماده می شود.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

تکمیل ۱۰۰ پروژه نورپردازی تا پایان سال
 سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه امسال سالی نورانی برای 
شهرداری قم خواهد بود، گفت: تعداد پروژه های نورپردازی تا پایان سال در شهر به 

100 پروژه خواهد رسید.
پیام جوادیان با بیان اینکه سال 1401 سالی نورانی برای سازمان زیباسازی خواهد 
بود، اظهار داشت: اعتبارات قابل توجهی برای پروژه بزرگ نورپردازی درنظرگرفته شده 
است. وی با تأکید بر اینکه فضای کالبدی شهر نیاز به حیات شبانه دارد، عنوان کرد: 
برای اینکه حیات شبانه قم بیش از همیشه نمایان باشد، پروژه های زیادی طی سال 

جاری به اجرا درخواهد آمد.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم ابراز کرد: تاکنون 70 پروژه نورپردازی در 
سطح شهر قم انجام شده که تا پایان سال این پروژه ها به 100 پروژه خواهد رسید و 

جلوه خاصی به شهر مقدس قم به خصوص در ساعات شب خواهد داد.
وی یادآور شد: هم اکنون در بیشتر مراکز تاریخی و میراثی و پل های شهری طرح های 
نورپردازی به اجرا درآمده و در قالب کارگروه تخصصی نور و کارگروه تخصصی تعمیر و 
نگهداری این 70 پروژه در طول سال روشن نگه داشته شده اند و فضای بهتری جهت 

حیات شبانه به شهر زائرپذیر قم داده است.

مدیرعامل ميادین  وساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم خبرداد:

آغاز به کار کیوسک های عرضه یخ بهداشتی 
پس از ماه رمضان 

مدیرعامل میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از آغاز به 
کار کیوسک های عرضه یخ بهداشتی در شهر قم پس از ماه مبارک رمضان خبر داد.

علیرضا مظفری ضمن با اشاره به آغاز فعالیت کیوسک های عرضه یخ بهداشتی اظهار 
داشت: با توجه به فرارسیدن فصل گرما و به منظور تأمین نیاز مسافران و شهروندان، این 
سازمان با همکاری معاونت خدمات شهری و مناطق هشتگانه اقدام به جانمایی 22 

باب کیوسک عرضه و فروش یخ بهداشتی در سطح شهر نموده است.
وی با بیان اینکه فعالیت این مراکز فصلی و تا پایان شهریورماه ادامه خواهد داشت، 
گفت: مراکز موصوف بیشتر در مبادی ورودی و خروجی شهر و برای راحتی و دسترسی 

مسافران و زائران دایر شده است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس 
با برشمردن نشانه های بسیار امیدبخش از پیشِ رو بودن آینده ای متفاوت به نفع 
مردم فلسطین از جمله گسترش میدانِ مقاومت به کل فلسطین و در مقابل، 
ضعیف شدن رژیم اشغالگر و حامی اصلی آن یعنی آمریکا، حوادث سالهای اخیر 
فلسطین را به معنای ابطال همه طرح های سازش با رژیم صهیونیستی دانستند و 
ضمن یادآوری برکات بی بدیل پدیده مقاومت در منطقه غرب آسیا، تأکید کردند: 
تنها با نیروی مقاومت می توان مسائل دنیای اسلام و در رأس آن مسئله فلسطین 

را حل کرد.
بزرگوار که  امام  به  با درود  ابتدای سخنانشان  آیت الله خامنه ای در  حضرت 
بنیانگذار بنیان مبارک روز قدس بودند، و با درود و سلام فراوان به ملت عظیم الشأن 
ایران که امروز با حضور پر انگیزه خود در میدان در همه جای کشور حماسه ای 
با عظمت آفریدند، افزودند: حضور عظیم و مبارک شما در میدان دفاع واقعیِ 
سیاسی و مردمی از قدس موجب نیرو گرفتن و افزایش استقامت کسانی است که 
با جسم و جان خود از قدس و مسجدالاقصی دفاع می کنند و به امید خدا مبارزه 

بزرگ فلسطین به نتایج نهایی و مبارک خود نزدیک خواهد شد.
ارتش جنایتکار صهيونيستی ناچار شده آرایش تهاجمی خود را به 

تدافعی تبدیل کند
رهبر انقلاب در ادامه با بیان اینکه امروز قصد دارند به زبان عربی خطاب به 
دنیای اسلام بخصوص دنیای عرب سخن بگویند، با تأکید بر این واقعیت که تا 
رژیم غاصب و جنایتکار صهیونیست بر قدس مسلط است، همه روزهای سال را 
باید روز قدس دانست، گفتند: قدس شریف، قلب فلسطین است و سراسر کشور 

غصب شده، از بحر تا نهر، ادامه قدس است.
ایشان با تحسین ایستادگی و شهامت کم نظیر ملت فلسطین، عملیات فداکارانه 
جوانان فلسطینی را موجب ایجاد سپر دفاعی برای فلسطین و بشارت دهنده 
آینده ای متفاوت دانستند و در بیان نشانه های رقم خوردن معادله ای جدید در امروز 
و فردای فلسطین خاطرنشان کردند: امروز »اراده شکست ناپذیر« در فلسطین و 
همه منطقه ی غرب آسیا جایگزین »ارتش شکست ناپذیر« صهیونیست شده و 

ارتش جنایتکار ناچار شده آرایش تهاجمی خود را به تدافعی تبدیل کند.
شکست های پیاپیِ مهمترین حامی رژیم صهیونیستی یعنی آمریکا در جنگ 
افغانستان، در سیاست فشار حداکثری بر ایران اسلامی، در برابر قدرتهای آسیا، 
در کنترل اقتصادی جهان و در مدیریت داخلی خود، و همچنین پدیده شکاف 
به عنوان  انقلاب  بود که رهبر  آمریکایی، مواردی دیگری  عمیق در حاکمیت 

نشانه های آینده ای متفاوت به آنها اشاره کردند.

ایشان با اشاره به دست و پا زدن رژیم صهیونیستی در انبوه مشکلات سیاسی و 
نظامی، افزودند: جلاد و مجرم قبلی که در رأس رژیم بود، در پی حماسه ی سیف 
القدس به زباله دان پیوست و جانشینان امروز او هم هر ساعت در انتظار تیغ برنده 

حماسه ای دیگرند.
به قدرت های نژادپرست و معاند نمی توان و نباید تکيه کرد

حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه با اشاره به نمونه های عینی از گسترش 
مقاومت در سراسر فلسطین مانند تحرک اردوگاه جنین که صهیونیست ها را 
دیوانه کرده است، درخواستِ 70 درصد از فلسطینی ها برای حمله نظامی به 
رژیم غاصب، حرکتهای جهادی مردم فلسطین در بخش های شمالی و جنوبی 
و قدس شرقی، دفاع  اردن  راهپیمایی های سنگین در  سرزمین های 1948، 
جانانه جوانان فلسطین از مسجدالاقصی و رزمایش نظامی در غزه، تأکید کردند: 
کل فلسطین به صحنه مقاومت تبدیل شده و مردم فلسطین بر ادامه جهاد وحدت 
نظر یافته اند. این پدیده های مهم به معنی آمادگی کامل فلسطینی ها برای مقابله 
با رژیم غاصب است و دست سازمانهای مجاهد را باز می گذارد تا هر زمان لازم 

دانستند وارد عمل شوند.
ایشان پیام مهم این حوادث و آنچه را در سالهای اخیر در فلسطین رخ داده 
است، ابطال همه طرحهای سازش با دشمن صهیونیست خواندند و گفتند: هیچ 
طرحی درباره فلسطین در غیاب یا بر خلاف نظر صاحبان آن یعنی فلسطینی ها 
اجراشدنی نیست و این یعنی همه توافقات پیش از این مانند اُسلو، یا طرح عربی 

دو دولتی، یا معامله قرن، یا عادی سازی های حقیرانه اخیر باطل شده اند.
رهبر انقلاب با اشاره به استمرار انواع جنایات رژیم صهیونیستی با وجود از 
نفس افتادن آن، افزودند: دروغگویان مدعی حقوق بشر در اروپا و آمریکا که در 
قضیه اوکراین آن غوغا را به راه انداختند، در برابر این همه جنایت در فلسطین 
مهر سکوت بر لب زده اند و از مظلوم دفاع نمی کنند بلکه به گرگ خونخوار کمک 

هم می کنند.
ایشان درس بزرگ از این رفتار مزوّرانه قدرتهای نژادپرست غربی را پرهیز از هر 
گونه تکیه کردن به آنها دانستند و تأکید کردند: تنها با نیروی مقاومت که برگرفته از 
تعلیم قرآن کریم و احکام اسلام عزیز است، می توان مسائل دنیای اسلام و در رأس 

آن مسئله فلسطین را حل کرد.
پر  را  آسیا  غرب  منطقه  در  مقاومت  شکل گیری  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
برکت ترین پدیده این منطقه برشمردند و خاطرنشان کردند: کیان مقاومت بود که 
بخشهای اشغال شده لبنان را از لوث وجود صهیونیست ها پاک کرد، عراق را از 
حلقوم آمریکا بیرون کشید و از شرّ داعش نجات داد، به مدافعان سوری در برابر 
نقشه های آمریکا مدد رساند، با تروریسم بین المللی مبارزه می کند، به مردم مقاوم 
یمن در جنگی که به آنها تحمیل شده است یاری می رساند، با پنجه افکندن به 
موجودیت غاصبان صهیونیست به توفیق الهی آنها را به زانو در می آورد و با تلاش 
مجاهدانه، مسئله قدس و فلسطین را در افکار عمومی جهان روز به روز برجسته تر 

می کند.
ایشان با یادآوری آیاتی از قرآن کریم که بشارت دهنده یاری پروردگار به مؤمنان 
کردند:  تأکید  آن  فداکار  جوانان  و  فلسطین  مردم  به  خطاب  است  صابران  و 
جمهوری اسلامی ایران همچنان که بارها گفته و در عمل نیز بر آن پای فشرده 
است، حامی و طرفدار جبهه مقاومت و مقاومت فلسطین است و حرکت خیانت 
آمیز عادی سازی روابط با رژیم غاصب و سیاست تطبیع پذیری را محکوم می کند.

رهبر انقلاب با اشاره به اینکه برخی دولتهای عربی به آمریکا گفته اند در حل 
مسئله فلسطین شتاب کند، افزودند: اگر منظور آنان این است که آمریکا پیش از 
بیرون رفتن از منطقه، هر مانع را از سر راه تثبیت رژیم غاصب بردارد، اولًا خیانت 
کرده و برای دنیای عرب ننگ آفریده اند، ثانیاً ساده لوحی به خرج داده اند زیرا کور 

نمی تواند عصاکش کور دگر شود.
ایشان در پایان سخنانشان با درود به روح شهیدان فلسطینی و ادای احترام به 
خانواده های آنان، به اسیران و زندانیان فلسطینی که با اراده ی استوار مقاومت 
می کنند تحیت گفتند و افزودند: دست گروههای فلسطینی مقاوم را که بخش 
مهم این مسئولیت بزرگ را بر دوش گرفته اند می فشارم، و دنیای اسلام به ویژه 

جوانان را به حضور در این میدان عزت و کرامت فرا می خوانم.

رهبرمعظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز جهانی قدس:

حضور مردم ایران در راهپیمایی روز قدس واقعاً حماسه بود 
کل فلسطين صحنه مقاومت و همه طرحهای سازش باطل شده است

احمد مازنی*

جلال چراغی*

امام جمعه موقت قم با اشاره به فرمایش اخیر رهبر معظم 
انقلاب در دیدار با دانشجویان راجع به ایجاد یک نظم نوین 
در عرصه بین المللی گفت: ما نباید از این پیام رهبری که 

مثل یک دُر می درخشد، غفلت داشته باشیم. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز 
جمعه قم در مصلای قدس این شهر اظهار داشت: کلام 
از  حاکی  دانشجویان  با  دیدار  در  رهبری  گوهربار  بسیار 

آینده نگری های رهبر فرزانه  انقلاب است.
وی افزود: رهبری فرمودند دنیا در آستانه یک نظم جدید 
اتحاد  وجود  با  بودن  قطبی  دو  دوران  و  است  بین المللی 
جماهیر شوروی گذشت و دوران یک قطبی بودن که بوش 
پدر اعلام کرد نیز سپری شد، از منظر رهبر انقلاب باید به این 

جنگ اکراین که پیش آمده هم عمیقا نگاه کرد.
رئیس جامعه مدرسین گفت: ملت ایران، نیروهای نظامی و 
انتظامی، ارتش، سپاه، دانشجویان و دانشگاهیان و حوزویان 

باید به این موضوع توجه کنند.
وی در ادامه بیان داشت: رهبری خطاب به دانشجویان 
گفتند، شما باید پیشکسوت باشید و هم با طراحی جنگ 
سخت و هم با طراحی جنگ نرم، برای آینده ای که دنیا در 

پیش دارد، آماده باشید.
خطیب قم همچنین خاطرنشان کرد: ما از این پیام رهبری 
نباید غافل باشیم، مثل یک دُر می درخشد باید همه به آن 

توجه کنیم.
امام جمعه قم با اشاره به روز ملی خلیج فارس گفت: غلط 
کردند کسانی که برای دل خوش کردن عده ای تعبیر دیگری 

را برای خلیج فارس مورد استفاده قرار می دهند.
خلیج  خلیج،  این  که  است  روش  تاریخ  داد:  ادامه  وی 
فارس است، ما نه از باب تعصب قومی و ملی گرایی، بلکه 
از باب یک واقعیت تاریخی این مساله را مطرح می کنیم، 

نمی خواهیم دست بُردی در تاریخ ببریم.
امروز هم خلیج فارس و هم   حسینی بوشهری گفت: 

جمهوری  دریایی  قهرمان  نیروی  اختیار  در  اقیانوس ها 
اسلامی است و دشمن به خودش اجازه نمی دهد به این 

نیروهای فداکار نزدیک شود.
حکومت افغانستان، حافظ همه ملت از شیعه و سنی باشد  
امام جمعه قم در بخشی از سخنان خود با اشاره به مساله 
افغانستان و اینکه نمی توانیم به راحتی از کنار آن عبور کنیم 
گفت: تروریست ها، روزی مسجد شیعیان و روز دیگر مسجد 
اهل سنت را منفجر می کنند، ما معتقدیم هیات حاکمه 
افغانستان اگر می خواهد اقتدار خود را نشان دهد باید حافظ 
ملت افغانستان، چه شیعه و چه سنی باشد، این معنا ندارد 
در ماه رمضان این اتفاق ها بیفتد و 60 تَن شهید و زخمی و 
مجرح شوند، چه خبر است، دست چه کسی در کار است؟ 

عضو خبرگان رهبری یادآور شد: حکومت داری لوازمی 
دارد و حفظ امنیت مردم یکی از آنها است، مطمئن باشید 
اگر پیشگیری نکنید، در افغانستان نسل کشی به راه می افتد 
و کار از دست شما بیرون می رود، آن موقع نه از تاک و نه از 

تاک نشان، نشانی نمی ماند.
ملت فلسطين دچار ظلم مضاعف است

خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  بوشهری  حسینی 
موضوع فلسطین را مورد توجه قرار داد و گفت: دولت جعلی 
در یک سرزمین حساس و کلیدی قرار گرفته است، این تنها 
مساله فلسطین نیست، این دولت منحوس صهیونیستی 
امروز بر روی  سیاست های کلی جهان چنگ انداخته، در 
سازمان های بین المللی، موقعی که می خواهد چیزی به نفع 
ملت های محروم تصویب بشود، این ها پشت و حتی روی 
پرده، جهت و خط می دهند و انتخابات ایالات متحده آمریکا 

نیز تحت تاثیر صهیونیست ها انجام می گیرد.
امام جمعه قم با بیان اینکه در طول این چند دهه که از 
به وجود آمدن رژیم صهیونیستی گذشته، هنوز دنیا اجازه 
نداده مظلومیت ملت فلسطین در قالب هنر و تصویر به 
نمایش در بیاید افزود: آنچنان بر رسانه ها مسلط هستند، 

می کُشند و قتل عام می کنند، ولی جلوی انعکاس آن را 
برای افکار جهانیان می گیرند، این یک ظلم مضاعف به ملت 

فلسطین است.
حسینی بوشهری با تاکید بر اینکه حرکت های سازش کارانه 
دولت های عربی اسلامی راه به جایی نخواهد بُرد تصریح 
کرد: پای رژیم صهیونیستی را به منطقه ما باز کردید اما اگر 
این رژیم بخواهد اقدامی کند، سیل همه شما را خواهد بُرد.

وی همچنین با تاکید بر اینکه برپایی راهپیمایی تنها راه 
حل مساله فلسطین نیست گفت: راهپیمایی اعلام انزجار 
مسجدالاقصی  و  ملت  این  کنار  در  کنیم  اثبات  تا  است 

هستیم.
وی بیان داشت: ما از کشورهای عربی انتظار نداریم، که بر 
علیه رژیم صهیونیستی جنگ کلاسیک راه بیندازند، چون 
از آنها خیلی بعید است که ساز و کار و تشکیلاتی را ایجاد 
کنند، از سازمان های بین المللی که دستشان در دست این 

رژیم است هم انتظاری نیست.
وی ادامه داد: جمله ای که رهبر معظم انقلاب نیز اعلام 
کردند، مساله همه پرسی است، یعنی مسلمانان اصلی، 
یهودیان و مسیحیانی که ساکنان واقعی فلسطین هستند و 
کسانی که از این منطقه آواره شده اند در همه پرسی شرکت 
کنند و ما به نتیجه نگاه می کنیم و آن می شود دولت مستقر 
و مورد تایید تمام انسان هایی که بر اساس منطق سخن 

می گویند، خواهد بود.
وی قطع رابطه رژیم های عربی منطقه با رژیم صهیونیستی 
را برای نشان دادن حُسن نیت به مردم فلسطین ضروری 
دانست و گفت: این رژیم ها اگر چنین کاری را نمی کنند بر 

همان حالت نفاقشان بمانند.
امام جمعه قم همچنین خطاب به حماس و جهاد اسلامی 
گفت: هرگز دست از مقاومت برندارید، ملت و رهبری ایران 
در کنار شما قرار دارند، و قم به عنوان پایگاه انقلاب پشتیبان 

شما می باشد.

آیت الله بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

فرمایش رهبری پیرامون نظم نوین جهانی مورد توجه همگان باشد 

 خطیب نماز جمعه تهران گفت: فلسطین مقتدر است، ایستاده و عزم خود را بی وقفه 
برای آزادی همه فلسطین از بحر تا نهر استوار کرده و امروز در منطقه فلسطین برای 

گفتمان مقاومت اجماع وجود دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدجواد حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه 
این هفته تهران که در دانشگاه تهران برگزار شد گفت: رهبر حکیم و امام عالیقدر ما از 
فلسطین تعبیر به مظلوم مجموعه مقتدر کرده اند، فلسطین مظلوم است زیرا 74 سال 
است که این قبله اول مسلمین و این منطقه مبارک پیرامون و محل معراج پیامبر و میعاد 
و منطقه قرار عمومی مومنان در چنگال دژخیمان بی هویت و یک رژیم جعلی قرار گرفته 

و مداوم، مقدس ترین مکان های ما مورد انواع و اقسام اهانت ها و جسارت ها است.
خطیب نماز جمعه تهران افزود: فلسطین مظلوم است و مردم عزیز آن که 7 دهه 
است که در رنج و درد و اشغال از یک سو، کشتار و شکنجه از سوی دیگر، آوارگی و 
اردوگاه نشینی، تخریب خانه ها و کاشانه هایشان از طرف دیگر در برابر چشم جهانیان و 
نهادهای به اصطلاح جهانی حقوق بشری تحمل می کنند و غزه مظلوم به زندان بزرگ 

در جهان تبدیل شده است.

حاج علی اکبری بیان کرد: مردم مظلوم فلسطین سال هاست از حق زندگی معمولی 
محروم هستند و حتی یک صدم از مظلومیت این مردم به تصویر کشیده نشده و بازگو 
نشده است در برابر تبهکارترین انسان ها که تاریخ امثال اینها را ندیده ایستاده اند و 
مقاومت می کنند و هم باید رنج مقابله با آنها و هم تحمل سازش سازشکاران و منافقین 

و خائنین را تحمل کنند.
وی ادامه داد: اما فلسطین مقتدر است، زیرا بعد از 74 سال همچنان زنده است، 
سربلند است، هویت خود را حفظ کرده و اصالت خود را در برابر رژیم پلید صیانت کرده 
مقتدر است زیرا در سرزمین های اشغالی که حتی تحت تنظیمات فرهنگی شوم رژیم 
صهیونیستی بوده توانسته اصالت و ایمان خود را حفظ کند و بین نسلی ادامه دهد 
و گفتمان مقاومت را در برابر دشمنان از مقاومت با سنگ تا مقاومت با موشک ارتقاء 

داده است.
خطیب نماز جمعه تهران عنوان کرد: فلسطین مقتدر است، ایستاده و عزم خود را 
بی وقفه برای آزادی همه فلسطین از بحر تا نهر استوار کرده و امروز در منطقه فلسطین 

برای گفتمان مقاومت اجماع وجود دارد.

خطيب نماز جمعه تهران:

 امروز اجماع برای گفتمان مقاومت وجود دارد
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دلایل افزایش تری گلیسرید خون

اگر اغلب احساس نگرانی و بدخلقی می کنید بد نیست نگاهی به رژیم غذایی 
روزانه تان بیندازید. شاید تعجب کنید اگر بدانید غذاهایی که می خورید چه اثری بر 
روح و روانتان می گذارند. غذاهای سالم نه تنها برای بدن مفیدند بلکه برای ذهنتان 
نیز سودمندند. جسم و روان شما خیلی بیشتر از آنچه فکر کنید به هم مرتبط اند. 
جسم و روان مرتباً از طریق سیستم عصبی با هم ارتباط دارند. وقتی استرس 
دارید، مغزتان این پیام را به روده هایتان می فرستد و این اتفاق می تواند بر خلق وخو 
و سطح انرژی تان اثر بگذارد. به همین دلیل اگر اغلب احساس نگرانی و بدخلقی 
می کنید بد نیست نگاهی به رژیم غذایی روزانه تان بیندازید. شاید تعجب کنید اگر 

بدانید غذاهایی که می خورید چه اثری بر روح و روانتان می گذارند.
سویا

بدن  استخوان های  و  عضلات  برای  که  است  آمینواسیدهایی  حاوی  سویا 
ضروری اند و به رفع اختلالات خواب و بی خوابی کمک می کنند. ضمناً این 

آمینواسیدها از ریسک بیماری هایی مانند آلزایمر نیز می کاهند.
برای خانم ها، سویا می تواند بسیار مفید باشد. خیلی از خانم ها طی یائسگی 
دچار نوسانات خلقی، کمبود تمرکز و احساس خستگی می شوند و هیچ راهی 
بهتر از روش های طبیعی وجود ندارد. یائسگی تدریجاً تولید استروژن را متوقف 
می کند و سویا می تواند یکی از راه حل های برگشت این هورمون باشد. سویا دارای 
چیزی به نام فلاوونوئیدهاست که مواد شیمیایی گیاهی بوده و مانند جایگزینی 
برای استروژن عمل می کنند. این فلاوونوئیدها در توفو، شیر سویا، سوپ میسو، 

ماست سویا و آرد سویا وجود دارند. از طرفی دیگر، مصرف زیاد سویا می تواند منجر 
به بلوغ زودرس و یائسگی زودرس شود زیرا بر مغز اثر می گذارد؛ بنابراین اگر در 
آستانهٔ یائسگی نیستید در مصرف سویا زیاده روی نکنید. آلیسین ترکیبی است که 
سولفات دارد و این ترکیب فقط در سیر خام پیدا می شود. آلیسین از پیری زودرس 
پیشگیری می کند، جلوی خیلی از بیماری ها را می گیرد و سروتونین مغز را افزایش 

می دهد
ماهی سالمون

سالمون یک غذای سرشار از امگا 3 است و امگا 3 مستقیماً با مغز مرتبط بوده 
و به بهبود عملکرد سلول های آن کمک می کند و منجر به کاهش احتمال اندوه، 

افسردگی، مشکلات حافظه و در افراد سالمند، زوال عقل می شود.
بدن شما نمی تواند به تنهایی امگا 3 بسازد، بنابراین خوردن غذاهایی مانند 
سالمون برای عملکرد بهتر مغز لازم است. این ماهی چرب، هورمون ها را متعادل 
کرده و باعث می شود کمتر احساس کسالت کنید، بتوانید اشتهایتان را کنترل 
کنید و سروتونینتان را افزایش دهید که هورمون شادی و حال خوب است. بعد 
از خوردن سالمون احساس نفخ نخواهید کرد و تا ساعت ها سیر خواهید ماند؛ 

این عالی نیست؟!
سير خام

خوردن سیر خام فواید زیادی برای مغز دارد، از جمله کمک به حافظه که برای 
افراد سالمند لازم است. می توانید سیر خام را به تنهایی یا همراه با سالاد بخورید.

آلیسین ترکیبی است که سولفات دارد و این ترکیب فقط در سیر خام پیدا 
می شود. آلیسین از پیری زودرس پیشگیری می کند، جلوی خیلی از بیماری ها 

را می گیرد و سروتونین مغز را افزایش می دهد.
شکلات تلخ

شکلات تلخ متفاوت با شکلات معمولی و شیرین است و تفاوت این دو نوع 
شکلات این است که شکلات تلخ دارای کاکائو بیشتری است )50 تا 90 درصد(. 
یادتان باشد که شکلات هر چه تلخ تر باشد بهتر است! وقتی این نوع شکلات را 
مصرف می کنید، به مغزتان این پیام ارسال می شود که اندورفین ترشح کند که 

هورمون حال خوب کن بوده و به کنترل استرس و افزایش شادی کمک می کند.
کاکائو خون رسانی به مغز را نیز افزایش می دهد که برای افراد سالمند به این معنی 

است که عملکرد بهتر ذهنی خواهند داشت و بیشتر احساس تعادل می کنند.
گردو

خیلی از مغزها و دانه ها مانند بذرکتان، تخمه آفتاب گردان و دانه چیا برای 
سلامت مغز مفیدند؛ اما بهترین آن ها گردوست. گردو منبع بزرگی از پروتئین و 
چربی های سالم است که به تعادل قند خون و پاک سازی عروق کمک می کنند. 
گردو دارای امگا 3 است که تأثیر خوبی بر خلق وخو دارد و افسردگی و اضطراب را 
کاهش می دهد. مصرف روزانه گردو باعث تقویت حس خوش بینی، افزایش انرژی 

و امید و تمرکز می شود.
مریم گلی

هرچند مریم گلی یک غذا نیست اما می توانید از آن به عنوان یک مکمل عالی 
برای رژیم غذایی تان استفاده کنید. گیاه مریم گلی حاوی آنتی اکسیدان هایی 
است که به تقویت حافظه، منطق، حل مسئله و دقت و توجه کمک می کنند. 
عامل مفید دیگر در مریم گلی، فلاوونوئیدهاست که ترکیبات گیاهی هستند که 
برای سلامت مغز و پیشگیری از بیماری هایی مانند آلزایمر مفیدند. ضمناً گیاه 
مریم گلی می تواند برای پیشگیری از افسردگی، اضطراب و بهبود گوارش نیز 

سودمند باشد.
C ویتامين

همه می دانیم که ویتامین C چقدر برای سلامتی و سیستم ایمنی و ترمیم 
بافت های بدن مفید است اما آیا می دانستید که بر هیجانات شما نیز اثر می گذارد؟ 
اگر احساس خستگی ذهنی دارید و تمام مدت بی حالید، این احتمال وجود 
دارد که به اندازه کافی ویتامین C دریافت نمی کنید. پرتقال، کیوی، فلفل قرمز، 
توت فرنگی و خیلی از میوه های دیگر دارای ویتامین C هستند که برای سلامت 
مغز مفید بوده و جلوی افت عملکرد ذهن را می گیرد. ویتامین C این قدرت را دارد 
که تمرکز را افزایش دهد، به حافظه کمک کند و ریسک افسردگی و اضطراب و 

خیلی از بیماری های جدی را کاهش دهد.
چه چيزهایی نخوریم؟

بیشتر گیرنده های سروتونین )هورمون شادی( در روده ها واقع شده اند و وقتی 
ما غذاهای فرآوری شده می خوریم، معدهٔ ما نمی داند با چیزی که طبیعی نیست 
چگونه رفتار کند، بنابراین به آهستگی آن را رد می کند. به همین دلیل هر چیزی 

که می خوریم بر مغز ما اثر می گذارد.
از این چیزها اجتناب کنید:

. سیگار و الکل که افسردگی و اضطراب را تشدید می کنند.

. کافئین که احساس بی قراری و اضطراب به شما می دهد.
. فست فود و چربی های ترانس که موجب التهاب در بدن شده و سطح سروتونین 
مانند  خلقی  اختلالات  عامل  که  شده  تصفیه  قندهای   . می کنند.  مختل  را 

افسردگی و اضطراب اند.

یک متخصص تغزیه مطرح کرد:مواد غذایی مفید برای سلامت جسم و ذهن
چند باور اشتباه درباره نمک دریا و نمک یددار

عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
بیان اینکه نمک دریا از میزان کافی ید برای تامین نیاز روزانه افراد برخوردار نیست، 
گفت: هنگام خرید نمک طعام، حتما محصول یددار تصفیه شده را خریداری 

کنید. 
دکتر سیده زهرا شریعت پناهی - عضو هیئت علمی دانشکده علوم تغذیه و 
صنایع غذایی و انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور گفت: نمک 

دریا حاصل تبخیر آب دریا است و در سواحل دریا انباشته می شود.
به گفته وی، این نمک انباشته شده در سواحل دریا در معرض هوای آزاد و نور 
خورشید قرار می گیرد مقادیر قابل توجهی از ید آن تبخیر می شود. نمک دریا 

دارای میزان کافی ید برای تامین نیاز روزانه افراد نیست.
این دانشیار دانشگاه با اشاره به وجود انواع ناخالصی در نمک دریا گفت: نمک 
دریا دارای انواع ناخالصی های نامحلول نظیر شن، خاک، گل و لای و همچنین 
ناخالصی های محلول نظیر گچ، سرب، جیوه ، آرسنیک و کادمیوم است که باعث 
ایجاد سرطان و عوارضی نظیر کم خونی، آسیب پوستی، آسیب به استخوان ها، 

کبد، کلیه و طحال می شود.
وی افزود: بیشترین ناخالصی موجود در نمک تصفیه نشده گچ یا سولفات 
کلسیم است که به دلیل سفید بودن رنگ آن قابل تشخیص از اصل نمک نیست، 
اما نمکی که حاوی مقدار زیادی از این ماده باشد تلخ است و با نمک تصفیه شده 

فرق دارد.
این متخصص تغزیه در ادامه سخنان خود هشدار داد: ناخالصی های موجود 
در نمک غیرتصفیه باعث پنهان شدن شوری نمک می شوند. به همین دلیل فرد 
برای رسیدن به طعم دلخواه خود از مقدار نمک بیشتری استفاده می کند که در 

نتیجه احتمال خطر بالا رفتن فشارخون در فرد افزایش می یابد.
اصول مهم در تهيه و نگهداری نمک

این دانشیار دانشگاه با اشاره به نحوه صحیح نگهداری نمک یددار تصفیه شده 
گفت: نمک یددار باید در ظروف دربسته  از جنس چوبی، سفالی، پلاستیکی و 
یا شیشه رنگی نگهداری شود و این ظروف دور از نور، حرارت، رطوبت و هوا باشد.
وی توصیه کرد: افراد نمک مورد نیاز خود را به اندازه خریداری کنند تا حداکثر 

شش ماه پس از خرید مصرف شود.
این متخصص تغذیه همچنین تاکید کرد: به منظور حفظ ید حتما هنگام طبخ 

غذا نمک در مرحله انتهایی پخت به غذا اضافه شود.
توصيه های مهم هنگام خرید نمک

متخصص تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی به افراد توصیه کرد هنگام 
خرید نمک طعام، حتما محصول یددار تصفیه شده را خریداری کنند.

بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، شریعت پناهی 
توجه به درج عبارت یددار تصفیه شده بر روی بسته بندی، توجه به تاریخ تولید 
و انقضا، توجه به پروانه ساخت و علامت استاندارد و میزان خلوص نمک بر روی 

بسته بندی)حداقل خلوص 99,2 درصد( را هنگام خرید توصیه کرد.
این دانشیار دانشگاه با اشاره به نشر برخی از مطالب غیرعلمی توسط افراد 
سودجو درخصوص نمک یددار، نمک دریا و سنگ نمک در برخی سایت ها تاکید 
کرد: مصرف نمک تصفیه شده یددار در حد توصیه شده برای تمام افراد جامعه 

ضروری است و با هیچ گونه عارضه جانبی همراه نیست.
 

خواص بی نظیر آبغوره 
آبغوره یکی از چاشنی های محبوب است که خواص بسیاری دارد. این آبمیوه 
ترش و اشتها آور از انگورهای نارس تهیه و اغلب در کنار غذا یا روی سالاد مصرف 

می شود.
آبغوره دارای خواص خوراکی و غیر خوراکی است و این خواص در نتیجه وجود 
مقادیر فراوان آنتی اکسیدان ها و فیتواسترول، پتاسیم و ویتامین C است. در ادامه 

به برخی از خواص آبغوره در طب سنتی اشاره می شود:
خواص آبغوره برای کبد

کبد دارای مزاج گرم و تر است و برخی عوامل می توان مزاج آن را سرد کند. سرد 
شدن کبد باعث پایین آمدن توانایی آن در تجزیه چربی ها می شود و به این ترتیب 

چربی شروع به تجمع در کبد می کند و بیماری کبد چرب مشاهده می شود.
بر اساس آنچه در طب سنتی گفته شده است، مصرف میزان توصیه شده ای 
از آبغوره در غذا به رفع چربی های سطحی کبد کمک می کند. اما مصرف بیش 
از حد آبغوره، آبلیمو و دیگر چاشنی های ترش، خود به سرد شدن کبد و عوارض 

بعدی منجر می شود. 
خواص آبغوره برای فشار خون

بسیاری از افراد آبغوره را برای کاهش فشار خون مصرف می کنند. اما بررسی ها 
نشان داده است که آبغوره در واقع باعث کاهش قند خون شده و از آنجا که کاهش 
قند خون علائمی شبیه به کاهش فشار خون دارد، فرد تصور می کند که فشار 

خون او پایین آمده است.
خواص آبغوره برای دیابت

و  فنول  پلی  ترکیبات  همچنین  و  کروم  از  مقادیری  داشتن  دلیل  به  آبغوره 
فلاونوئید ها و اسید های آلی، به بهبود عمل انسولین کمک می کند. هر ماده 
غذایی با این خصوصیات می تواند برای فرد دیابتی مفید تلقی شود. در طب 

سنتی هم به مصرف روزانه آبغوره برای دیابت توصیه شده است.
برای پایین آوردن قند خون با استفاده از آبغوره می توان آن را به تنهایی یا در 
کنار دیگر دارو های گیاهی مصرف کرد. یکی از ساده ترین روش ها این است که 
به مدت 15 روز آبغوره بدون نمک را روی همه انواع غذا ها و سالاد ها اضافه کنید.

کاهش سرفه و سردرد با گیاه درمنه 
دارویی  گیاهان  تحقیقات  مجتمع  فرآوری  و  تولید  پژوهشی  گروه  مدیر 
جهاددانشگاهی خراسان جنوبی ، گیاه درمنه را برای کاهش سرفه و سردرد مفید 

توصیف کرد.
به نقل از روابط عمومی جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی، گفت: درمنه که با 
نام محلی ترخ کوهی نیز شناخته می شود، گیاهی است که به خانواده کاسنی 
تعلق دارد و علاوه کاهش سرفه و سردرد، کرم های انگل روده را دفع و نفخ معده 

را از بین می برد.
عضو هیات علمی مجتمع تحقیقات گیاهان دارویی جهاددانشگاهی خراسان 
جنوبی افزود: اسانس درمنه به علت بلوک کانال کلسیم اثرات آنتی اسپاسمودیک 
نشان می دهد، به گشادشدن برونش ها کمک می کند؛ اسانس این گیاه پس از 
ورود به دستگاه تنفس توسط اکسیژن موجود به لاکتون ها تبدیل و از طریق 

مجاری تنفسی و ادراری دفع می شود.
"مهدی ابراهیمی" تاکید کرد:سرشاخه های برگ دار این گیاه به طور موضعی 
خاصیت ضدعفونی کنندگی دارد و بی حس کننده است و برای رفع تورم اعضاء 

از آن استفاده می شود.
دارویی  گیاهان  تحقیقات  مجتمع  فرآوری  و  تولید  پژوهشی  گروه  مدیر 
جهاددانشگاهی خراسان جنوبی ، با اشاره به استفاده از اسانس روغنی درمنه در 
صنایع بهداشتی- آرایشی و ساخت روغن های پوست و مو، گفت: این گیاه در 
ساخت سموم دفع آفات و حشرات نیز کاربرد دارد و به تازگی در اروپا به ویژه در 

فرانسه برای استخراج عطر مورد توجه قرارگرفته است.
 

سلامت

چگونه سلامت کلیه های خود را
 تضمین کنیم؟ 

وظیفه کلیه ها در بدن دفع مواد زائد از خون، تصفیه آب و تولید هورمون است، 
اما گاهی عملکرد این عضو حیاتی مختل و دچار نارسایی می شود.

به گزارش بهداشت نیوز؛ برای محافظت ازاین عضو مهم بدن توصیه می شود: 
ورزش کنید، تحرک و ورزش از راهکار های موثر برای تنظیم فشار خون و کنترل 
دیابت به شمار می آیند. این بیماری ها از شایع ترین دلایل بروز نارسایی کلیوی 
هستند. در واقع 30 درصد افرادی که تحت درمان دیالیزی قرار می گیرند دچار 

دیابت هستند.
- مراقب میزان قند خون تان باشید و آن را در وضعیتی ثابت قرار دهید. دیابت 
از رگ ها و شریان های کوچکی تشکیل  به عروق آسیب می رساند. کلیه ها 
شده اند که همچون فیلتر عمل می کنند. آن ها مواد مورد نیاز را در بدن نگه 
می دارند و مواد زائد و سموم را دفع می کنند. هر چقدر این عروق بیشتر آسیب 
ببینند، عملکرد کلیه ها در دفع مواد زائد کاهش می یابد و هر چقدر میزان قند 

خون مطلوب تر باشد آسیب کمتری به عروق وارد می شود.
- فشار خون دومین علت شایع نارسایی کلیوی است. هنگامی که رگ های 
خونی به مدت طولانی تحت فشار قرار گیرند، دچار آسیب می شوند. برای 
سلامتی کلیه ها لازم است فشار خون پائین تر از 90/140 میلیمتر جیوه باشد. 

همچنین فشار خون بالا باید به وسیله دارو تحت کنترل درآید.
- یک رژیم غذایی سالم سرشار از میوه، سبزی ها و فیبر مانع از اضافه وزن و 
در نتیجه آسیب کلیوی می شود. اضافه وزن اغلب باعث افزایش فشار خون و 
دیابت می شود؛ بنابراین باید از مصرف نمک و غذا های پرنمک پرهیز کرد، زیرا 

باعث افزایش فشار خون می شود.
- مصرف آب و مایعات برای کمک به کلیه برای دفع مواد زائد لازم است. 
توصیه می شود روزانه 5/1 تا 2 لیتر آب بنوشید. کسانی که فعالیت های ورزشی 
دارند می توانند مقدار بیشتری آب مصرف کنند، در غیر این صورت نوشیدن 
بیش از حد آب و مایعات نیز ممکن است باعث بروز مشکل شود. با این حال این 
میزان آب به افرادی توصیه می شود که از کلیه های سالم برخوردارند. بیمارانی 

که دیالیز می شوند باید میزان مصرف آب و مایعات را کاهش دهند.
- سیگار دشمن درجه یک عروق است و از آنجایی که کلیه پوشیده از عروقی 
است که نقش فیلتر و تصفیه خون را به عهده دارند، سیگار نه تنها به این عروق 

بلکه به کلیه ها نیز آسیب وارد می کند.
- از مصرف دارو های مسکن به مدت طولانی پرهیز کنید، کلیه ها به مصرف 
طولانی دارو های ضد درد حساس هستند. کلیه های ناسالم ممکن است بر 
اثر استفاده از این دارو ها به نارسایی حاد دچار شوند. در صورت نیاز مداوم به 
دارو های ضددرد باید با پزشک معالج خود مشورت کنید. چنانچه کلیه های 
شما دچار آسیب شده باشند راهکار های مناسب تری وجود دارند که کمتر به 

کلیه ها صدمه می زنند.
- هر سال به طور منظم وضعیت سلامت کلیه های خود را کنترل کنید، 
به ویژه چنانچه سن شما بالاتر از 60 سال است، مبتلا به دیابت، فشار خون و 
اضافه وزن هستید یا یکی از افراد درجه یک خانواده دچار نارسایی کلیه است. 
تشخیص زودهنگام نارسایی کلیوی از طریق آزمایش منظم خون و ادرار موجب 

می شود بیماری پیش از آسیب جدی درمان شود.
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در 
مسیر توسعه و پیشرفت اقتصادی، حفظ و حراست از 
محیط زیست نه در شعار، بلکه در عمل باید مورد توجه 

جدی قرار بگیرد. 
سید رضا موسوی مشکینی در میزگرد رسانه ای که 
به مناسبت هفته »زمین پاک« برگزار شد، گفت: مسأله 
محیط زیست در کشورمان در چند سال گذشته مورد 
توجه جدی قرار گرفته است، اما همچنان در مواجهه با 
مسائل اقتصادی در اولویت قرار ندارد و آسیب می بیند.
وی با بیان اینکه حفظ و حراست از محیط زیست 
یک مسأله میان دستگاهی است و این سازمان وظیفه 
دارد،  برعهده  را  کلان  های  سیاستگذاری  و  نظارت 
خاطرنشان کرد: به طور مثال در موضوع آب، سازمان 
محیط زیست هیچ اختیاری نداشته و تأمین و توزیع و 

تخصیص آن با وزارت نیرو است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه 
حفظ محیط زیست در مسیر توسعه اقتصادی، نه در 
شعار بلکه در عمل باید مورد توجه جدی قرار داشته 
باشد، گفت: بدون در نظر گرفتن مؤلفه های زیست 
محیطی، نمی توانیم به توسعه پایدار دست پیدا کنیم 
و گاهی صدمات به محیط زیست غیرقابل جبران است.
وی با اشاره به شعار امسال هفته زمین پاک با عنوان 
»سرمایه گذاری در زمین با کاهش پلاستیک« تصریح 
کرد: تولید پلاستیک با هدف کاهش فشار بر منابع 
طبیعی از جمله درختان و معادن انجام گرفت، اما با 
توجه به ماندگاری چند صد ساله در طبیعت، به عنوان 

یک آلاینده جدی محیط زیست بشمار می رود.
موسوی با بیان اینکه در زندگی امروزی، حذف کامل 
پلاستیک شدنی نیست، بر ضرورت مدیریت اصولی 
آن پس از تولید تأکید کرد و گفت: آنچه در این میان 

بسیار اهمیت دارد، کاهش مصرف پلاستیک و بازیافت 
و استفاده مجدد از آنهاست تا پلاستیک کمتری در 

طبیعت رها شود.
توليد روزانه بيش از 600 تن پسماند خانگی در 

شهر قم
وی با اشاره به تولید روزانه بیش از 600 تن پسماند 
خانگی در شهر قم و نبود فرهنگ تفکیک از مبداء در 
میان شهروندان، گفت: بدون تردید تفکیک زباله های 
خشک و تر اثرات مثبت اقتصادی بسیاری به دنبال 
داشته، در حالی که دفن زباله ها مرگ زمین و طبیعت را 

در پی خواهد داشت.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه 
محل دفن زباله های شهر قم در گذشته به خوبی مکان 
یابی شده است، خاطرنشان کرد: باید با استفاده از 
فناوری های نوین و سرمایه گذاری جدی در این بخش، 
دفن زباله را به حداقل رسانده و از مزایای اقتصادی 

پسماندها بهره مند شویم.
به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
فعالیت بیش از 2 هزار واحد صنعتی کوچک و بزرگ 
در استان قم، مدیریت پسماندهای صنعتی را بر اساس 
قانون برعهده تولیدکننده آنها دانست و گفت: فعالان 
صنعتی و اقتصادی باید نسبت به حفاظت از محیط 

زیست، بسیار مسؤولانه و متعهدانه عمل کنند.
موسوی از افتتاح سایت پسماند صنعتی و ویژه استان 
پسماندهای  تاکنون  گفت:  و  داد  خبر  زودی  به  قم 
صنعتی یا به سایت 18 هکتاری سلفچگان و سایت 
های پسماند دیگر استانها منتقل شده و یا در کنار جاده 
ها و مراتع رها شده که آلودگی زیست محیطی بسیاری 

به دنبال داشته است.
محیط  جامع  سامانه  اندازی  راه  به  اشاره  با  وی 

نویسی  نام  لزوم  بر   ،  iranemp.ir آدرس  به  زیست 
تمامی تولیدکنندگان در این سامانه به منظور مدیریت 
از دستگاه  و گفت:  تأکید کرد  پسماندهای صنعتی 
قضایی درخواست کرده ایم تا مجازات های جایگزین 
و بازدارنده برای متخلفان زیست محیطی در این بخش 
در نظر داشته باشند، به نحوی که منجر به رفع آلودگی 

در محل تخلف شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به 
گردش مالی بسیار زیاد در بخش پسماندها، خواستار 
توجه هرچه بیشتر مردم و مسؤولان به مسأله تفکیک از 
مبداء شد و گفت: استفاده از ظرفیت های فنی و علمی 
شرکت های دانش بنیان برای دستیابی به راه حل های 
هرچه بهتر و مؤثرتر برای مدیریت اصولی پسماندها 

بسیار اهمیت دارد.
و  پسماند  حوزه  مالی  گردش  اینکه  بیان  با  وی 
همچنین سرمایه گذاری بخش خصوصی و تسهیلات 
دولتی باید به سمت کاهش بحران پسماند در کشورمان 
هدایت شود، اظهار داشت: قم با وجود وسعت اندک 
و  صنعتی  بارگذاری  و  آبی  اندک  منابع  جغرافیایی، 
جمعیتی بیش از توان اکولوژیکی، باید برای حل این 
اینگونه بوده  معضل جدی پیشگام باشد که تاکنون 

است.
آمایش  سند  در  اینکه  بیان  با  پایان  در  موسوی 
به عنوان  سرزمینی استان قم، گردشگری مذهبی 
محور توسعه در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: 
قطعا استان قم توان تحمل استقرار صنایع آلاینده 
بیش از این را نداشته و این مسأله با تأکید استاندار 
محترم در دستور کار قرار گرفته است و امیدواریم با 
تصویب نهایی آن، شاهد بهبود وضعیت محیط زیست 

استان باشیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

توجه غیرشعاری به حفظ محیط زیست ضروری است

استاندار قم: 

به جای صنایع آلاینده باید صنایع فرهنگی 
را توسعه داد

 استاندار قم با تاکید بر اینکه صنایعی که در قم شکل می گیرند باید مبتنی بر 
زیست بوم و اقلیم این استان باشند گفت: اصرار ما بر توسعه صنایع فرهنگی در 

این استان است. 
سید محمدتقی شاهچراغی شامگاه چهارشنبه در جلسه هم اندیشی با دبیران 
تشکل های دانشجویی و دانشجویان فعال دانشگاه های استان در تالار اندیشه 
دانشگاه قم، طی سخنانی اظهار داشت: ما وارث مجموع مشکل ها و مسائل تلمبار 
شده ای هستیم، همه تلاش و برنامه ریزی در استانداری به این سمت است که 

مسائلی که مطرح شده و یا می شود، را به استناد قانون حل کند.
استاندار قم در ادامه با تاکید بر اینکه همه مسائل استان بر اساس یک اولویت بندی 
و با استفاده از ظرفیت ها در حال پیگیری است، موضوع انتصاب مدیران را مورد 
توجه قرار داد و یادآور شد: انتصاب مدیران یک موضوع دوطرفه میان استانداری و 
وزارتخانه های مختلف است، در حوزه دستگاه هایی مانند صنعت، معدن، تجارت، 
راه و شهرسازی و جهاد کشاورزی که مخاطب عمومی دارند، و گره مشکل های مردم 
بیشتر توسط این مجموعه ها باز می شود، با انتصاب هایی که انجام دادیم، واقعا 

توفیق های خوبی را شاهد هستیم.
استاندار قم با بیان اینکه بخشی از مسائل استان را توسط شبکه های مردمی رصد 
می کنیم خاطرنشان کرد: ساختار و تشکیلات دولتی، رخوت و سستی را در پیگیری 
مشکل ها پدید آورده، ولی با اقدام های هدفمند و برنامه ریزی شده، به تعداد زیادی 

از مراجعه ها و گله مندی های مردم رسیدگی شده است.
شاهچراغی با تاکید بر اینکه تمام مسائل در حوزه های مختلف از جمله صنعت و 
همچنین فرهنگی و اجتماعی دسته بندی شده است بیان داشت: دولت قبل، یک 
آمایشی را کار کرده، و اتفاقا جامعه نخبگانی نیز به آن نظر دادند، ولی کامل نیست.

استاندار قم افزود: یکی از نکته هایی که در موضوع قم مطرح است، شکل گیری 
صنایع مبتنی با شرایط اقلیمی و زیست محیطی این استان است، از این رو به جای 
صنایع آلاینده، خواستار توسعه صنایع فرهنگی که با قم، تناسب و سنخیت زیادی 
دارد، هستیم، شهرک چاپ و نشر نزدیک به سه سال برای یک تصمیم معطل مانده 

بود، که به آن رسیدگی شد.
وی در بخشی از سخنان خود، معضل بافت فرسوده موجود در شهر قم را محصول 
یک دهه دانست و گفت: این مشکل محصول 10 روز قبل از این دولت نبوده که آن 

را 10 روزه حل کنیم، ولی در مورد آن تصمیم های خوبی گرفته شده است.
از  یکی  قم  به  جمهوری  رئیس  سفر  داریم،  اعتقاد  ما  داد:  ادامه  شاهچراغی 
سفرهای خوب هیات دولت بوده، چرا که به کالبد شهری که به صورت مستقیم با 

مسائل فرهنگی و اجتماعی ارتباط دارد، توجه شده است.
نخواستیم،  نقدی  عدد  یک  صرفا  سفر  این  در  کرد:  خاطرنشان  شاهچراغی 
مجوزهایی را گرفتیم که ناظر بر مسائل محله های کم برخوردار، بافت فرسوده و 

حاشیه نشینی است.
وی ادامه داد: حل معضل محله محروم اسماعیل آباد، از مطالبه های دفتر رهبر 
معظم انقلاب و متدینین است، ما آن را در مسیر درستی قرار دادیم که به نتیجه 
پیرامون حرم حضرت  بافت های فرسوده  برای  برسد. شاهچراغی تصریح کرد: 
معصومه )س( و خانه های موجود در زیر دکل های برق برنامه دیده شده و جدول 

تنظیم شده است.
استاندار قم با بیان این موضوع که در جمهوری اسلامی، زمین در اختیار سازمان 
ملی مسکن است گفت: جدای از رهبری، هیچ شخصیتی در کشور اختیار واگذاری 
یک متر زمین را ندارد، اگر هم دستوری داده می شود باید از مسیر قانونی عبور کند.
وی بیان داشت: برای حل مشکل بافت فرسوده ما از طریق تهران اختیارهای لازم 
را گرفتیم، دولت برای رفع مسائلی که آثار مستقیم در مسائل اجتماعی و فرهنگی 

دارد، 103 هکتار زمین را اختصاص داده است.
استاندار قم گفت: تا رسیدن به نقطه مطلوب به زمان نیاز داریم، ولی کار شروع 
شده است، ما بر راه وشهرسازی، صمت و شرکت شهرک های صنعتی نظارت دقیقی 

داریم و دست هایی که مانع پیشرفت کار این دستگاه ها می شود را قطع کردیم.
وی اضافه کرد: مسیر حقیقت را که شروع کردیم با قوت بیشتری پیش می بریم و 

هیچ نگرانی نیز از انتقاد نداریم.
استاندار قم همچنین با اشاره به هماهنگی و رابطه نزدیک استانداری قم با 
حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: با بخش موثر روحانیت، جلسه های مستمر داریم، 
پیشنهادهایی که از طرف آنها مطرح می شود را بررسی می کنیم، خروجی حوزه به 
دولت انتقال داده شده، بخشی نیز تبدیل به موافقت نامه شده و در سطح ملی انجام 

شده است.
استاندار قم بیان کرد: طرح امین که از طرح های موثر آموزش و پرورش بود، با 
بی مهری مواجه شده بود، اما بار دیگر قوت گرفت و دولت در برنامه 1401 قرار داده 

است. 
شاهچراغی همچنین ارتباط با دانشگاه و آموزش عالی را برای پیشبرد اهداف 
استان ضروری دانست و تاکید کرد: تشکل های دانشجویی باید در برپایی نشست ها 

و جلسه ها با مسئولان استان و بیان
مطالبه های خود اهتمام بیشتری داشته باشند.

رویکرد دولت سيزدهم حمایت از سرمایه گذاران خارجی است
 وی همچنین روز پنجشنبه در دیدار با سرمایه گذارانی از کشور هند با تعیین 
ضرب العجل 20 روزه جهت احصا و شناسایی سرمایه گذاری خارجی در قم، گفت: 
موانع سرمایه گذاری در این استان باید برطرف شود و رویکرد دولت سیزدهم نیز 

حمایت از سرمایه گذاران خارجی است. 
شاهچراغی ، با تاکید بر رفع مشکلات سرمایه گذاری خارجی در قم ابراز داشت: 
مسوولان استانی باید موانع و معضلات سرمایه گذاری در این استان را برطرف 

کنند.
استاندار قم با تاکید دوباره بر حمایت مجموعه مدیریت استان از سرمایه گذاری 
خارجی و سهولت بیشتر سرمایه گذاری خارجی در برخی استانهای دیگر، گفت: 
تکلیف پنجره واحد سرمایه گذاری در سطح استان باید در اسرع وقت مشخص شود 

تا بسیاری از روند طولانی سرمایه گذاری برطرف شود.
به  ایراد  قم  در  گذاری  سرمایه  دشواری  زمینه  در  داشت:  اظهار  شاهچراغی 
مسوولان استانی وارد است و طولانی بودن روند اداری و پیچیدگی های آن قابل 

قبول نیست.
استاندار قم تصریح کرد: برای رونق سرمایه گذاری خارجی در قم باید مدت اقامت 
یک ساله اتباع سرمایه گذار در این استان هم مانند برخی استانهای دیگر مانند 

مشهد حداقل سه ساله شود.
وی با تاکید بر سهولت صدور مجوزها و استعلام های سرمایه گذاران خارجی در 
قم، ابراز داشت: تمام موانعی که امکان حل شدن در داخل استان دارد باید برطرف 

شود و موانع قانونی نیز با پیگیری قابل مدیریت است.
 

رئيس پليس فتا استان قم هشدار داد؛

شهروندان قمی در هنگام پرداخت فطریه 
مراقب کلاهبرداران سایبری باشند

قم-رئیس پلیس فتای استان قم گفت:شهروندانی که قصد دارند فطریه خود را در 
بستر فضای مجازی پرداخت کنید باید نسبت به اصالت سایت اینترنتی اطمینان 

حاصل کرده و سپس اقدام به پرداخت وجه کنند.
سرهنگ علی موالی بعداز ظهر پنج شنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
در آستانه فرا رسیدن عید سعید فطر و پایان ماه مبارک رمضان، شاهد تبلیغات 
گسترده در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی در خصوص کمک به نیازمندان 
یا آزادی سازی زندانیان، پرداخت فطریه، پرداخت کفاره روزه هستیم که ضرورت 
دارد شهروندان نسبت به این پیام ها هوشیار باشند چرا که ممکن است این تبلیغات 

و آگهی ها از سوی کلاهبرداران صورت گرفته باشد.
وی با بیان اینکه شهروندان در زمان پرداخت فطریه خود از طریق فضای مجازی 
باید احتیاط کنند تا در دام مجرمین سایبری و کلاهبرداران این عرصه نیفتند افزود: 
از شهروندان قمی تقاضا می شود برای پرداخت فطریه از به حساب های نامعلوم و 

شخصی خودداری کنند.

معاون سياسی و امنيتی استانداری: 

عادی انگاری کرونا رویه خطرناکی است
 معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم با انتقاد از عادی انگاری کرونا در قم 
گفت: به هیچ وجه نباید اجازه عادی انگاری بیماری در بین مردم و مسوولان 

تبدیل به یک رویه اشتباه و خطرآفرین شود. 
احمد حاجی زاده روز چهارشنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران کرونا در سالن 
کرامت استانداری قم، با تاکید بر ضرورت رعایت پروتکلهای بهداشتی در سطح 
دستگاه های اجرایی بیان کرد: تمام ظرفیت های موجود برای افزایش میزان 

رعایت پروتکلهای بهداشتی باید مورد توجه مدیران ادارات قم باشد.
معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم با تاکید بر الزام صدور کارت شناسایی 
به اتباع خارجی و تزریق واکسن به آنها، عنوان کرد: حضور پرتعداد اتباع و عدم 
اطلاع از واکسیناسیون آنها یکی از نگرانی های مهم استان در مساله مدیریت 

کرونا است.
وی در ادامه با اشاره به افزایش 48 درصدی ورود خودرو به قم در شب های 
قدر، یادآور شد: این حجم از ورودی غیرقابل پیش بینی زائر به قم برای مجموعه 

مدیریت استان قابل تصور نبود و طی سالهای اخیر بی سابقه بوده است.
معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم با اشاره به راهپیمایی روز قدس در 
جمعه آخر ماه مبارک رمضان گفت: این راهپیمایی باید با رعایت کامل پروتکلهای 
بهداشتی انجام و ماسک و اقلام بهداشتی در بین مردم در طول مسیرهای پیش 

بینی شده توزیع شود.
حاجی زاده با اشاره به اقامه نماز عید فطر نیز در حرم مطهر و برخی مکان های 
مذهبی و زیارتی قم خاطرنشان کرد: رعایت پروتکلهای بهداشتی در اقامه این 

آیین دینی مورد تاکید مسوولان استان است.
  

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم: 

زمین های تجاری پردیسان تا پایان سال 
به فروش می رسد

کمبود  مشکل  به  اشاره  با  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون   
واحدهای خدماتی و تجاری در منطقه پردیسان و سودجویی برخی از این مشکل 
گفت: فروش زمین های تجاری موجود در پردیسان باید تا پایان سال جاری انجام 

شود. 
ابراهیم معتمدی در جلسه پیگیری مصوبات بازدید اخیر استاندار قم از منطقه 
پردیسان که صبح چهارشنبه در سالن جلسات این معاونت برگزار شد، اضافه کرد: 
جهت تامین و استقرار اصناف ضروری، کلیه زمین های تجاری پردیسان باید تا 

پایان سال جاری به فروش برسد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم فروش حد اکثری زمین های 
تجاری موجود، استفاده از ظرفیت مشارکت دستگاه های اجرایی و صدور مجوز 
خدمات محله ای و ایجاد بازارچه های محلی را از مهم ترین راهکارهای حل 
مشکل کمبود اصناف مرتبط با نیاز ساکنین پردیسان برشمرد و تصریح کرد: 
ادارات و سازمان های متولی این امر، در اسرع وقت در قالب یک کار مشترک 

زمینه اجرایی کردن این برنامه ها را فراهم کنند.
معتمدی در این جلسه بر لزوم پیگیری و حل مسائل زیرساختی پردیسان 
از جمله مشکلات جاده و آسفالت محلات، کمبود زیرساخت های آموزشی و 

کتابخانه، مسائل فرهنگی و اجتماعی وغیره تاکید کرد.
وی در خاتمه در خصوص نقشه کشی و طراحی محله 560 هکتاری پردیسان، 
استفاده از تجربیات محله های قبلی و شناسایی نقاط قوت وضع و آسیب شناسی 
از طراحی های قبلی یاداور شد و افزود: جانمایی فضاهای فرهنگی ،آموزشی، 
ورزشی و تفریحی از ضروریات است و باید از اشتباهات گذشته در طراحی محله 

های جدید پردیسان درس بگیریم.
  

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

رفع تصرف اراضی دولتی در پردیسان قم 
ناتمام ماند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: با وجود حکم و رای دستگاه قضایی، 
رفع تصرف 57 هکتار از اراضی شهرک پردیسان قم به صورت کامل انجام نشد. 

محمد صادقی در گفت و گویی با تاکید بر اینکه در راستای احقاق حقوق بیت 
المال، رفع تصرف اراضی دولتی و بازپس گیری آن در دستور کار این اداره کل 
است اظهار داشت: بر اساس آخرین اقدام حقوقی این اداره کل، رفع تصرف 57 

هکتار از اراضی پردیسان قم از طریق دستگاه قضا و دادستانی قم پیگیری شد.
وی با بیان این که ارزش مالی این اراضی بیش از 20 هزار میلیارد ریال است 
گفت: پرونده رفع تصرف این بخش از اراضی حدود یک دهه به طول انجامیده 
است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیان داشت: در طول ماه های اخیر حکم 
رفع تصرف این اراضی همچنین رای مبنی بر تخریب و بازگردانده شدن این اراضی 
به بیت المال از سوی دستگاه قضایی صادر شد. صادقی با اشاره به این که با رفع 
تصرف 57 هکتار و تغییر کاربری آن، این اراضی برای طرح نهضت ملی مسکن 
با دستگاه های  اختصاص خواهد یافت افزود: برغم هماهنگی به عمل آمده 
مرتبط و مجری، در شب گذشته این تخریب به دلیل تجمع متصرفان انجام نشد 
اما همچنان پیگیر اجرای حکم و رفع تصرف اراضی دولتی هستیم. وی افزود: 
رفع تصرف اراضی دولتی نیازمند همراهی همه دستگاه های دولتی، قضایی و 

انتظامی است و این اداره کل به تنهایی نمی تواند در این مسیر موفق باشد.
 

معاون استاندار قم: 

رویکرد جهادی در ادارات قم نهادینه شود
 معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم با اشاره به رویکرد انقلابی استاندار 
در  انقلابی  و  جهادی  تفکر  شدن  نهادیته  ضرورت  بر  استان  ارشد  مدیران  و 

دستگاه های دولتی استان تاکید کرد. 
سید مهدی قریشی در جلسه معارفه مدیرکل حوزه استانداری قم، با بیان اینکه 
حوزه  استاندار مسئولیت کلیدی در هماهنگی مدیران دولتی دارد اظهار داشت: 

تحرک و پویایی این مجموعه به همه بخش ها تسری پیدا می کند.
وی گفت: پیگیری مصوبه های جلسه ها و سیاست های مدیریت عالی استان 
از اداره های دولتی از اهم وظایف اداره کل حوزه استاندار می باشد که امیدواریم 
با قوت و جدیت انجام شود. معاون استاندار قم با اشاره به ویژگی های مدیران 
انتصابی در دولت سیزدهم افزود: استاندار و مدیران ارشد استان دارای رویکرد و 
تفکر جهادی و انقلابی هستند و این روش باید در همه اداره های دولتی نهادینه 
شود تا شاهد توسعه خدمات رسانی به شهروندان باشیم. قریشی در پایان برای 
ابوذر عرفانی سرپرست اداره کل حوزه استاندار قم، آرزوی توفیق و ابراز امیدواری 
کرد: با افزایش تعامل و هماهنگی بین بخش های استان شاهد تسریع در فرایند 

حل مشکل های استان باشیم.

در بازدید مسئولان قضایی از زندان قم؛

دستور آزادی تعداد ۵۰ زندانی در قم 
صادر شد

 دستور آزادی تعداد 50 زندانی در بازدید مسئولان قضایی از زندان استان قم 
صادر شد.

حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان 
قم در بیست و چهارمین روز از ماه مبارک رمضان، به همراه معاونین و کلیه قضات 
دادسرای عمومی و انقلاب قم به صورت چهره به چهره و نزدیک با زندانیان دیدار و 
به درخواست های قانونی آنها در خصوص عفو، تخفیف مجازات و آزادی به صورت 
جداگانه رسیدگی کردند. در این دیدار که با آزادی 50 نفر از زندانیان جرایم غیر 
خشن و واجد شرایط همراه بود، دستورات لازم برای حل مشکلات زندانیان در 

برخورداری از نهادهای ارفاقی صادر شد.

استاد دانشگاه گفت: از سال 1401 تا 1405 سالانه 2 میلیون واحد مسکونی 
نیاز داریم و این عدد در قم 20 هزار واحد است.

علی غفار هاشمی عصر چهارشنبه در گردهمایی مدیران و مهندسان صنعت 
ساختمان استان قم به مناسبت بزرگداشت شیخ بهایی و روز معماری برگزار شد 
با بیان اینکه شرایط اقتصادی خاصی امروز در کشور حاکم است اظهار داشت: 
سهم صنعت ساختمان در تولید ناخالص کشور 8 درصد است و این امر برای 

کشوری که تولید وی بر روی نفت متمرکز است عدد خوبی است.
استاد دانشگاه گفت: سهم صنعت ساختمان در ایجاد شغل 10 تا 16 درصد 
است و به همین دلیل کسانی که در عرصه ساخت وساز فعالیت می کنند سهم 

مهمی در ایجاد اشتغال کشور دارند.
وی بیان داشت: سهم صنعت ساختمان در ثروت خانوار 80 درصد و سهم 
صنعت ساختمان در هزینه های سبد خانوار 60 درصد است و همین آمارها نشان 

می دهد که چقدر این صنعت مهم و تأثیرگذار است.
وی بیان داشت: برآوردی ها از تولید ناخالص استان قم در سال جاری 78 

میلیارد تومان است که این امر نیازمند سرمایه گذاری 20 هزار میلیاری دارد.
غفار هاشمی عنوان داشت: کشورهای دیگر در صنعتی سازی ساختمان و 
توجه به انرژی و هوش مصنوعی وارد نسل ششم شده اند و این در حالی است 
که ما هنوز در نسل سوم قرار داریم و لازمه این امر آن است که باید تکنولوژی وارد 

کشور شود.
کارشناس صنعت ساختمان ابراز داشت: آمار درستی از نیاز کشور به مسکن 
وجود ندارد اما الگویی می گوید 2 میلیون خانه هم اکنون در کشور نیاز است و از 
سویی دیگر ازدواج های جدید و حتی طلاق های جدید نیز نیاز به خانه را افزایش 

می دهد.
از سال 1401 تا 1405 سالانه 2 میلیون واحد مسکونی نیاز داریم

وی عنوان کرد: از سال 1401 تا 1405 سالانه 2 میلیون واحد مسکونی نیاز 
داریم که این نشان دهنده بازار خوبی برای مسکن است و در قم نیز سالانه به 20 

هزار واحد مسکونی نیاز داریم.

وی بیان داشت: هم اکنون در کشور 60 درصد از آقایان بین 20 تا 30 سال 
مجرد هستند که در صورت ازدواج؛ نیازمند خانه هستند که در قم این آمار 40 

درصد است.
وی با بیان اینکه 10 میلیون خانه در کشور نیازمند بازسازی هستند ادامه داد: 
21 درصد از واحدهای مسکونی موجود در کشور بافت فرسوده هستند که این 
آمارها در عین حالی که چالش را نشان می دهد؛ اما فرصتی برای پرداختن به این 

عرصه است و می تواند بازار خوبی برای ساخت و ساز باشد.
غفار هاشمی بیان داشت: هم اکنون رشد اقتصادی کشور منفی بوده، تورم 
صعودی و اشتغال وضعیت مناسبی ندارد و رکود تورمی نیز بر کشور حاکم است 
با این حال 60 تا 80 درصد چالش را می توان در داخل کشور مرتفع کرد و نباید 

منتظر باشیم دیگران برای حل مشکلات به کمک بیایند.
سال 1401 حوزه صنعت ساختمان بازار خوبی برای سرمایه گذاری نیست

تحلیل گر صنعت ساختمان با بیان اینکه در ایران اگر جایی برای سرمایه گذاری 
مناسب پیدا نشود سرمایه ها به سمت بازار ملک و زمین می آید افزود: پیش 
بینی ها نشان می دهد در سال 1401 در حوزه صنعت ساختمان بازار خوبی برای 

سرمایه گذاری نیست؛ در مقابل بازار رهن و اجازه جذاب خواهد بود.
وی گفت: امروز برجام همچنان برای ما ابهام دارد در مقابل اتفاق خوبی در حال 
رخ دادن است که مذاکرات ایران و عربستان به نتیجه برسد که در این صورت مانور 

ایران در کشورهای عربی بیشتر خواهد بود.
غفار هاشمی با بیان اینکه دولت در عرصه ساخت و ساز 6 درصد سهم دارد 
افزود: اگر ریل گذاری ها و بستر لازم برای پویایی این صنعت از سوی دولت 
صورت می گرفت اتفاق های خوبی را شاهد بودیم و امروز نیز تأسیس 50 شهر 
تصویب شده است که این امر موجب تحول در صنعت ساخت و ساز خواهد شد.

کارشناس صنعت ساختمان ابراز داشت: در 6 ماهه دوم سال گذشته صدور 
پروانه در قم نسبت به زمان مشابه در سال قبل 27 درصد کاهش داشته است و از 
بین 20 هزار واحد ساختمانی پیش بینی شده مورد نیاز در قم تعداد 15 هزار تا 

را کسانی می خواهند که قدرت خرید آنها ماهانه بین 2 تا 5 میلیون تومان است.

استاد دانشگاه  وکارشناس صنعت ساختمان:

سالانه ۲0 هزار واحد مسکونی در قم نیاز است

باحضور استاندار قم صورت گرفت ؛

تجلیل از مدال آوران قمی المپیادهای علمی ملی و جهانی دانش آموزی
مراسم تجلیل از مدال آوران المپیادهای علمی کشور و راه یافتگان به مسابقات 
جهانی دانش آموزان قم شامگاه پنجشنبه با حضور استاندار و نمایندگان مردم قم 

در مجلس شورای اسلامی برگزار شد. 
براساس این گزارش ؛مراسم تجلیل از مدال آوران المپیادهای علمی کشور و 
راه یافتگان به مسابقات جهانی دانش آموزان استان قم با حضور سیدمحمدتقی 
امیرآبادی  احمد  و  ذوالنوری  مجتبی  الاسلام  حجت  و  استاندار  شاهچراغی 
فراهانی نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی در سالن جلسات خانه 

معلم برگزار شد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در این مراسم تصریح کرد: یکی از بسترهای 
های  ویژگی  و  علایق  به  توجه  درخشان  استعدادهای  پرورش  و  کشف  مهم 

شخصیتی دانش آموزان در انتخاب رشته های تحصیلی است.
علی رضا رحیمی اهمیت علوم انسانی در منظومه فکری مقام معظم رهبری 
اظهار داشت: از سال آینده رشته علوم انسانی در دو مدرسه سمپاد و استعدادهای 

درخشان قم آماده پذیرش دانش آموزان مستعد خواهد بود.
وی اهمیت مساله دانش در بیانیه گام دوم انقلاب را مورد اشاره قرار داد و تاکید 
کرد: از حدود 30 هزار دانش آموز مقطع متوسطه قم 192 فرد حائز شرایط در 
المپیادهای علمی شناخته شدند که در نهایت 12 دانش آموز موفق به مدال های 

کشوری شدند.
مدیرکل آموزش و پرورش قم یادآور شد: یکی از جلوه های امیدوارکننده در 
آموزش و پرورش قم در این است که افراد راه یافته به المپیادهای علمی منحصر 
در مدارس سمپاد نیست و بخشی از آنها از مدارس عادی موفق شدند راهی 

مراحل اصلی المپیادهای علمی شوند.

رییس اداره استعدادهای درخشان آموزش و پرورش استان قم در بخشی از این 
جلسه، بیان کرد: ظرفیت المپیادهای علمی رویدادی فراتر از آموزش و پرورش 
است و لازم است تا در سطح استانی عزم همگانی و همت جمعی در حمایت از 

استعدادهای درخشان شکل بگیرد.
بعد کسب مدال های  به  اینکه سال 97  بیان  با  سیدمحمدعلی صمدانی 
المپیادی توسط دانش آموزان قمی افزایشی بوده است، گفت: 192 رشته نفر در 
سطح استان قم طی سال گذشته برای حضور در المپیادهای علمی قبولی ثبت 
شده و نفرات برتر استانی صرفا اختصاصی به مدارس سمپاد ندارد و مدارس فنی 

و عادی را نیز شامل می شود.
وی ادامه داد: یکی از آسیب ها و چالش های استعدادهای درخشان در استان 
قم بکارگیری و فعالیت استعدادهای درخشان دانش آموزی در استان های دیگر 

است.
در این مراسم از مصطفی خالصی مدال طلای المپیاد کشوری و عضو تیم ملی 
ایران در المپیاد جهانی جغرافیا در فرانسه، محسن تفک دارنده مدال طلای تفکر 
و کارآفرینی در بخش المپیاد کشور اقتصاد، زهرا نصرتی دارنده طلای المپیاد 
کشوری سلول های بنیادی، سعید منصور نژادیان دارنده نقره المپیاد جهانی 
اقتصاد روسیه، ارشیا عبدی صاحب مدال برنز المپیاد جهانی اقتصاد روسیه، 
علی رضا رضایی دارنده مدال برنز المپیاد کشوری ریاضی، مصطفی قنواتی و 
معصومه السادات مطلبی صاحب مدال برنز المپیاد کشوری مدیریت و اقتصاد، 
محمدپارسا الهی منش دارنده مدال نقره کشوری المپیاد کامپیوتر، محدثه 
محمدی، محمدرضا نجفی زارع و سید زینب موسوی دارندگان مدال نقره المپاد 

کشوری جغرافیا با اهدای لوحی تقدیر شد.
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ابراز تأسف رئيس سازمان بازرسی از ميزان فرار مالياتی؛

۲۲۴ هزار میلیارد تومان معوقه مالیاتی 
وجود دارد 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور با ابراز تاسف از میزان فرار مالیاتی در کشور 
گفت: نباید مالیات ستانی محدود به حقوق بگیران شود. 

به گزارش سازمان بازرسی کل کشور، داوود منظور رئیس سازمان امور مالیاتی با 
حضور در سازمان بازرسی کل کشور با ذبیح الله خداییان دیدار کرد.

خداییان لزوم مالیات ستانی از افرادی که درآمد هنگفت دارند را مورد اشاره قرار 
داد و افزود: باید افرادی که به فرار مالیاتی اقدام می کنند شناسایی و با این امر 
ضمن ساماندهی اقتصاد کشور نسبت به کاهش اختلاف طبقاتی نیز اقدام نمود.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور توجه دستگاه های اجرایی و نظارتی را به تمرکز 
بر پیشگیری از فرار مالیاتی معطوف ساخت و بر آسیب شناسی علل فرار مالیاتی 

تاکید کرد.
این مسئول عالی قضایی یکی از علل فرار مالیاتی را ناشی از عدم شفافیت در 
کشور دانست و ادامه داد: سازمان امور مالیاتی باید به تمام منابع درآمدی افراد 
دسترسی و تمام دستگاه ها هم باید بانک های اطلاعات مالی خود را در اختیار 

این سازمان قرار دهند.
وی لازمه دسترسی سازمان امور مالیاتی به بانک های اطلاعاتی مالی دستگاه ها 
را فراهم کردن زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری عنوان کرد و با انتقاد از 
شیوه سنتی اجرای امور در این سازمان، یادآور شد: متأسفانه سازمان امور مالیاتی 
کشور در بحث سیستمی و الکترونیکی کردن امور جزو دستگاه های پیشرو نیست 

و هنوز به سیاق سنتی عمل می کند.
عضو شورای عالی قوه قضاییه با بیان اینکه برخی قوانین تکالیفی را بر عهده 
سازمان امور مالیاتی گذاشته که متأسفانه هنوز اجرایی نشده است در بیان مصداق 
به قانون »پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان« اشاره کرد و افزود: سازمان امور 
مالیاتی می توانست به تمام خرید و فروش ها و نقل و انتقالات مالی دسترسی پیدا 
می کند ولی متأسفانه بعد از مدت ها از اجرای قانون، هنوز از ظرفیت آن استفاده 

نشده است.
آمار بالای معوقات مالیاتی، نکته دیگری بود که رئیس سازمان بازرسی کل کشور 

به آن اشاره کرد و خواستار آسیب شناسی از سوی متخصصان امر شد.
 وی در این زمینه یادآور شد: حدود 224 هزار میلیارد تومان معوقه مالیاتی وجود 

دارد که قریب به بودجه یکسال کشور است. 
خداییان اضافه کرد: از یک طرف فرار مالیاتی وجود دارد و از طرف دیگر منابع 
مالیاتی هم که شناسایی شده اند نسبت به وصول مالیات آن ها هم اقدام نمی 

شود. 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور کاهش اطاله دادرسی مالیاتی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: گاهی رسیدگی به یک پرونده مالیاتی چند سال به طول می انجامد که 

این موضوع باعث بی ارزش شدن مبلغ مالیات می شود.
وی در عین حال گفت که طبق گزارش دریافتی 229 هزار پرونده مالیاتی به 
ارزش 96 هزار میلیارد تومان در هیات های حل اختلاف مستقر در سازمان امور 

مالیاتی وجود دارد که ساماندهی آن ها امری ضروری است.
 این مسئول عالی قضایی وجود شرکت های صوری در حوزه مالیاتی را ناشی از 
ضعف  سازمان امور مالیاتی دانست و گفت: با توجه به فراهم ساختن دسترسی 
سازمان امور مالیاتی برای رصد شرکت ها از ناحیه سازمان ثبت و اسناد و املاک 
کشور، این سازمان به راحتی می تواند شرکت های صوری یا اجاره ای را شناسایی 

و معلق کند.
اینکه طبق قانون »تسهیل صدور  بیان  با  بازرسی کل کشور  رئیس سازمان 
پسینی  نظارت  لزوم  شود،  تسهیل  شرکت ها  ثبت  باید  کسب وکار«  مجوزهای 

سازمان امور مالیاتی جهت شناسایی شرکت های صوری را یادآور شد.
وی با تأکید بر دسترسی کامل سازمان امور مالیاتی کشور به تمام بانک های 
موضوع  این  روی  مصرانه  باید  مالیاتی  امور  سازمان  گفت:  مالی،  اطلاعاتی 
ایستادگی کند و دلیلی وجود ندارد که بانک مرکزی و سایر دستگاه ها، اطلاعات 

مالی خود را در اختیار این سازمان قرار ندهند.
خداییان با اشاره به اینکه اجرای دولت الکترونیک در حوزه مالیاتی از فساد 
پیشگیری می کند، گفت: نباید هیچ معامله ای در کشور صورت بگیرد مگر اینکه 
از مسیر سازمان امور مالیاتی عبور کند و صورت تحقق این امر، عدم وابستگی به 

نفت محقق می شود.
عضو شورای عالی قوه قضاییه با تأکید بر اینکه اولویت سازمان بازرسی کل کشور 
پیشگیری از بروز تخلف و فساد است، خاطرنشان کرد: گزارش های هشداری 
سازمان بازرسی کل کشور در راستای پیشگیری است و این سازمان تلاش می کند 

مانع از شکل گیری سوء جریان ها شود.
وی با اشاره به کمک سازمان بازرسی به سازمان امور مالیاتی کشور در شناسایی 
منابع مالیاتی جدید گفت: سازمان بازرسی کل کشور در سال گذشته هزاران 

منابع مالیاتی را شناسایی و در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار داده است. 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور به مصادیقی اشاره کرد که عدم شناسایی آن 
منابع باعث تعجب هستند و یادآور شد: طبق گزارش بازرسان سازمان بازرسی، در 
تهران 116 صرافی، 129 قطعه ساز و 29 تالار پذیرایی شناسایی شده که پرونده 
مالیاتی نداشته اند و این موضوع نشان می دهد که شاید عزمی در شناسایی 
مودیان نیست و مواردی که ذکر شدند از جمله چیزهایی نیستند که از چشمان 

تیزبین ماموران به دور باشند.

سرپرست سازمان نظام مهندسی کشور خبر داد:

تخفیف ۵۰ درصدی حق الزحمه مهندسان 
ناظر به طرح نهضت ملی مسکن

سرپرست سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور گفت: مهندسین ناظر در 
طرح نهضت ملی مسکن با 50 درصد تخفیف در حق الزحمه، خدمات ارائه 

می دهند. 
» حمزه شکیب« چهارشنبه شب در حاشیه همایش نقش مهندسان برق در 
صنعت ساختمان در پاسخ به خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره تخفیفات خدمات 
مهندسی در طرح نهضت ملی مسکن افزود: طبق مصوبات موجود خدمات 

مربوط به حق نظارت مهندسان با 50 درصد تخفیف ارائه می شود.
وی با بیان اینکه بر اساس این مصوبه  مهندسان ناظر 50 درصد از حق الزحمه 
خود را دریافت نمی کنند، درباره زمانبر بودن صدور پروانه های ساختمانی نیز 
گفت: این سازوکار باید تغییر کند و شهرداری باید نسبت به صدور پروانه ساختمانی 

سرعت عمل به خرج دهند.
به گفته شکیب، در صورت وجود اراده قوی زمان صدور پروانه ساختمانی به یک 

ماه می تواند کاهش پیدا کند.
سرپرست سازمان نظام مهندسی ساختمان کل کشور گفت: اکنون متوسط 
صدور پروانه ساختمانی به 6 ماه رسیده که طول مدت ساخت و عرضه مسکن 

را افزایش داده است.
شکیب درباره وجود برخی تخلفات مالی در بین مهندسان تصریح کرد: نباید 
روی افراد تمرکز و باید ساختار و سیستم را اصلاح کرد. در سازمان نظام مهندسی 
به دنبال این هستیم که سیستم ارائه خدمات مهندسی را یکپارچه کنیم و اکنون 
6 استان را به صورت پایلوت مشخص کردیم تا دسترسی به گزارش های آنلاین را 

امتحان کنیم. هدف ما شفاف سازی در نطام پرداخت و خدمات است.

 رییس کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی ایران گفت: اگر 
انتظار توسعه داریم و اینکه پهنای باند بیشتر و کیفیت خدمات بهتر شود، باید 

تعرفه ها عوض شود، در حالیکه 6 یا 7 سال بود که تعرفه ها تغییر نکرده بود. 
افشین کلاهی درباره بالارفتن تعرفه اینترنت و تاثیر آن روی کسب و کارهای 
آنلاین گفت: واقعیت این است که هر جا خدماتی بخواهد ارایه شود باید روی آن 
سرمایه گذاری کرد. کسانی که زیرساخت اینترنت و پهنای باند برای اینترنت ارایه 
می کنند هم به نوعی کسب و کار برای آنها محسوب می شود. اگر انتظار توسعه 
داریم و اینکه پهنای باند بیشتر و کیفیت خدمات بهتر شود، باید تعرفه ها عوض 

شود. در حالیکه 6 یا 7 سال بود که تعرفه ها تغییر نکرده بود.
وی افزود: امسال دستمزدها نیز حدود 60 درصد و هزینه های دلاری هم اضافه 
شده است. درست است که هرچه قیمت استفاده از اینترنت پایین تر باشد، کسب 
و کارهای آنلاین که وابسته به اینترنت هستند، رونق بیشتری می گیرند و آنها در 
پایین دست توسعه پیدا می کنند اما در هر حال در بالا دست هم باید اتفاقی بیفتد. 
شرکت های بالادست هم به عنوان بنگاه اقتصادی نیاز به سرمایه گذاری و توسعه 

دارند که بتوانند در شرایط موجود خدمات بهتری ارایه دهند. فکر می کنم با توجه 
به اینکه چند سال است که تعرفه ها ثابت مانده بود، الان درست نیست که در این 

مورد مثل بقیه موارد قیمت گذاری دستوری کنیم.
رییس کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
کمی دور از واقعیت است که بگوییم تعرفه را پایین نگه داریم تا توسعه در کسب و 
کارهای آنلاین بیشتر شود، تاکید کرد: شاید در کوتاه مدت این کار درست باشد 
ولی در بلندمدت این شرکت ها دچار چالش و ضرر و زیان می شوند. کسب و 
کارهای آنلاین هم باید خودشان را با تغییر قیمت ها مثل صنایع دیگر وفق دهند. 
در صنایع دیگر هم همین اتفاق می افتد و صنعت باید خود را با آن وفق دهد. 
ما نمی توانیم قیمت ها را همیشه پایین نگه داریم و قطعا جایی افزایش قیمت 

خواهیم داشت مثل قیمت دلار و بقیه موارد.
وی افزود: در اینجا هم به عنوان بنگاه کسب و کار اقتصادی باید بتواند توسعه 
بدهد و خدمات بهتری ارایه دهد. بنابراین نمی توانیم بگوییم چون در پایین دست 
شرکت های کوچک و متوسط از اینترنت استفاده می کنند ما در بالادست تغییری 

ندهیم، در صنایع دیگر هم برای توسعه این اتفاق می افتد.
کلاهی درباره اولویت دولت در تجارت خارجی که به جای صادرات مواد خام یا 
نیمه خام باید به سمت صادرات کالای دانش بنیان رفت، اظهار کرد: اینکه این 
موضوع باید سیاست کشور باشد حرف کاملا درستی است ولی اینکه چطور بتوان 
آن را عملی کرد، با چالش مواجه است. برای اینکه بتوان این حرف را عملی کرد، 
بیشتر از اینکه نیاز به طرح و برنامه هایی داشته باشد که قطعا هم دارد بیشتر در 
فضای عمومی جامعه نیاز به تصمیم گیری هایی دارد که شاید در دست وزارت 

صمت است.
رییس کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی ایران  در ادامه تاکید 
کرد: اولین قدم برای مشارکت و تجارت دانش بنیان این است که ما روابط خوبی با 
دنیا داشته باشیم و به جای اینکه یک کالا و محصول خاصی را به کشورهای دیگر 
صادر کنیم، باید سعی کنیم با کشورهای دیگر و با شرکت های دیگر مشارکت و داد 
و ستد فناوری داشته باشیم. باید برای سرمایه گذاری خارجی در داخل کشور 
تولید کنیم که باعث می شود دانش فناوری ما سطحش بالاتر رود و به مزیت های 
رقابتی خودمان تکیه کنیم. باید بتوانیم در بازارهای خارج از کشور در یک فضای 
رقابتی  وارد شویم تا در زنجیره های ارزش جهانی قراربگیریم که پیش نیاز آن 

ارتباط خوب با کشورهای دیگر است.
وی افزود: برای رسیدن به این هدف، قطعا طرح ها و برنامه هایی نیاز است که 
در قسمت دوم سازمان توسعه و تجارت روش درستی را پیش گرفته و برنامه های 
خوبی در این زمینه ارایه داده است. این برنامه های سازمان توسعه و تجارت به 
شرکت ها ابلاغ شده که تسهیلاتی را نیز برای آن در نظر گرفته اند. فکر می کنم هر 
چه در حوزه صادرات کالای دانش بنیان سرمایه گذاری کنیم باز اندک بوده و این 
راه درستی است اما امیدوارم پیش نیازهای اولیه آن هم در داخل کشور تامین شود 

و ارتباط مناسبی بتوانیم با کشورهای دیگر داشته باشیم.
رییس کمیسیون کسب و کارهای دانش بنیان اتاق بازرگانی ایران در پایان به 
پیگیری کانون جهش و تولید دانش بنیان در این کمیسیون اشاره کرد و گفت: 
این موضوع را دنبال می کنیم که از مجلس برگه آن به شورای نگهبان ارسال شده 
و امیدوارم شورای نگهبان به زودی آن را تصویب کند تا برکات آن را در این حوزه 
ببینیم. چون اتفاق بسیار مهمی است که در کشور روی می دهد. 10 سال پیش ما 
قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان را داشتیم که قانون مترقی و خوبی بود و 
در نتیجه آن بعد از ده سال اکوسیستم نوآوری ایجاد شد و محصولات دانش بنیان 

بلوغی پیدا کرده اند که می توان روی آن حساب کرد.
وی افزود: گام دوم این طرح جشنواره دانش بنیان است. این موضوع در تاریخ 
ما سابقه ندارد و هنوز قوانینی داریم که دهه ها از آن گذشته است و کسی آن را 
تایید یا قانون و طرح جدیدی درباره آن نداده است. اما در اینجا ما طرحی داریم 
که بعد از ده سال دوباره به قانون قبلی کمک می کند و دوباره جنبه های دیگری 
را می بیند و هدف گذاری اصلی این طرح هم این است که بحث اقتصاد دانش 
بنیان بتواند بخشی از فضای کلی اقتصاد ما شود و بتواند سهم بزرگتری را از 

کیفیت اقتصاد ما بدست بیاورد.

در گفت و گو با ریيس کميسيون کسب وکارهای دانش بنيان اتاق بازرگانی بررسی شد: 

اما و اگرهای افزایش تعرفه اینترنت وتاثیر آن برکسب و کارها

رئيس کل بانک مرکزی:

روند کاهشی نرخ تورم در سال جاری ادامه می یابد 
بانک  های  کل  رؤسای  نشست  در  مرکزی  بانک  رئیس کل 
گفت:  مرکزی،  آسیای  و  خاورمیانه  حوزه  کشورهای  مرکزی 
با تمهیدات اندیشیده شده، روند کاهشی نرخ تورم در سال 
جاری ادامه می یابد و شاهد ثبات در بازار ارز، شتاب گیری رشد 
اقتصادی و سرمایه گذاری مناسب در فعالیت های اقتصادی 

خواهیم بود. 
»علی صالح آبادی« در این جلسه با برشمردن آثار اقتصادی 
زیانبار بحران کرونا تصریح کرد: در  اقتصاد ایران طی دو سال 
گذشته همانند بسیاری از اقتصادهای دیگر کشورها عمدتاً به 
واسطه شیوع و گسترش ویروس کرونا با چالش هایی مواجه شد.
با چالش های دیگری نظیر تشدید  ایران  همچنین اقتصاد 
تحریم های غیرقانونی دولت آمریکا از زمان خروج آن دولت از 
برجام مواجه بوده است. مجموعه این شرایط تا حدودی توانست 

رشد کوتاه مدت اقتصاد ایران را بطور موقت متاثر سازد.
اما با اتخاذ سیاست ها و اقدامات مناسب و نیز واکسیناسیون 
گسترده در مقابله با ویروس کرونا، فعالیت های اقتصادی کشور 

بطور خاص بخش خدمات در حال بازگشت به روند عادی خود 
است.  

آمارها حاکی  از بهبود نسبی وضعيت اقتصادی ایران است
رئیس کل بانک مرکزی با استناد به آمارهای رسمی از متغیرهای 
کلیدی اقتصاد اظهار داشت:  آمارهای رسمی از متغیرهای 
کلیدی اقتصاد در ماه های پایانی سال 2021 و سه ماهه ابتدایی 
سال 2022، حاکی از بهبود نسبی وضعیت اقتصاد ایران و تغییر 
در روند متغیرهای کلان اقتصادی می باشند. برای مثال نرخ تورم 
دوازده ماهه و نقطه به نقطه که از سال 2020 متاثر از محدودیت 
دسترسی به منابع ارزی ناشی از تشدید تحریم های بین المللی 
مسیر صعودی را در پیش گرفته بودند، از سپتامبر 2021 وارد 
روند نزولی شدند و در مارس 2022 نسبت به مقطع مذکور به 

ترتیب 13.1 و 25.4 واحد درصد کاهش یافته  اند.  
رشد اقتصادی 4.1 درصدی در 9  ماهه پایانی سال 2021 

وی همچنین افزود: بر اساس محاسبات انجام شده، رشد 
درصد  معادل 4.1  سال 2021  پایانی  ماهه  نه   در  اقتصادی 

تحقق یافت و در همین مقطع، حساب جاری تراز پرداخت های 
خارجی کشور با مازاد 8.2 میلیارد دلاری همراه بود. در این دوره 
زمانی، صادرات و واردات کالا )فوب( به ترتیب معادل 56.0 و 
44.2 میلیارد دلار بود که نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن 

معادل 63.7 و 34.2 درصد افزایش نشان می دهند.  
لزوم اتخاذ سياست های پولی با هدف کنترل تورم

قیمت های  افزایش  و  تولید  زنجیره  در  اخلال  آبادی  صالح 
جهانی کالاهای اساسی )به واسطه تداوم شیوع کرونا و افزایش 
تنش های منطقه  ای و بین  المللی( در کنار سیاستهای پولی 
انبساطی با هدف حمایت از خانوارها را عوامل مهم در افزایش 
تورم در کشورهای مختلف برشمرد و گفت: این عوامل اقتصاد 
ایران را نیز با توجه به وابستگی آن به واردات کالاهای اساسی 
اقتصاد  در  آمده  بوجود  شرایط  رو  این  از  است.  کرده  متاثر 
جهانی، تحولات آتی متغیرهای کلان اقتصادی نظیر تورم و رشد 

اقتصادی را با ابهاماتی مواجه ساخته است.
وی افزود: آمارهای بین  المللی حاکی از این است که پس از 

چند دهه تورم  های پایین مجدداً نرخ تورم در اغلب کشورهای 
سایر  امر  این  و  است  نموده  افزایش  به  شروع  توسعه یافته 
کشورهای در حال توسعه را نیز به صورت منفی متاثر کرده است.  
اقتصاد جهانی  به شرایط  اشاره  با  مرکزی  بانک  رئیس کل 
تصریح کرد: افزایش معنادار قیمت کالاهای پایه که مجموعاً به 
عنوان شوک  های عرضه و فشار های هزینه  ای قلمداد می شوند 
و سرایت سریع این شوک های تورمی به اقتصادهای در حال 
توسعه، ضرورت یافته تا در طراحی و اجرای سیاست  های پولی 
در کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه عمدتاً با هدف کنترل 

تورم دقت نظر بیشتری صورت گیرد.  
صالح آبادی در پایان ابراز امیدواری کرد با توجه به رویکردهای 
اتخاذ شده در مدیریت فضای اقتصاد کلان ایران و تمهیدات و 
سیاست های اندیشیده شده و بهبود شرایط بین المللی، روند 
کاهشی نرخ تورم در سال جاری ادامه یابد و شاهد ثبات در 
بازار ارز، شتاب گیری رشد اقتصادی و سرمایه گذاری مناسب در 

فعالیت های اقتصادی باشیم.  

نماینده جامعه کارگری با بیان اینکه از دولت انتظار داریم سیاست های همه جانبه ای 
برای رونق تولید و اشتغال پایدار در نظر بگیرد، گفت: کار و کارگری بحث مهمی در 
اقتصاد دنیاست و رفع دغدغه های معیشتی کارگران در بُعد فردی و اجتماعی به نفع 

جامعه است. 
»مصطفی شریف« به مناسبت هفته کارگر، اظهار داشت: اگر به موضوع کار و 
کارگری خوب پرداخته شود، منافع و آثار فردی و اجتماعی آن در جامعه دیده خواهد 

شد. وی افزود: باید به گونه ای مدیریت شود تا کارگران دغدغه های معیشتی و زندگی 
نداشته باشند، اگر افرادی تحت عنوان کارگر، یک زندگی شرافتمندانه داشته باشند در 
بُعد فردی هر اقدام مثبت یا منفی انجام شود، آثار آن در خانواده ها نمایان خواهد شد 
و آثار آن در بُعد اجتماعی، جامعه را فرا می گیرد. نماینده جامعه کارگری با بیان اینکه 
توجه به حوزه کارگری منافع خیلی زیادی دارد، گفت: بحث تامین معیشت از نظر 
مبانی شرعی نیز مطرح است که در این زمینه، نهادها و دستگاه هایی دولتی مسئولیت 
خطیری بر عهده دارند. وی ادامه داد: هفته کارگر فرصتی است تا دغدغه های جامعه 
کارگران را با سیاست گذاری های مطرح کنیم. شریف به نقش کارگران در اقتصاد اشاره 
کرد و گفت: در حوزه اقتصاد عامل انسانی از یک کارگر ساده تا کارگر متخصص، نقش 
اصلی و اساسی دارد، در نظریه های اقتصادی و توسعه ای چند عامل مهم مانند نیروی 

انسانی، فناوری های ساده و پیچیده و منابع در بحث تولید نقش آفرین هستند.
وی بیان داشت: نقش نیروی انسانی در رأس عوامل مختلف قرار دارد، اگر انواع و 
اقسام فناوری ها و منابع طبیعی یا انسان ساخت وجود داشته باشد، اما نیروی انسانی 
نباشد به تولید دست نخواهیم یافت؛ از این رو وقتی به بُعد کارگری به معنای عام نگاه 
می کنیم، باید به نقش نیروی انسانی توجه ویژه شود تا به لحاظ فردی، اجتماعی، 

اقتصادی و توسعه ای به جایگاه خودمان در دنیا برسیم.
سياست های دولت در پویایی جامعه کارگری

نماینده جامعه کارگری با اشاره به اینکه سیاست های دولت نقش بسیاری در پویایی 
جامعه کارگری دارد، گفت: وقتی دولتمردان، سیاست گذاری انجام می دهند، باید 

به ابعاد مختلف ازجمله دستمزدها و معیشت نیروی کار توجه کنند. انتظار می رود 
با تغییراتی که در اقتصاد به لحاظ تورمی رخ می دهد، دستمزدها متعادل باشد؛ به 

شکلی که رعایت جنبه های گوناگون صورت گیرد.
وی ادامه داد: گاهی به لحاظ ساختاری یکسری سیاست ها موجب تعدیل نیرو یا 
تعطیلی کارگاه ها و بنگاه های اقتصادی می شود که این امر را در دولت های گذشته 
دیدیم. از این رو باید به سمت تربیت نیروی انسانی با کارایی بیشتر و آموزش دیده در 
سیاست گذاری ها حرکت کرد. شریف ابراز داشت: نمی توان از دولت توقع داشت که 
همه کارگران را تحت کفالت قرار داد، بلکه باید سیاستی انجام شود که شاهد تداوم 
درآمد و اشتغال در کشور باشیم. با سیاست های تک بُعد امکان پذیر نیست و می بایست 
سیاست های همه جانبه با تفضیل کارهای تولیدی و نیروهای کارآمد در نظر گرفته 
شود. نماینده جامعه کارگری خاطرنشان کرد: استفاده از ظرفیت بخش تعاونی ها از 
موارد مهمی است که باید به آن توجه شود. وی با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم در 
حمایت از جامعه کارگری گفت: این دولت به تازگی کار خود را شروع کرده و در اولین 
اقدام شاهد تعیین دستمزد سال 1401 بودیم. لازم است تا حفظ کرامت انسانی، 

کارهایی در جهت خودکفا و پایداری کارگران صورت بگیرد.
این عملکردشان است که نشان  و می روند،  بیان کرد: دولت ها می آیند  شریف 
می دهد چه خدماتی برای جامعه کارگری انجام داده اند؛ از این دولت انتظار داریم که 
در راستای حمایت از جامعه کارگران سیاست های همه جانبه ای را برای رونق تولید و 

اشتغال پایدار در نظر بگیرد.

نماینده جامعه کارگری:

رفع دغدغه های معیشتی کارگران به نفع جامعه است

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛

روزهای خوش پیش روی معاملات بازار سهام
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: در وضعیت فعلی، معاملات بورس با توجه به ارزش معاملات آن روند بسیار خوبی را در پیش 
گرفته است و به نظر می رسد که در روزهای آینده شاهد جذب نقدینگی به این بازار باشیم.  »احسان عسگری« در گفت وگویی 
به روند معاملات بورس در چند وقت گذشته اشاره کرد و افزود: برخی از ریسک های مترتب بر بازار سرمایه به صورت هفتگی 
در حال ورود به این بازار هستند. وی اظهار داشت: مساله مربوط به عوارض صادراتی برای برخی از شرکت ها ازجمله مسایلی 
است که روند بورس را تحت تأثیر قرار داد و معاملات این بازار را دچار مشکل کرد. عسگری خاطرنشان کرد: با توجه به وجود 
چنین مساله ای در بازار اما حجم معاملات به میزانی است که کمتر بتواند از این اتفاقات تأثیر بپذیرد و دچار چالش شود. این 
کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: در وضعیت فعلی، معاملات بورس با توجه به ارزش معاملات آن روند بسیار خوبی را در پیش 

گرفته است و به نظر می رسد که در روزهای آینده شاهد جذب نقدینگی به این بازار باشیم.
روند معاملات بورس در هفته نخست اردیبهشت ماه

وی در مورد روند معاملات بورس در هفته ای که گذشت، گفت: صنعت خودرو در هفته ای که گذشت؛ تحت تأثیر اخبار 
واگذاری سهام دولت در خودروسازی ها روند مثبتی را در پیش گرفت و به نوعی بازار را تحت تأثیر خود قرار داد. عسگری 
خاطرنشان کرد: با توجه به تغییر قیمت نفت، افزایش آن به بیش از ١٠٠ دلار و تأثیر آن بر سود شرکت های پالایشگاهی 
می توان گفت که سهام این شرکت ها مورد استقبال سهامداران قرار بگیرد و در کل باید اعلام کرد که روند بازار در ماه های 

اخیر قابل قبول بوده است.
علت افت شاخص بورس در آخرین روز معاملاتی

وی به علت افت شاخص بورس در آخرین روز معاملاتی هفته جاری اشاره و بیان کرد: این اتفاق ناشی از اتفاق خاصی نبود 
و ریسکی تهدیدکننده معاملات بازار نیست اما بخشی از افت شاخص بورس ناشی از تعطیلات پیش رو و نیز انجام معاملات 

در بازارهای جهانی بود و سهامداران قادر به پذیرش ریسک های محتملی نیستند که بر بازار وارد می شود.
این فعال بازار سهام معتقد است که شاخص بورس در آخرین روز معاملاتی هفته جاری افت چندانی را تجربه نکرد و روند 

متعادلی را در این بازار در پیش گرفت.
پيش بينی روند معاملات بورس تا پایان اردیبهشت ماه 

این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس تا پایان اردیبهشت ماه را مورد ارزیابی قرار داد و افزود: بر اساس پیش بینی های 
انجام شده، روند بازار تا پایان اردیبهشت ماه به مساله مربوط به برجام گره خورده است.

وی به وضعیت بازارهای جهانی اشاره کرد و گفت: با توجه به تنش مابین روسیه و اوکراین و نیز تحریم روسیه اما به نظر 
می رسد که قیمت کامودیتی ها و نیز نرخ دلار روند با ثباتی را در پیش بگیرد و بازار نتواند از این ریسک ایجاد شده تأثیر چندانی 

را بپذیرد.
عسگری خاطرنشان کرد: در صورت ایجاد توافق در برجام، نرخ دلار به صورت هیجانی کاهش پیدا می کند اما پیش بینی 

می شود که معاملات بورس در اردیبهشت ماه بتواند روند باثباتی را تجربه کند.
افزایش دامنه نوسان و تأثير آن بر معاملات بورس

عسگری به افزایش دامنه نوسان و تأثیر آن بر معاملات بورس اشاره کرد و گفت: حذف و کاهش محدودیت ها می توان 
زمینه ساز افزایش کارایی بازار باشد؛ درنتیجه حذف حجم مبنا و نیز افزایش دامنه نوسان می تواند بهبود کارایی بازار شود.

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با توجه به سطح پایین آموزشی برخی از سهامداران؛ بنابراین ممکن است برای 
مدت کوتاهی، افزایش دامنه نوسان منجر به ضرر و زیان سهامداران شود اما در بلندمدت به نفع بازار خواهد بود و سبب 

افزایش کارایی بازار و نیز سرعت بخشیدن در افزایش قیمت ها می شود.



شنبه-10 اردیبهشت ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65490
ورزشی

این همایش  روز نوزدهم اردیبهشت ماه برگزار می شود ؛
همایش برترین های ورزش قم در سال 1۴00

 برترین های ورزش قم در سال ١4٠٠ در همایشی که روز نوزدهم اردیبهشت ماه 
برگزار می شود معرفی خواهند شد. 

 این مراسم به همت  اصحاب رسانه و جمعی از خبرنگاران استان قم برگزار 
خواهد شد و هدف آن ایجاد  شور و نشاط در بین جامعه ورزش است.

  مراسم  امسال در دو گزینه بهترین هیات ورزشی و بهترین ورزشکار در سال 
1400 توسط کارشناسان، خبرنگاران ورزشی و پیشکسوتان انجام خواهد شد و 
برترین  هیئت و ورزشکار 5 امتیاز و گزینه های بعدی به ترتیب ٣و یک امتیاز کسب 
خواهند کرد و بعد از جمع بندی امتیازها، هیئت ها و ورزشکاران برتر سال گذشته 

معرفی خواهند شد.
 نظرسنجی به صورت الکترونیکی انجام می شود و در این نظرسنجی ستاد 
برگزاری بجای معرفی گزینه ها اقدام به معرفی شاخصه های انتخاب برترین ها 
کرده تا کارشناسان و خبرنگاران با دست باز در این نظرسنجی به انتخاب گزینه 
مورد نظر خود بپردازند. در همایش انتخاب برترین های ورزش قم در سال ١4٠٠ 
نهاد های مختلفی چون اداره کل ورزش و جوانان استان ، شهرداری ؛هلال احمر 

استان قم، و همچنین رسانه های مختلف مشارکت خواهند کرد.
تجلیل از خانواده شهدای ورزشکار توسط بسیج ورزشکاران استان قم و برگزاری 
یادبود فوت شدگان جامعه ورزش بدلیل بیماری کرونا  از دیگر برنامه های جانبی 

این همایش خواهد بود.
از پیشکسوتان، خبرنگاران، ورزشکاران و کارشناسان ورزشی می خواهیم تا با 

شرکت در نظر سنجی ما را در برگزاری همایش یاری کنند. 
در اینجا برخی نتایج نظرسنجی به صورت روزانه منتشر می شود: 

نام و نام خانوادگی:مهدی بهشتيان
سمت:دبیر سابق هیئت فوتبال 

هیئت اول:فوتبال  
دلیل انتخاب:برگزاری اولین دوره لیگ داخلی استان 

با حضور ١١ تیم
هیئت دوم: والیبال دلیل انتخاب :توجه به تیم های 

پایه و حضور دو تیم در لیست دسته اول کشور 
هیئت سوم: بدمینتون 

دلیل انتخاب:حضور تیم رعد پدافند در لیگ برتر کشور و قهرمانی آن
ورزشکار اول: مسعود عباسی فوتسالیست

دلیل انتخاب:حضور در تیم ملی و کسب رتبه 5 در بین برترین گلزنان لیگ
ورزشکار دوم:فاطمه خلیلی 

دلیل انتخاب:دروازه بان تیم ملی هندبال در مسابقات جهانی 
ورزشکار سوم:حسین گلستانی 

دلیل انتخاب:قهرمانی با تیم ملی والیبال نشسته در مسابقات پارالمپیک
 

 نام و نام خانوادگی:
مهدی بيرانوند

سمت:رئیس هیئت کاراته 
هیئت اول:  کاراته 

مسابقات  در  آمده  دست  به  انتخاب:نتایج  دلیل 
کشوری قهرمانی استان قم 

هیئت دوم:کشتی  
دلیل انتخاب:نتایج کسب شده در مسابقات 

هیئت سوم: هندبال 
دلیل انتخاب:نتایج به دست آمده تیم بانوان 

ورزشکار اول:محمود نعمتی کاراته کا
دلیل انتخاب:کسب مقام اول در سه رویداد کشوری در سال ١4٠٠

 
 نام و نام خانوادگی:

مجيد ولی
سمت:رئیس هیئت قایقرانی قم 

هیئت اول: کشتی 
دلیل انتخاب:کسب مدال در مسابقات مختلف 

هیئت دوم: اسکیت 
دلیل انتخاب:انجام برنامه های مدون 

هیئت سوم:اسکواش 
دلیل انتخاب:انجام اقدامات برای توسعه رشته اسکواش 

ورزشکار اول:پورنجاتی
دلیل انتخاب:کسب سهمیه المپیک 

ورزشکار دوم:اصغر حسن زاده 
دلیل انتخاب:کسب عنوان بهترین فوتسالیست آسیا

ورزشکار سوم:حسین گلستانی
دلیل انتخاب:کسب مقام اول پارالمپیک

 
 نام و نام خانوادگی:

هادی عليایی 
سمت:رئیس هیئت کشتی استان قم 

هیئت اول:  کشتی 
دلیل انتخاب:داشتن نماینده در المپیک 

هیئت دوم: جانبازان و معلولان 
دلیل انتخاب:داشتن نماینده در المپیک 

هیئت سوم: والیبال 
دلیل انتخاب:برگزاری موفق لیگ پایه

ورزشکار اول: علیرضا نجاتی 
دلیل انتخاب:حضور در المپیک و کسب مقام سوم جهانی

ورزشکار دوم:محمد جواد رضایی
دلیل انتخاب: کسب نایب قهرمانی جهان

ورزشکار سوم:امیر عبدی
دلیل انتخاب:کسب عنوان پنجم جهان در دو رده سنی

 
 نام و نام خانوادگی:
محمد جهانگيریان

سمت:خبرنگار پیشکسوت ورزشی
هیئت اول:کشتی  

کسب  استعدادیابی،  در  خوب  روند  انتخاب:  دلیل 
عناوین قهرمانی و نظم در اجرای برنامه ها 

هیئت دوم: والیبال 
هیئت سوم: فوتبال 

ورزشکار اول:الناز قاسمی 
دلیل انتخاب: شرکت در مسابقات جام جهانی هندبال زنان و افتخار آفرینی در 

مسابقات انجام شده تیم ملی
ورزشکار دوم:فاطمه خلیلی 

دلیل انتخاب: انتخاب به عنوان بازیکن برتر زمین مقابل حریفان
ورزشکار سوم:نوریه عباسی

دلیل انتخاب: انتخاب به عنوان بازیکن برتر زمین مقابل حریفان

نام و نام خانوادگی:  فاطمه محمدی 
سمت:خبرنگار 

هیئت اول:بسکتبال  
هیئت دوم: شنا 

هیئت سوم: تنیس روی میز 
ورزشکار اول:فاطمه خلیلی، هندبالیست 

دلیل انتخاب:حضور بسیار موفق در مسابقات بین المللی

باشگاه  شکایت  احتمال  به  نساجی  مدیرعامل 
آلومینیوم از ساکت الهامی واکنش نشان داد. 

ایزد سیف الله پور در گفت و گویی، درباره قهرمانی 
تیم فوتبال نساجی در رقابت های جام حذفی اظهار 
مالک  هواداران،  به  را  قهرمانی  این  دیگر  بار  داشت: 
برای  که  افرادی  همه  و  بازیکنان  کادرفنی،  باشگاه، 
نساجی زحمت کشیدند تبریک گفته و آن را به روح 
نادر دست نشان تقدیم می کنم. فردا قرار است تیم ما 
به مازندران برود. مسیر ساری تا قائمشهر را طی کرده 
و در نهایت کاپ جام حذفی را بر سر مزار دست نشان 
می بریم. بلافاصله هم به تهران بازمی گردیم . با توجه به 
فاصله نزدیک بین  بازی ها، اکنون امکان برگزاری جشن 
باشکوه تر نداریم. باید دید پس از مسابقات چه اتفاقی 
می افتد. فقط قرار است فردا اعضای تیم با مردم دیداری 

داشته باشند. 
مدعی  اراک  آلومینیوم  باشگاه  اینکه  درباره  وی 
شده بابت اتفاقات قبل و بعد از بازی فینال از ساکت 
الهامی شکایت خواهد کرد، گفت:  خواهش می کنم 
هر دو طرفه به هم احترام بگذارند. مدیرعامل و اعضای 
آنها  برای  و  از دوستان ما هستند  آلومینیوم  کادرفنی 
احترام قائل هستم. می گویند الهامی به محمد نوازی 
لگد زده اما اگر یک نفر فیلم یا عکسی نشان بدهد که 
ثابت شود وی چنین رفتاری داشته هرچه تیم حریف 
بگوید، قبول می کنم. خواهش می کنم دوستان قبل از 
بازی حساس دو تیم در اراک تنش ایجاد نکنند تا این 

دیدار در آرامش برگزار شود.
مدیرعامل نساجی درمورد اینکه اتفاقات بازی فینال، 
این باشگاه را نسبت به بازی آتی دو تیم در لیگ برتر 

فوتبال جای دوستی ها  نگران نمی کند، عنوان کرد: 
این  در  نیست.  دشمنی  و  ورزی  کینه  جای  و  است 
چند سال به هر تیمی باختیم تبریک گفتم و الان هم 
می گویم این اتفاقات زیبا نیست. از حمیدرضا محرابی، 
مهدی رحمتی و محمد نوازی خواهش می کنم فضا را 
آرام کنند تا برای بازی دو تیم در لیگ برتر، اتفاق خاصی 
پیش نیاید. فوتبال حرفه ای و مردم اراک هم باشخصیت 
هستند. مهدی رحمتی و کادرش هم قطعا دنبال تنش 
و درگیری نیستند. باشگاه آلومینیوم باید تمام شرایط 
میزبانی از نساجی را فراهم کند تا مشکل خاصی پیش 

نیاید.
سیف الله پور ادامه داد: قطعا اتفاقی در میزبانی باشگاه 
آلومینیوم از نساجی نمی افتد اما اگر اتفاقی هم بیفتد، 
مسئولان مقصر هستند. بعد از هر بازی برای یک تا دو 
روز مسائلی مطرح می شود اما دیگر نباید به آن دامن 
زد. کادرفنی و مدیریتی آلومینیوم برادران و دوستان ما 
هستند. می خواهیم بار دیگر با هم بازی کنیم و هرکس 

حقش باشد، برنده می شود. تیم بازنده هم باید به تیم 
برنده تبریک بگوید. همانگونه که حریف برتری در فینال 
جام حذفی را به ما تبریک گفت، وظیفه ما هم تشکر 
کردن است. شک نکنید اگر در لیگ برتر به این تیم 
ببازیم، به آلومینیوم تبریک می گوییم. دنبال این قضایا 
نباشید زیرا روشن شدن شعله درگیری ها، فوتبال را زیر 
سوال می برد. وی ادامه داد: همه با هم برادر هستیم. 
دامنه فوتبال کوچک است و همه به هم می رسیم. دنبال 
این هستیم با برگزاری یک جلسه، آرامش را به هر دو 
طرف بازگردانیم. محمد نوازی، مهدی رحمتی و ساکت 
الهامی جزو مربیان جوانی هستند که برای فوتبال ما 
زحمت کشیده اند. نباید سرمایه های خود را بسوزانیم و 
فوتبال باید سال ها در اختیار این مربیان باشد. به عنوان 
یک فوتبالی نه مدیرعامل نساجی می گویم اجازه بدهید 

همه به یکدیگر وصل شوند. 
مدیرعامل نساجی درمورد آخرین وضعیت پرداختی 
به بازیکنان این تیم پاسخ داد: تاکنون 8٠ درصد قرارداد 
اعضای تیم را پرداخت کرده ایم. به عنوان یک باشگاه 
خصوصی این کار را انجام داده ایم. کدام باشگاه چین 

کاری کرده است؟
سیف الله پور درخصوص اینکه آیا قرار است بازی های 
خانگی نساجی در این فصل لیگ برتر همچنان در مشهد 
برگزار شود، گفت: با توجه به آماده نبودن زمین ساری و 
وطنی قائمشهر، فعلا اولویت ما برگزاری بازی های مان 
در استادیوم امام رضا)ع( مشهد است. البته به این شرط 
که دوستان اجازه بدهند این مسابقات با تماشاگر برگزار 
شود. فردا هم جلسه ای در این خصوص برگزار کرده و به 

زودی بحث را جمع بندی خواهیم کرد.

واکنش مدیرعامل نساجی به شکایت آلومینیوم از الهامی؛
 سیف الله پور: فوتبال جای کینه ورزی و دشمنی نیست 

حرکت فوتبال پایه درقم درمسيری اشتباه؛

چرا یک بازیکن قمی هم در لیست
 تیم ملی نوجوانان نیست؟!

فوتبال  نوجوان  اردونشینان  لیست  اعلام  با 
کشورمان واینکه حتی یک اسم از استان قم درمیان 
اسامی 35 نفره منتخب دیده نمیشود موجی از 
نگرانی درمیان اهالی فوتبال قم به وجود آمد.واقعا 

می بایستی به حال فوتبال قم تاسف خورد.
کالبد شکافی موضوع فوق می تواند درس بزرگی 
به مربیانی باشد که دنیای سازندگی در بخش پایه 
را با درو کردن پول اشتباه گرفته اند وخروجی پایان 
دوره های مدارس فوتبالی عملا بی حاصل وبدون ثمر بوده است 16 بازیکن از 
تهران،8 بازیکن از خوزستان،یک نفر از کرمان،2 بازیکن از گیلان،1 بازیکن از 
لرستان ومازندران و7 بازیکن اصفهانی از سپاهان وذوب آهن نفرات اردو نشین 

تیم ملی نوجوانان ایران را تشکیل میدهند.
تیم کیا بیشرین نفرات را درجمع اردونشینان دارد و این نشان میدهد که توجه 
خوب و تسلط داشتن به علم فوتبال نوین درنزد مربیان این آکادمی توانسته 

بیشترین نفرات را فوتبال ایران معرفی نماید.
حالا سوال اینجاست فوتبال قم به کدامین راه میرود.

راه درآمد مربیان درفوتبال پایه یا راه سازندگی؟این سوالی است که میبایستی 
از دکتر باقری فرمانده فوتبالیهای قمی پرسید که خود درسنگر استادی دانشگاه 

درحال تدریس بوده واز زیروبم کلی مسائل فوتبالی بخوبی آگاه میباشد.
کار  در دستور  پایه  مربیان  درانتخاب  وانتخاب درستی  راستی چه مسیر  به 

داشته ایم.
درگذشته های دور حداقل نام چند بازیکن را در اردوهای مختلف تیم ملی 
نوجوانان،جوانان وامید مشاهده میشد شاید پاسخ این باشد که شرایط کرونایی 
باعث شده تا مسیر دانش افزائی نوگلان باتاخیر همراه شود.با نگاه درست به 
مقوله فوق درمی یابیم که می بایستی این ویروس منحوس در دیگر استانها نیز 
اثرات خود را گذاشته باشد اما درعمل چنین نیست واستانهای دیگر پرشتاب 

درحال سازندگی میباشند.
همراهی هیات فوتبال دربرپائی یک آکادمی کلاسیک با بهره وری از بهترین 

مربیان فوتبال قم می تواند چاره درد باشد.
مستعدین نوگل درحالی پرورش می یابند که مربیان خوب خواهند داشت این 
آکادمی می تواند مثل آکادمی فوتبال خوزستان،اصفهان وتهران فوتبال استان را 

درمسیر رشد قرار دهد.
این  برپائی  امکان  باقری سراغ داریم  با دلسوزی که درنزد دکتر  امید داریم 
آکادمی درقم فراهم شود تا نخبگان فوتبالی قم بصورت حرفه ای ودرست درآن 
مشغول به فراگیری اصول درست فوتبالی باشند تا دراین راستا فوتبال قم بتواند 

درآینده حرفهائی برای گفتن داشته باشد.

حلقه شادی بازیکنان قدیمی هلال احمر وکيان درکنار هم؛

صیانت افطاری کهن کسوتان فوتبال قم 
کاری زیبا وستودنی 

ایمان/ رضا ملکی 
ضیافت الهی درماه پربرکت رمضان برای فوتبالیهای گذشته ولایت با زیبائی 
خاصی همراه بود وآن دومیهمانی شایسته ودرخور توجه بزرگان دوتیم خوب 

وریشه دار هلال احمر وکیان قم بود که درنوع خود ستودنی بود.
درمسیر اول قدیمیهای تیم خوب هلال احمر در رستوران زیبای صدرا در کهک 
با مدیریت شایسته حسن رزاقی مربی خوب و شایسته فوتبال قم وهلال احمر 

برگزار شد.
حضور چهره های بزرگ ورزش قم درکنار فوتبالیهای قدیم به این مراسم زیبا 
ثانی وسید  جلوه ای خاص بخشیده بود. استاد سید جواد حسینی،مهدی 
محسن هاشمی بزرگان این تیم درتکریم میهمانان خود سنگ تمام گذاشتند.
موجی از شادی را میشد درنگاه حاضران درسالن دید و میتوان گفت که جنس 
ورزش میتواند چنین صحنه های جالب و دیدنی رادرخود خلق نماید در مسیر 

بعدی رستوران پذیرای بزرگان فوتبال تیم خوب کیان بود.
عباس گلکار بنیانگذار شایسته این تیم درکنار احمد کاشانی،محسن باقرمنش 
ودکتر محمدپورکیانی که فخر فوتبالیهای قم میباشد بزرگانی بودند که به حاضران 

دراین ضیافت افطاری خوش آمد گفتند.
دیدارهائی که بعضا 40 سال بود وبار دیگر با در آغوش کشیدن هم تمرینی زیبا 
داشت تا حلقه شادی دوستان در ثبت عکس یادگاری درکنار هم از جلوه های ویژه 
این ضیافت به یاد ماندنی بود دست مریزاد می گوئیم به بزرگان دوتیم هلال احمر 
وکیان که با برپائی آئین افطاری درضیافت پاک خداوند حکیم توانستند لحظات 

به یاد ماندنی را در ورزش قم به ثبت برسانند.

کاپيتان سابق تيم فوتسال فردوس قم به سن ایچ ساوه پيوست؛

خداحافظی روح الله ایثاری
 از هواداران قمی

کاپیتان سابق تیم فوتسال فردوس قم 
در پیامی از هواداران قمی خداحافظی 

کرد. 
و  عباسی  مسعود  پیوستن  از  پس 
فوتسال  تیم  به  شهاب بشری دوست 
سپاهان، روح الله ایثاری، دیگر ستاره 
تیم فوتسال فردوس قم، نیز از این تیم 
فوتسال قمی خداحافظی کرد و به سن 

ایچ ساوه پیوست.
کاپیتان سابق تیم فوتسال فردوس قم 
در پیام خداحافظی با هواداران قمی 

عنوان کرد:
سلام خدمت تمام هواداران فوتسال 

دوست قم
همیشه خداحافظی سخت است، به خصوص از تیمی که مثل خونه خودت است.

ولی بعضی وقت ها چاره ای جز رفتن نیست
امیدوارم روزی مشکلات فوتسال قم حل شود تا بتواند به جایگاه واقعیش برسد

از همه هواداران و کسانی که تو این سال ها در پیشرفت من نقش داشتند و 
همیشه من را مورد حمایت خودشان قرار دادند صمیمانه تشکر می کنم.

همیشه در قلب من ماند گارید.
به امید دیدار دوباره…

یا حق

مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: فوتبال مدت زمان طولانی است که 
مریض شده و برای اصلاح و درمان آن به یک برنامه 15 ساله نیاز است. متاسفم 

برای فوتبال که یک عده دلال و اوباش منشا ناهنجاری ها و درگیری ها شده اند. 
مسعود اقبالی  در گفت و گویی اظهار داشت: فوتبال ایران سال هاست از فوتبال 
جهانی فاصله گرفته است. شرایط و نتایج ناامید کننده تیم های باشگاهی به 
طور قطع موجب شده با تیم ملی هم نمی توانیم در ادامه نتیجه خوبی بگیریم. 
تیم های خوب لیگ، حتی اصول اولیه بازی مانند دفاع و حمله را اجرا نمی کنند 
و بازیکنان نمی توانند چهار پاس سالم به یکدیگر بدهند و موضوعاتی که باید در 
زمان جوانی و نوجوانی در تیم های پایه برای بازیکنان آموزش داده شود، فراموش 

شده است.
وی با اشاره به کیفیت پایین بازیکنان حاضر در لیگ برتر، گفت: سطح لیگ 
ایران تا جایی نزول داشته که لژیونرها دیگر نمی توانند  آنطور که باید در تیم ملی 
خودشان را نشان بدهند، زیرا سطح پایین بازیکنان داخلی بر عملکرد آنان نیز تاثیر 
گذار است. فوتبال مدتی است که مریض شده و یک فرصت 15 ساله برای اصلاح 
و درمان آن نیاز است وگرنه مانند 40 سال گذشته که قهرمان آسیا نشدیم، در 

جام جهانی هم نتیجه ای نخواهیم گرفت.
مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا همچنین درباره نمایندگان ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا توضیح داد: سپاهان اصلا تمرکز نداشت و این مشکلات را من 
از محرم نویدی کیا می بینم. در لیگ قهرمانان آسیا که دیگر مشکلات و حواشی 
فوتبال ایران، مثل اشتباهات داوری و یا مشکلات ورزشگاه و تماشاچیان را ندارد 
که با بهانه کردن آن ها بتوانند ضعف های خودشان را بپوشانند. سپاهان یکی 
از تیم های خوب ما به حساب می آید ولی بازی بسیار بد این تیم همه را شوکه 
کرد. آنقدر روی بازیکنان کار نشده که وقتی به حمله می روند، دفاع را فراموش 
می کنند؛ در صورتی که باید در زمان حمله به فکر دفاع هم باشند. پس مربی در 
کنار زمین چه  چیزی را نگاه  می کند؟ وظیفه مربی رفع همین مشکلات تیم است 

که در دیدارهای حساس تک بعدی بازی نکند.
وی افزود: تیم فولاد نیز در این رقابت ها بازی مبتدیانه ای را به نمایش گذاشت. 
اینکه مدام در لاک دفاعی باشند و با یک گل، آن  هم به یک تیم ضعیف به پیروزی 

برسند و صعود کنند که هنر نیست. قطعا فولاد در مرحله حذفی دوام نمی آورد. 
مربی اسبق تیم فوتبال استقلال در خصوص مشکلات مربیان گفت: مثلا 
برای تیم فولاد یکی از مهم ترین مباحث، ریکاوری و تحلیل روند گذشته است. 
باید به خوبی استراحت کنند و روی نقاط ضعف  خود کار کنند و مربی تمام 90 
دقیقه های پشت سرگذاشته را برای بازیکنان تحلیل کند تا کم کاری ها و ایرادهای 

آنان اصلاح شود.
اقبالی با انتقاد از حواشی پیش از آغاز فینال جام حذفی گفت: مربیان ما اصلا 
روی فوتبال کار نمی کنند و فقط پیگیر تبلیغات و درآمد هستند. متاسفم برای 
فوتبال که یک عده اوباش و دلال منشا ناهنجاری ها و درگیری ها شده اند. واقعا 
کسی نیست که روی این ها نظارت کند و حداقل در دقایق قبل از بازی آرامش 

رختکن و راهرو را برای بازیکنان حفظ کند؟

وی مشکلات فدراسیون را نیز مورد بحث قرار داد و گفت: فقدان مربیان کار 
کشته باعث شده که تیم ها بدون برنامه و به اصطلاح »فوتبال اتفاقی« را به نمایش 
بگذارند و به هیچ پیشرفتی نرسند. خیلی از افراد فعلی فدراسیون و مربیان در 
لیگ های مختلف کشور، شاگردان من بودند، اما هیچکدام آموزه های من را 
رعایت نمی کنند. مربیان ما در یک چرخه افتادند و بین تیم ها می چرخند و همه 
به فکر ثبات جایگاه یا ساخت جایگاه بعدی هستند و دلِ کسی برای فوتبال کشور 
نمی سوزد. این مشکلات همه از فدراسیون است که نهادهای نظارتی به درستی 
در آن فعال نیستند و حتی روی کار اسکوچیچ هم کسی نظارت ندارد. باید از 
متخصصان در فدراسیون استفاده نشود نه افرادی مانند غلامرضا جباری که 

مسوولیت مهم کمیته آموزش فدراسیون فوتبال به او سپرده شده است.
این کارشناس فوتبال در مورد تیم های استقلال و پرسپولیس نیز گفت: این 2 
باشگاه تحت نظارت دولت هستند و تا وقتی خصوصی نشوند و افراد فوتبالی آن ها 
را بدست نگیرند، اصلا باشگاه به حساب نمی آیند. از پرسپولیس و استقلال قدیم 
تنها ارزش و اعتبارشان باقی مانده است و قدرت قدیم را ندارند. البته با حذف 
از لیگ قهرمانان آسیا، حرمتشان در آسیا نیز از دست رفت. دیگر تیم ها از بازی 
مقابل آن ها ترسی ندارند، زیرا می دانند بازیکنان این تیم ها دیگر مثل قدیم، 

ستاره ها و بهترین ها نیستند.
را  نیز در آخر مورد بحث قرار داد و گفت: من کسانی  را  وی مسائل داوری 
می شناسم که در زمان داوریشان محکوم و تعلیق شدند اما الان در کمیته داوران 
مشغول به کار هستند. نمی دانم فدراسیون چرا این ها را به کار گرفته است. این 
افراد در زمان داوری با تیم هایی به مشکل خورده  بودند و حالا داوران بازی ها را 
مشخص می کنند. این موضوع باعث شده که به اولین سوت داور انتخاب شده با 

چشم غرض و تبانی نگاه شود و باشگاه ها با داوری به مشکل بخورند.

مسعود اقبالی: سرخآبی ها اعتبار گذشته را ندارند 

دلالان فوتبالی منشا ناهنجاری ها در این رشته هستند

در گفتگو با ادموند بزیک  عنوان شد؛

 دلایل تحت فشار بودن گل محمدی در پرسپولیس

 کارشناس فوتبال و مهاجم سابق پرسپولیس با اشاره به اتفاقاتی که برای 
این تیم رخ داد، گفت: برخی مسائل باعث شدند فشار زیادی روی سرمربی 

سرخپوشان باشد و این تیم شانس کمتری برای قهرمانی داشته باشد.
ادموند بزیک  به شرایطی که برای سرخپوشان رقم خورده است اشاره کرد 
و گفت: 5 سال است که سرخپوشان تهرانی قهرمان شده اند و نگهداری این 
قهرمانی امسال برای آنها سخت شده است. اتفاقات زیادی به وقوع شپیوسته 
مثل بیانیه دادن سرخ آبی ها علیه یکدیگر، اعتراضات و اشتباهات داوری 

همگی دست به دست هم داده اند تا پرسپولیس شرایط خوبی نداشته باشد.
وی افزود: به نظر من فوتبال ما جدای از فوتبال آسیاست. این روزها شاهد 
نمایش خوبی از تیم های ایرانی نیستیم و اعتقاد دارم به جای پیشرفت در 
حال پسرفت هستیم. متأسفانه یک عده هم هستند که منتظرند تا اتفاقات 
ناخوشایندی در زمین رخ دهد و آنها شروع به انتقاد کنند که این یک معضل 

بزرگ در فوتبال ایران است.
بزیک ادامه داد: پرسپولیس شش امتیاز از رقیب همیشگی خود عقب افتاده 
است البته هر احتمالی وجود دارد که در این شش هفته استقلال هم امتیاز 
از دست بدهد و پرسپولیس بتواند با پیروزی های پی در پی خود را به رقیب 
همیشگی اش برساند اما اعتقاد دارم وقتی یک تیم 5 سال قهرمان می شود 

شاید تا حدودی انگیزه هایش را از دست بدهد.
مهاجم پیشین پرسپولیس خاطرنشان کرد: هواداران باید در این شش هفته 
باقیمانده به خوبی از تیمشان حمایت کنند. با توجه به حضور تماشاگران در 

ورزشگاه، حمایت آنها می تواند تأثیر بسزایی داشته باشد.
وی در مورد دیدار روز چهارشنبه 14 اردیبهشت ماه برابر پیکان گفت: پیکان 
یک تیم جوان و دونده است. فوتبال خوبی بازی می کند. این تیم یک مربی 
جوان دارد که فوق العاده عاشقانه کار می کند به دنبال این است تا بتواند 

پرسپولیس را مقابل هوادارانش متوقف کند.
مهاجم سابق پرسپولیس ادامه داد: یحیی باید به خوبی نقاط ضعف حریف را 
شناسایی و از ضعف های فنی این تیم استفاده کند تا به پیروزی رسیده و فاصله 
خود را با استقلال کم کند به شرط اینکه آبی ها هم برابر سپاهان امتیاز از دست 

بدهند.
بزیک در مورد فشارهای زیادی که این روزها بر روی گل محمدی هست 
افزود: یحیی مربی خوبی است. او مسئولیت سنگینی را قبول کرده و حالا باید 
راهش را ادامه دهد. انتقادهای زیادی از او شده و حذف از جام حذفی و نبردن 

استقلال باعث شده تا بیش از گذشته بر روی او فشار باشد.
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: هواداران با اینکه تیمشان 5 
سال به قهرمانی رسیده باز هم از او قهرمانی می خواهند اما باید شرایط را هم 
درک کنند. یحیی و یارانش این روزها به حمایت هواداران پرسپولیس و مسئولان 
نیاز دارند. باید از یحیی حمایت شود تا او بتواند در شش هفته پایانی نتایج مورد 

نظر را به دست بیاورد.
مهاجم پیشین پرسپولیس در پایان و در پاسخ به این پرسش که آیا نباید 
مجموعه پرسپولیس این روزها به فکر جذب بازیکنان جدید هم باشد گفت: این 
اتفاق در فوتبال اروپا رخ می دهد زیرا آنها حرفه ای هستند اما متأسفانه چنین 
فضایی در فوتبال ما وجود ندارد. بازیکن اگر بفهمد که تیمی او را می خواهد 

برای تیم قبلش بازی خوبی نمی کند و همه چیز به هم می ریزد.
ابتدا  باید  پرسپولیس  دارم  اعتقاد  بنابراین  گفت:  پایان  در  بزیک  ادموند 
تمرکزش را بر روی شش بازی باقیمانده بگذارد و بعد از اتمام لیگ به فکر جذب 
نفرات جدید باشد تا بتواند برای فصل آینده تیمی پرقدرت ساخته تا در لیگ به 

قهرمانی دست پیدا کند.

رضا ملکی*
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 فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: آمریکا تکیه گاه مطمئنی برای رژیم صهیونیستی نیست و به بیت عنکبوتی تبدیل شده 
است کاخ سفید امروز به همراه نظام امنیتی شما یک لانه عنکبوتی است. 

سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز جمعه در مراسم روز جهانی قدس و پیش از خطبه های نماز جمعه تهران گفت: 
روز جهانی قدس میراث ماندگار حضرت امام خمینی )ره( است و ایشان در نخستین ماه های پیروزی انقلاب شکوهمند با 
ابتکار، اعجاز و حکمتی الهی با نامگذاری جمعه آخر ماه رمضان، قدس شریف و فلسطین را از فراموش شدگی، غربت غم انگیز 
و مظلومیت خارج کرد که از آن روز تاکنون سیمای فلسطین در صحنه سیاسی عالم هر روز درخشان تر، برجسته تر و جذاب تر 

به مسیرخود ادامه می دهد.
وی ادامه داد: پس از دوران باشکوه امامت امام راحل، بیرق حمایت از نهضت فلسطین و مبارزه با استکبار و صهیونیسم به 
دست رهبر معظم انقلاب اسلامی برافراشته ماند و حضرت آیت الله  امام خامنه ای با شیوه نو در امتداد ابتکار امام خمینی )ره( 
با تشکیل نیروی قدس سپاه به ایجاد شاکله قدرت و امتداد انقلاب اسلامی در سایر سرزمین اسلامی با در تنگنا قرار دادن رژیم 

صهیونیستی و به اذن خداوند در آینده ای نزدیک به حذف این رژیم از جغرافیای سیاسی عالم اهتمام کرد.
وی  می گوید: اما وقتی که انقلاب اسلامی ظهور یافت و خورشید امامت امام از افق ایران طلوع کرد، فلسطین حامی 
قدرتمند پیدا کرد. جهاد در فلسطین زنده شد و امام فرمودند اسرائیل باید از صفحه روزگار محو شود. این فقط یک عبارت ساده 

نبود بلکه نقطه آغاز راهبردی بلندمدت و جدی بود.
سردار سلامی در ادامه این بخش از سخنان خود اظهار داشت: این عبارت به قدرت و واقعیت تبدیل شد و در سطح هدف، 
آرمان و آرزو باقی نماند به نحوی که از 74 سال پیش به این طرف با معماری آمریکا و مهندسی اروپا و کشورهای مرتجع عرب 
متحد آمریکا و رژیم صهیونیستی 38 طرح برای حفظ بقای رژیم طراحی کردند.  وقتی که فلسطینی ها در غیبت قدرت هستند 

نمی توان با قطعنامه ها و پیمان نامه های سازش با ظالمان به امنیت، استقلال، حریت و آزادی رسید و این درس بزرگی است که 
تاریخ به همه ما داده است و امامان بزرگ انقلاب ما بر این حقیقت مسلم آگاه هستند که هرگز سازش با ظالم راه زیستن امن و 

آزاد نیست و هرگز مستکبران راه غلبه به خودشان را به ما نمی آموزند.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به طور صریح بیان کرد که دشمن زبان شمشیر را خوب می فهمند، او به منطق 
قدرت معتقد است و می داند که با قوی شدن می توان پیروز شد و به قدرت احترام می گذارد و این سررشته نقشه راهی بود که 
امامان انقلاب ما به خصوص در دوران طولانی امامت و پیشوایی رهبر عظیم الشان ما موجب شکل گیری نقشه راه جدی شد 
و رهبر انقلاب بهترین، قدرتمندترین و مدبرترین فرمانده خود را برای هدایت نهضت مقاومت در جهان اسلام منصوب کرد که 
پرچمدار مقاومت، شهید حاج قاسم سلیمانی توانست در فاصله های زمانی اندکی در سایر نقاط جهان اسلام جوانان را به جهاد 

دعوت و آنها را سازماندهی کند و سد مستحکمی در مقابل رژیم صهیونیستی قرار دهد.
ملت فلسطين در ميانه ميدان نبرد و اسرائيل در حال فروپاشی

سردار سلامی  صهیونیست ها را خطاب قرار داد و به آنها  گفت که شما فکر می کردید لایه های ضخیم امنیتی می تواند 
امنیتی ترین رژیم عالم را که مانند پادگان است از خطر حملات فلسطینی های قهرمان نجات دهد؟ درحالی که دیده اید 
شهیدان محمد حسین، فتحی حازم و شهید ضیا چگونه در قلب سرزمین های سال 1948 در یک شب، یک فلسطینی تمام 
ارتش صهیونیستی و قوای امنیتی او را شکست داد. از آن روز  تاکنون دیگر ارتش صهیونیستی در هیچ جنگی پیروز نشده 

است.
وی افزود: در گذشته صهیونیست ها بی رحمانه قتل عام می کردند اما امروز به نقطه ای رسیده اند که حتی مجروح شدن یک 
فلسطینی برای آنها عقوبت فراوانی دارد. دیگر فصل آن وقایع غم انگیز برای فلسطین گذشته است و فلسطین از دست های 

خالی عبور کرده و مسلح است و مردانش در میانه میدان آماده نبرد  و اسرائیل در حال فروپاشیدن است.
کاخ سفيد به لانه عنکبوتی تبدیل شده است

سلامی عنوان کرد: شما وضعیت کشتی هایتان را در دریا دیدید شما شلیک هزاران راکت نیروهای فلسطینی را در 
سیف القدس و ناتوانی گنبد آهنین تان را دیدید، شما همانند اژدها و شیر حزب الله را به مسلح در شمال سرزمینی که اشغال 
کرده اید می بینید، شما محاصره در قلب جهان اسلام را حس می کنید، شما درهم شکستگی نظام سیاسی تان  و پارگی نظام 
اجتماعی تان را می بینید. شما می بینید که دیگر آمریکا تکیه گاه مطمئنی برای شما نیست و به بیت عنکبوتی تبدیل شده که 
کاخ سفید امروز به همراه نظام امنیتی شما یک لانه عنکبوتی است. فرمانده سپاه در تکمیل این بخش از سخنان خود گفت: 
شما می بینید آمریکا از افغانستان می گریزد و از عراق در حال گریختن است و در حاشیه سیاست های منطقه جای دارد و دیگر 
نمی تواند به شما کمک کند و آمریکا برای شما همانند آمبولانسی است که وقتی مریضی می میرد، به فریادش می رسد. حال  
شرارت هایتان را خاموش کنید و می دانید ما اهل عمل و واکنش هستیم پاسخ های ما دردناک است، شرایط را برای خود محو 
خود فراهم می کنید، ما شما را رها نمی کنیم، منتظر باشید، پاسخ های ما دردناک است و شرایط را برای اهداف خود فراهم 
می کنیم. سردار سلامی هشدار داد که اگر کوچک ترین عمل جاهلانه و شرارت آمیز از شما سر برند بهتر از من می دانید چه 
بر سرتان خواهد آمد. به فلسطین قهرمان و عزیز هم می گویم راه خود را ادامه بدهید؛ نصر الهی با شماست. شما چه در غزه، 
چه در کرانه، چه در صحن مبارک مسجد الاقصی متحد هستید و مطمئن باشید دشمن شما به سمت اضمحلال و زوال پیش 
می رود و قدرت شما در حال جان گرفتن است. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی سخنان خود را اینگونه پایان داد که 
ما همیشه با شما هستیم و فلسطین در قلب ماست. ما امت جهان اسلامی همگی سرنشینان یک کشتی هستیم و با هم برای 

مقابله با استکبار جهاد می کنیم و جهاد راز سعادت ماست.

سردار سلامی: 

 آمریکا به بیت عنکبوتی تبدیل شده است

سردار قاآنی: 

جبهه بین المللی مقاومت تشکیل شده است
 فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز جبهه بین المللی مقاومت تشکیل شده است و 

خوشبختانه هر روز رشد و توسعه بیشتری درجهان اسلام پیدا می کند. 
سردار اسماعیل قاآنی روز جمعه در آیین راهپیمایی روز جهانی قدس در محل حرم مطهر امام رضا)ع(، افزود: 
جمهوری اسلامی ایران به رهبری امام راحل و رهبر معظم انقلاب اعلام می کند که هر جبهه ای که در برابر رژیم 
جنایتکار صهیونیستی بلند شود، حمایت می کند و از هر جبهه گسترده ای که علیه این رژیم عملیات کند، به روح 
و روانش درود می فرستد. وی اظهار داشت: روز جهانی قدس یکی از بهترین و معنوی ترین روزهای سال برای هر 
مسلمانی است، همان طور که در بین سال، ماه رمضان بالاترین اوج معنویت را برای مسلمانان در سراسر جهان دارند و 

بعد از شبهای قدر، آخرین هفته ماه مبارک رمضان با معنویت ترین هفته هر انسان مسلمانی است.
وی با بیان اینکه امام راحل عظیم الشان انقلاب اسلامی با معنویت ترین روز برای هر مسلمان را روز قدس نامگذاری 
کردند، اظهار داشت: امام راحل پیش قراول مقابله با رژیم کودک کش خبیث صهیونیستی بوده است، ذات این مرد با 
دفاع از مظلوم عجین شده بوده اما در قضیه فلسطین و دفاع از مردم آن، برتری در وجود امام راحل می دیدیم؛ ایشان در 
سالهای قبل از انقلاب نیز همیشه در دفاع از مردم فلسطین جلودار بودند و آن را یک امر واجب برای مردم می دانستند.
فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: در دوره پیروزی انقلاب اسلامی که امام راحل در احیای اصول اساسی اسلام 
جلودار بود، ایده بزرگ دفاع از مردم مظلوم فلسطین را نهادینه کرد و در اولین سال پس از پیروزی انقلاب اسلامی در 
پیام خود ملت ایران و همه ملتهای اسلامی را به گرامی داشت این روز بزرگ و اعلام همبستگی با همه مردم جهان برای 
دفاع از ملت مظلوم فلسطین فراخواند. سردار قاآنی با اشاره به فرمایشات امام راحل، اظهار داشت: ایده ارزشمند دفاع 
از مردم مظلوم فلسطین را امام راحل برای فرزندان خود در ایران اسلامی و سراسر جهان نهادینه کردند و آخرین جمعه 
ماه رمضان روز قدس شد، همان طور که در یکی از فرمایشاتشان آمده است، "روز قدس یک روز جهانی است و روزی 
نیست که فقط به قدس اختصاص داشته باشد، روز مقابله مستضعفین با مستکبرین است، روز قدس روز اسلام است، 

روز قدس روز پیامبر اکرم است و روز قدس روزی است که اسلام را باید احیا کرد و احیا نمود. "
صهيونيست ها هيچگاه نمی توانند یک ملت واحد باشند

فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به تشریح فلسفه نامگذاری روز قدس پرداخت و گفت: یک 
سرزمین دارای چندین هزار سال پیشینه تاریخی که محل حضور خیلی از پیامبران بوده است، پس از توطئه و بعد از 
جنگهای جهانی با دو دلیل به اشغال یهودی های شرور درآمد، دلیل نخست اینکه انگلیسی ها می خواستند از دست 

این آدم های شرور خلاص شوند لذا مقدمه تشکیل رژیم جنایتکار صهیونیست را فراهم کردند.
وی بیان کرد: در این میان حداقل 13 هزار آدم کشته شد و چند میلیون انسان مهاجرت کردند و این زمینه را فراهم 
کردن که انسانهای مختلف از سراسر دنیا در قالب ملت یهود دور هم جمع شوند و به سرزمینی حمله کنند که از تاریخ 
و ملت برخوردار بود و هیچ ربطی به آنان نداشت؛ با بیرون کردن مردم اصیل آن سرزمین و کشتن آنها، یک سری افراد 
رذل را گرد هم آوردند و رژیمی را تشکیل دادند لذا پرواضح است که چرا امام راحل می گفتند که "این غده سرطانی باید 
از صفحه روزگار حذف شود". وی اظهار داشت: در طول بیش از هفتاد سال گذشته صهیونیستها هیچ گاه نتوانستند 
یک ملت واحد باشند، هیچ چیز از آنها رسانه ای نمی شود در حالی که در بین آنها تبعیض نژادی در اوج خود قرار دارد، 
اختلاف طبقاتی در درون این رژیم بیداد می کند؛ عمدتا خشونت گرا هستند، به شدت به دنیا وابسته هستند و فتنه و 

فساد زیادی در بین آنها موج می زند، ریسمان هر فتنه ای که بگیرید کانون فسادش، رژیم صهیونیستی است.  
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خاطر نشان کرد: در طول مدتی که رژیم جنایتکار صهیونیستی 
شکل گرفته است، ابتدا انگلیس و بعد آمریکا و خیلی قدرتمندان غربی از آن حمایت کردند و تصوراتی را برای مردم 

جهان بوجود آوردند که زائده فکر صهیونیستهاست، زیرا می خواهند سلطه خود را بر منطقه بیشتر کنند.
سردار قاآنی اظهار داشت: صهیونیستها شعار نیل تا فرات را داشتند و اگر علما و مردم فداکار در سرزمین فلسطین 
پیگیر مبارزه ارزشمند علیه صهیونیستها نبودند و در مقابل این رژیم ایستادگی نمی کردند، دامنه زیاده خواهی آنها بسیار 

گسترش می یافت، همان طور که این رژیم به جنوب لبنان حمله کرد و حدود سه هزار انسان مظلوم را طی چند روز در 
این منطقه کشت. وی اظهار داشت: اگر استحکام مردم مقاوم و مبارز مسلمان در سراسر عالم نبود، صهیونیستها هر 
روز با به راه انداختن کشتار در کشورهای مختلف، این ایده نیل تا فرات خود را عملیاتی می کردند، شکست ناپذیرترین 
ارتش منطقه و دنیا را برای خود ردیف کردند، حوادثی هم اتفاق افتاد که این تصورات غلط را در ذهن بسیاری برجسته 
کرد، به عنوان مثال در جنگ 6 روزه سه کشور اردن، سوریه و مصر با این رژیم درگیر شدند اما با حمایت هایی که از این 

رژیم شد، در 6 روز هر سه کشور شکست خوردند و بخشی از سرزمینشان اشغال شد.
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اظهار داشت: با پیروزی انقلاب اسلامی و همین که این نظام 
الهی با رهبری ولایی خود پا در عرصه مبارزه مستقیم میدانی برای مقابله با این رژیم جنایتکار گذاشت، فرزندان تربیت 
شده انقلاب در برابر این ارتش شکست ناپذیر رژیم صهیونیستی ایستادگی کردند لذا طی 20 سال گذشته این رژیم در 

چندین مرحله براه انداختن جنگ چیزی جز شکست عایدش نشده است.
رونمایی فرمانده سپاه قدس از یک عمليات موفقيت آميز حزب الله 

فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه باید آبروی این رژیم جنایت کار را برد، گفت: چند 
ماه قبل خبری به این رژیم رسید که دو پهپاد ناشناس به سمت سرزمین اشغالی در حرکت است، 41 هواپیمای جنگی 
و شناسایی پهپاد این رژیم غاصب از سر شب تا صبح مشغول شناسایی این پهپادها بودند، اما نتوانستند کاری کنند، 
بعد به مردم سرزمین خود دروغ گفتند که رزمایش برگزار کرده اند در حالی که اگر مردمی بودند، باید حداقل جواب 
مردم خود را می دادند. وی بیان کرد: حزب الله قهرمان یک هواپیمای بدون سرنشین خود را حدود 100 کیلومتر 
داخل سرزمین اشغالی فرستاد تا دور بزند و فیلم و عکس بگیرد و برگردد، در حالی که رژیم مدعی بود اگر پشه ای در 
آسمان سرزمین اشغالی حرکت کند، آن را خواهد زد.  سردار قآنی اظهار داشت: از زندان های مخوف رژیم صهیونیست، 
انسانهای با اراده ای فرار کرده اند و در همین دو ماه گذشته این بچه ها پنج عملیات فداکارانه انجام دادند، در حالی که 

تمام سرزمین اشغالی اگر قدم به قدم حرکتی کنند، دوربین ها ثبت می کنند، چرا که این سرزمین پر از دوربین است.
وی بیان کرد: یکی از این جوانان با اراده از داخل شهر تل آویو در شلوغ ترین منطقه شرق وارد منطقه فساد صهیونیستها 
شد و چندین آدم را کشت، آن وقت رژیم از سر شب که عملیات را شروع کرد تا نماز صبح نتوانستند آن جوان را پیدا کنند، 
چندین هزار نفر را همان شب بسیج کردند، همه هواپیماها بسیج شدند و همه جاده ها تحت کنترل درآمد تا یک جوان را 
شناسایی کنند، در نهایت آن جوان را هنگام نماز ظهر شناسایی کردند اما او در عین حال تسلیم نشد که نشان می دهد 

چنین فرزندانی در درون این سرزمین تربیت شده اند.
تحقير رژیم صهيونيستی در لبنان  

فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به فداکاری های رزمندگان مقاومت، گفت: فرزندان 
حزب الله لبنان در سال 2000 میلادی با ابزار و امکانات اولیه خود اما با ایمان راسخ رژیم تا دندان مسلح را تحت 
فشار قرار دادند، طوری با صهیونیستها رفتار کردند که ارتش این رژیم از جنوب لبنان نه تنها عقب نشینی نکرد بلکه 
فرار کرد، این نتیجه تربیت فرزندان انقلاب اسلامی است که راه با عزت زندگی کردن را آموخته بودند، به نحوی که این 
رژیم تا دندان مسلح را مجبور کردند از کشورشان بیرون برود. وی بیان کرد: رژیم صهیونیستی تلاش کرد این تحقیر 
خود را جبران کند لذا بعد از تجهیز دوباره خود جنگ 33 روزه را در لبنان به راه انداخت و هزاران جنایت کرد و شهرها و 
روستاهای جنوب لبنان را از بین برد، تمام ساختمانهایی که فرزندان شیعه طی سالها ساخته بودند و در آنجا ساکن شده 
بودند را با خاک یکسان کرد چرا که فقط به رژیم اطلاع داده شده بود، یک مسوول حزب الله در یکی از این ساختمانها 
است. وی اظهار داشت: در جنگ 33 روزه وزیر خارجه وقت آمریکا در اتاق جنگ صهیونیستها قرار گرفت، بیش از 20 
روز از این جنگ گذشت، یک نهر به نام " لیتوانی" در جنوب لبنان در نزدیکی مرز رژیم اشتغالگر قرار داشت، وزیر وقت 
امور خارجه آمریکا گفت بعد از شکست در این چند روز به صهیونیستها گفت که فیلمی از نهر لیتوانی بگیرن که حداقل 
گفته باشند تا اینجا توانسته اند برسند، در حالی که در مقابل آنها فقط چند فرزند مسلمان با عزم انقلابی و با استحکام 

ایستادگی می کردند و سبب تحقیر ارتش رژیم صهیونیستی در لبنان شد.
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: رژیم بعد از دو سال صبر، جنگ 22 روزه با فلسطینی ها را 
در غزه به راه انداختند، اما به برکت انقلاب اسلامی در سال 2008 میلادی بچه های فلسطینی دستشان پر شده بود و 
در این مدت رژیمی که پیشرفته ترین امکانات را داشت، نتوانست حتی 2 کیلومتر هم از عرض 6 کیلومتری نوار غزه که 
متراکم ترین منطقه جمعیتی دنیا است، پیش رود. وی اظهار داشت: رژیم اشتغالگر نمی فهمد، بچه مسلمان چه شیعه 
باشد و چه سنی وقتی که با مکتب اسلامی رفاقت می کند، هر روز به عزت و قدرت بیشتری دست می یابد، لذا این 

تصورات رژیم که یک ارتش شکست ناپذیر است، به دست فرزندان انقلاب اسلامی بر باد رفت.
سردار قاآنی گفت: فرزندان انقلاب اسلامی، فرزندان معنوی رسول الله هستند و باید ارزش خود را بیشتر درک کنند، 
چرا که روزی 10 بار در بهترین حالت معنوی یعنی نماز ایستاده و "صراط مستقیم" را زمزمه می کنند، این بچه های 
مقاومت هر روز در برابر اسراییل و آمریکا قدرت بیشتری پیدا می کنند، امروز جبهه بین المللی مقاومت شکل گرفته است 
و وقتی جنایتکاران صهیونیست در جایی به بچه های فلسطینی حمله می کنند، این جبهه رشد بیشتری پیدا می کند.
وی خاطر نشان کرد: همین عملیات "سیف القدس" در سال گذشته که صهیونیست ها به قدس اهانت کرند و به بچه 
های فلسطینی آسیب زدند، غزه را تهدید کردند و گفتند چند ساعت فرصت می دهیم، اگر از مسجد الاقصی بیرون 

بیاید، حزب الله اولین موشک را روانه شهر تلاویو کرد، 11 روز رژیم جنگید و 11 روز حزب الله مقاومت کرد.
وی اضافه کرد: در عملیات "سیف القدس" طی 11 روز سه هزار موشک شلیک شد، این در حالی است که در جنگ 
51 روزه سال 2014 کمتر از این تعداد موشک شلیک شده بود، ساخت موشک توسط حزب الله آن هم در شرایط 

جنگی و در شرایطی که روزی حداقل 20 هواپیما در آسمان کار اطلاعاتی انجام می دهد، کار بسیار دشواری است.
عمر رژیم صهیونیستی در حال اتمام است فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: عقل و دلتان 
را به کار بیاندازید، عمر رژیِم صهیونیستی دارد تمام می شود، هشدار می دهیم که تا خانه هایتان در کشورهای اروپایی 
گران تر نشده و خانه هایتان در سرزمین اشغالی بی ارزش تر نشده است، خانه های خود در این سرزمین اشغالی را 
بفروشید و به سرزمین اصلی تان بازگردید.  سردار قاآنی اظهار داشت: این فهم را داشته باشید که روز قدس همچنان تا 
از بین بردن همه صهیونیستها پابرجا خواهد بود و این جبهه مقاومت هر روز قوی تر از روز قبل می شود و تا شما را از بین 

نبرد، دست از کار برنمی دارد، این پیام روز قدس از ایران اسلامی است.
وی بیان کرد: رژیم می خواست به هر شکل ممکن ایران را از سوریه بیرون کند و هر کار توانستند کردند اما استحکام 
رزمندگان جبهه مقاومت چنان با این رژیم کردند که شکست خورد، این استحکام ملت و این روز قدس که ادامه پیدا کرد، 

کانون مقاومت اسلامی را بوجود آورده است.

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیستی یک رژیم زبون و متزلزل است، 
گفت: تروریسم دولتی، نقض سیستماتیک حقوق بشر، بکارگیری سلاح های 
ممنوعه علیه مردم، فشارهای فزاینده علیه مردم قدس و کرانه باختری و هتک 
حرمت مسجدالاقصی، هیچ کمکی به پایداری و امنیت رژیم صهیونیستی نکرده 

است. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در دیدار با سفرا و روسای 
جمع  در  حضور  از  خرسندی  ابراز  ضمن  اسلامی  کشورهای  نمایندگی های 
خانواده ی جهانی اسلام، گفت: با آرزوی قبولی طاعات و عبادات شما عزیزان، 
پیشاپیش عید سعید فطر را به شما میهمانان گرامی، خانواده های محترم شما 
و همة مسلمانان سراسر عالم تبریک و تهنیت عرض  کنم و از خداوند متعال 

بهترین ها را در عید فطر برای امت اسلامی آرزو کنم.
رئیس جمهور افزود: ماه مبارک رمضان ماه هویت ساز برای جامعه اسلامی 
التفات  به  منجر  که  جامعه  در  معنویت  و  اخلاص  روحِ  ترویج  کنار  در  است، 
همگانی و خودسازی می شود انسان ها را نسبت به یکدیگر مهربان تر می کند. ماه 
رمضان پدیدآوردنده ی یک هویت ممتاز به نام امت اسلامی است؛ اساسا یکی 
از کارکردهای اجتماعی مناسک دینی همین انسجام در هویت است. پیوندهای 
ایمانی قوی ترین نوع پیوندها بین انسان هاست که مومنین را به برادران و خواهران 

ایمانی و جامعه مسلمین را به امت اسلامی ارتقاء می بخشد.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: جمعیت عظیم و روبه رشد مسلمانان در جهان، در 
کنار گرایش فزاینده جوانان به رعایت شریعت اسلامی، نویددهنده دوران جدیدی 
از عظمتِ تمدنِ نوین اسلامی خواهد بود؛ این در حالیست که الگوی ظاهرفریب 
لیبرال دموکراسی غربی اینک و به اعتراف خود مقامات غربی، جذابیتش را حتی 
در غرب از دست داده است و ناسیونالیسم افراطی و اقتدارگرایی، از درون جوامع 

غربی، آن را به چالش می کشد.
دکتر رئیسی خاطر نشان کرد: در این شرایط امت اسلامی نیاز به وحدت دارد. 
همانطور که قرآن کریم می فرماید: امت با عبودیت پروردگار رابطه مستقیم دارد 
)ان هذه اُمتکم امه واحده و أنا ربکم فاعبدون( و تفاوت ها خللی در واحد بودن 

امت ایجاد نمی کند.
جریان تکفير تبدیل به پياده نظام دشمنان امت اسلامی شده است

رئیس جمهور ادامه داد: لذا از یک سو، امت به وحدت، قوام می یابد و از سوی 
دیگر، وحدت را باید در امت جستجو کرد. به همین دلیل، جریان تکفیر، که از 
خون جهان اسلام ارتزاق می کند، یک انحراف آشکار از صراط مستقیم وحدت 
امت اسلامی است. این جریان تکفیر اینک تبدیل به پیاده نظام دشمنان امت 
اسلامی شده است و در راستای منافع سلطه گرایانه آنها دست به مسلمان کشی 

در سرزمین های مختلف اسلامی می زند.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: ملت مظلوم افغانستان سال هاست که با جنگ 
و ناامنی و آوارگی دست و پنجه نرم کرده است. جمهوری اسلامی ایران بیش از 
چهل سال است که مهاجر و آوارگان افغانستانی را برادرانه در درون جامعه خود 

میزبانی کرده است.
رئیس جمهور ادامه داد: انتظار می رفت که با پایان درگیری ها، امنیت و رفاه 
و علم آموزی دختران و پسران افغان، چشم و دل دوستان افغانستان را روشن و 

گرم کند. اما اینک متاسفانه روندی خطرناک و هدفمند از ترویج ناامنی تکفیری 
با هدایت خارجی مشاهده می شود که به دنبال شعله ور کردن جنگ فرقه ای، این 
بار در سرزمینی دیگر از امت اسلامی است. به همین دلیل جمهوری اسلامی 
همواره بر مشارکت واقعی همه گروه های قومی، مذهبی، سیاسی در حکومت 
آینده افغانستان تاکید داشته است تا امکان سوءاستفاده دشمنان این ملت به 

حداقل برسد و افغانستان بعد از سال ها درد و رنج، روی آرامش ببیند.
دکتر رئیسی با اشاره به کارنامه درخشان و موفق جمهوری اسلامی در مبارزه با 
فتنه تکفیری در امت اسلامی، گفت: اگر مجاهدت سرداران بزرگ جهان اسلام 
همچون شهید ابومهدی المهندس و شهید حاج قاسم سلیمانی نبود داعش 
در بسیاری از کشورها ادعای حکومت می کرد. اینک نیز جمهوری اسلامی 
دست همکاری خود را به سوی همه کشورهای اسلامی دراز می کند تا در مقابله 

گفتمانی و میدانی با تکفیر، بصورت هم افزا عمل کنیم.
غفلت یا ساده لوحی در قبال نيات شوم رژیم صهيونيستی هویت جهان 

اسلام را تهدید می کند
رئیس جمهور افزود: از سوی دیگر، رژیم غاصب صهیونیستی همچنان تهدیدی 
جدی بر ضد امت اسلامی است و فلسطین مظلوم رمز وحدت امت اسلامی 
است. اگرچه فلسطین قربانی اصلی این رژیم کودک کش است اما غفلت یا 
ساده لوحی در قبال نیات شوم و توسعه طلبانه آن، کل کشورهای منطقه و هویت 
جهان اسلام را تهدید می کند. مَثَل کشورهایی که روابط خود را با رژیم خونریز 

صهیونیستی باصطلاح عادی سازی می کنند همچون کسی است که مار در 
آستین خود پرورش می دهد و این حرکت بدون تردید موجب خشم و غضب 
قریب دو میلیارد مسلمان در جهان خواهد شد و نفرت آزادگان جهان را برخواهد 

انگیخت.
رژیم صهيونيستی یک رژیم زبون و متزلزل است 

آیت الله رئیسی خاطر نشان کرد: رژیم صهیونیستی یک رژیم زبون و متزلزل 
است. تروریسم دولتی، نقض سیستماتیک حقوق بشر، بکارگیری سلاح های 
ممنوعه علیه مردم، فشارهای فزاینده علیه مردم قدس و کرانه باختری، هتک 
حرمت مسجدالاقصی، هیچ کمکی به پایداری و امنیت رژیم صهیونیستی نکرده 
است. اگر مقاومت جوانان مومن امت اسلامی نبود، صهیونیست ها نیز همچون 
تکفیری ها کشورهای منطقه را بلعیده بودند. رژیمی که بیش از 70 سال است 
که موجب ناامنی و بی ثباتی و آوارگی در منطقه است اینک نیز نه تنها نمی تواند 
شریکی برای صلح باشد بلکه هر جا پای گذارد ثبات و امنیت آنجا را به مخاطره 

می اندازد.
روز قدس روز همبستگی امت اسلامی، امید مظلومان و مستضعفان 

آیت الله رئیسی با اشاره به جایگاه روز قدس در زنده نگهداشتن مساله فلسطین 
و مقاومت در منطقه، تاکید کرد: روز قدس به عنوان میراث و ابتکار هوشمندانه 
رهبر فقید انقلاب اسلامی، امام خمینی)ره( مساله فلسطین و مقاومت را به عنوان 
قلب تپنده جهان اسلام، زنده نگه داشته است. روز قدس روز همبستگی امت 

اسلامی است و این روز، امید مظلومان و مستضعفان و روز یأس رژیم صهیونیستی 
و دشمنان اسلام است. جمهوری اسلامی ایران در عمل اثبات کرده است که در 

روزهای سخت دست برادران و دوستان خود را رها نمی کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: در عین حال، جمهوری اسلامی برای حل و فصل 
این معضل بزرگ در سرزمین فلسطین یک راه حل عادلانه، دموکراتیک و مبتنی 
بر استانداردهای بین المللی ارائه کرده است و آن رجوع به آراء همه فلسطینی های 
اصیل اعم از مسلمان، مسیحی و یهودی برای تعیین سرنوشت سیاسی کشور 
خود و ایجاد یک دولت فراگیر در سرزمین های تاریخی فلسطین است و این ابتکار 
رهبر معظم انقلاب اسلامی)مدظله العالی( جزو اسناد ثبت شده نزد سازمان ملل 

متحد است.
دکتر رئیسی اظهار داشت: امت اسلامی نباید نسبت به مسائل اصلی جهان 
اسلام غفلت کند. بیش از پنجاه سال پیش سازمان کنفرانس اسلامی به درستی 
و در پاسخ به جنایت آتش سوزی در مسجدالاقصی شکل گرفت و امروز انتظار 
می رود که اختلافات درونی بر سازمان همکاری های اسلامی سایه نیافکند. به 
بهانه اختلاف نباید خود را به دهان گرگ های درنده فرو انداخت. اختلافات را باید 
با گفتگو حل و فصل کرد. سیاست فشار حداکثری آمریکا  شکست مفتضحانه 
خورده است این اعتراف سخنگوی کاخ سفید است و همانگونه که در روز تحلیف 
ریاست جمهوری خود در مجلس شورای اسلامی اعلام کردم جمهوری اسلامی 
دست دوستی خود را به سوی همه کشورهای جهان از جمله امت اسلامی و به 
خصوص همسایگان خود دراز کرده و دست همه کشورهای اسلامی را به گرمی 
می فشارد. ما به دنبال تعامل حداکثری با جهان هستیم و در این چارچوب، 

همسایگان، دوستان و امت اسلامی، اولویت ما را شکل می دهند.
تعاملات مردمی در جهان اسلام، نقش  افزایش  دکتر رئیسی تصریح کرد: 
بسزایی در گسترش دوستی و تحکیم روابط بین کشورها را دارد. تمدن های بزرگی 
همچون ایران و مصر که به برکت اسلام، غنا و تعالی یافته اند و تمدن بشری وامدار 
آنهاست نقش بی نظیری در ترویج دوستی و همکاری در امت اسلامی می تواند 
ایفا کند. دکتر حسین امیرعبداللهیان نیز در این مراسم پیش از سخنرانی رئیس 
جمهور با اشاره به تشدید اقدامات تجاوزکارانه و وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه 
فلسطینیان در ایام اخیر گفت: تداوم جنایات صهیونیست ها علیه فلسطینیان 

تکلیف ما به عنوان کشورها و دولت های اسلامی را صد چندان می کند.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران همچنان مقاومت را 
مهمترین گزینه مقابله با تجاوزگری رژیم صهیونیستی می داند، افزود: در عین 
ابتکار سیاسی  انقلاب اسلامی  با تدبیر رهبر معظم  حال جمهوری اسلامی 
برگزاری رفراندوم برای تعیین سرنوشت فلسطین به دست همه ساکنان واقعی و 

اصیل این سرزمین را ارائه کرده است.
دکتر امیرعبداللهیان اظهار داشت: امیدواریم به زودی شاهد تشکیل دولت 
واحد فلسطینی در سراسر سرزمین های مادری و تاریخی فلسطینی به پایتختی 

قدس شریف باشیم.
همچنین پیش از سخنان رئیس جمهور احمد قربانف سفیر ترکمنستان در ایران 
به عنوان مقدم السفرا در سخنانی تصریح کرد: خداوند برکات خود را بر ممالک 

اسلامی نازل نماید از جمله برکات این ماه، وحدت امت اسلامی است.

آیت الله رئيسی در دیدار با سفرا و روسای نمایندگی های کشورهای اسلامی:

عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی مانند پرورش مار در آستین است 
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در ماه رمضان، زیاد استغفار و دعا کنید؛ امّا 
دعا، که به سبب آن، بلا از شما دور می شود و 

امّا استغفار، که گناهانتان را محو می کند.

شنبه -10 اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5490

الکافی : ج 4 ص 88 ح 7

همزمان با سراسر کشور در آخرین جمعه ماه مبارک رمضان، راهپیمایی روز قدس باشکوه و عزت 
آفرین در شهر مقدس قم برگزار و به عنوان برگ زرین دیگری در تاریخ جریان مقاومت اسلامی ثبت 

شد. 
براساس این گزارش ، با مدیریت صورت گرفته در زمینه مقابله با بیماری کرونا و فروکش کردن 
شیوع گسترده آن، این مراسم باشکوه، به صورت حضوری و با شرکت جمعیت بسیار زیادی از 

مشتاقان جریان مقاومت و حامیان مردم مظلوم فلسطین در شهر مقدس قم برگزار شد.
بررسی میدانی نشان از آن داشت که سیل گسترده مردم مشتاق برای شرکت در این مراسم از 
صبح زود در نقاط اعلام شده حضور داشتند و با اعلام آغاز مراسم،  راهپیمایی خود را با شعار »الله 

اکبر« آغاز کردند و با سپری کردن مسیر تعیین شده، خود را به مصلی قدس رساندند.
در تمامی مسیرهای اعلام شده این مراسم باشکوه علاوه بر حضور پرشور روحانیت،  قشرهای 
مختلف مردم قم در کنار مسئولان ملی و استانی حضور داشتند و یکصدا فریاد حمایت از مردم 

مظلوم فلسطین را در برابر جنایات رژیم جعلی صهیونیستی سر دادند.
در پایان این حماسه مقاومت، شرکت کنندگان خود را به مصلی قدس رساندند تا ضمن شرکت در 
مراسم نماز جمعه و قرائت دسته جمعی بیانیه راهپیمایی، از سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین 
حاجی صادقی، نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و اسامه حمدان از رهبران 
حماس بهره مند شوند. حضور مردم روزه دار شهر مقدس قم در راهپیمایی امروز بار دیگر به 
جهانیان نشان داد، مردم مقاوم خاستگاه انقلاب اسلامی همواره تا پای جان بر سر آرمان های امام 
راحل)ره( باقی مانده و در همین رابطه به حمایت خود از مردم مظلوم فلسطین با قدرت هرچه 
بیشتر ادامه خواهند ماند. همچنین  به همین مناسبت راهپیمایی های مشابه در حمایت از مردم 
مظلوم فلسطین در شهرستان ها، شهرها و همچنین روستاهای تابعه استان قم با حضور پرشور مردم 
ولایت مدار و همیشه درصحنه برگزار شد. بر اساس این گزارش: از جمله علما و شخصیت های 
مطرح حوزوی  که در این راهپیمایی شرکت کردند عبارتند از: آیت الله العظمی نوری همدانی، 
آیت الله حسینی بوشهری رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه، آیت الله سید احمد خاتمی عضو شورای عالی حوزه های علمیه، آیت الله 
محسن اراکی عضو شورای عالی حوزه های علمیه، استاد هادوی تهرانی از اساتید حوزه علمیه قم، 
آیت الله جواد فاضل عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه 
قم، حجت الاسلام والمسلمین ملکی قائم مقام مدیر حوزه های علمیه، حجت الاسلام والمسلمین 
میر باقری عضو خبرگان رهبری، حجت الاسلام والمسلمین لونی رئیس مجمع عمومی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم، حجت الاسلام والمسلمین حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه 
پاسدران، حجت الاسلام والمسلمین قوامی رئیس بنیاد فقهی مدیریت اسلامی، آیت الله عیسی 

قاسم رهبر نهضت شیعیان بحرین،

آیت الله نوری همدانی؛
قدس مسئله اول جهان اسلام است 

آیت الله نوری همدانی در حاشیه حضور در راهپیمایی روز قدس 1401 قم، با بیان اینکه قدس 
مسئله اول جهان اسلام است، گفت:  آیت الله نوری همدانی، ضمن حضور در راهپیمایی روز قدس 
1401 قم، به جعلی و ساختگی بودن رژیم صهیونیستی اشاره کرده و گفت: بر اساس فرهنگ 

اسلامی با هر مجموعه ای که ظالم باشد و به مردم ظلم کمک کند، مقابله و محکوم می کنیم.
این مرجع تقلید در جمع راهپیمایان روز قدس 1401 قم با اشاره به فرمایشات امام راحل، مسئله 
قدس را اولین مسئله اسلام دانست گفت: قدس برای اسلام است و همه مسلمانان باید با وحدت 
و اتحاد، قدس را حفظ و با تمام قدرت رژیم صهیونیستی را نابود کنند. آیت الله نوری همدانی 
ادامه داد: عظمت اسلام همیشه محفوظ است و مسلمانان باید بدانند رژیم صهیونیستی، یک رژیم 
ساختگی است. وی در پایان تصریح کرد: همه با هم برای حفظ قدس و در هم کوبیدن رژیم غاصب 

صهیونیستی قدم بر داریم و در راه نابودی اسرائیل تردیدی نداریم.

آیت الله فاضل لنکرانی:
راهپيمایی روز قدس تقویت جبهه مقاومت است

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه حضور پرشور مردم از منظر بین المللی دارای 
آثار زیادی است، ابراز داشت: برگزاری با شکوه راهپیمایی روز قدس سبب تضعیف دشمنان و تقویت 
جبهه مقاومت و مبارزان فلسطین خواهد شد.  آیت محمد جواد فاضل لنکرانی، امروز در حاشیه 
راهپیمایی باشکوه روز جهانی قدس شهر مقدس قم در جمع خبرنگاران، گفت: مردم ایران به آرمان 
های امام خمینی )ره( و انقلاب معتقدند و در راهپیمایی روز قدس حضور پیدا می کنند. عضو 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، شرکت در راهپیمایی روز قدس را امری شرعی دانست و افزود: 
نباید فردی فکر کند حضور و یا عدم حضورش در راهپیمایی روز قدس هیچ تفاوتی ندارد. وی با 
بیان اینکه حضور پرشور مردم از منظر بین المللی دارای آثار زیادی است، گفت: برگزاری با شکوه 
راهپیمایی روز قدس سبب تضعیف دشمنان و تقویت جبهه مقاومت و مبارزان فلسطین خواهد شد.

آیت الله حسينی بوشهری؛
حضور در راهپيمایی روز قدس وظيفه ای دینی و انسانی 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، ضمن حضور در راهپیمایی روز جهانی قدس، گفت: ما بر 
اساس یک وظیفه دین و انسانی در این مراسم شرکت می کنیم.

آیت الله حسینی بوشهری، رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با حضور در راهپیمایی روز 
جهانی قدس در گفت وگو با خبرنگار ما با اشاره به اشغال 74 ساله فلسطین توسط صهیونیست ها، 
گفت: قدرت های استثماری با به وجود آوردن این غده سرطانی در منطقه باعث جرم و جنایت و 
قتل شده اند. وی افزود: امروز همه آزادیخواهان جهان با لبیک به ندای رهبر فقیه انقلاب با مردم 

فلسطین همدردی کردند و این یک عمل صالح، وظیفه دینی و انسانی است.

استاندار قم:
 مردم ایران همواره مدافع مظلومان عالم هستند

 استاندار قم گفت: مردم ایران به برکت انقلاب اسلامی ثابت کردند که همواره مدافع مظلومان 
عالم هستند.  سید محمدتقی شاهچراغی روز جمعه در حاشیه راهپیمایی روز جهانی قدس،  افزود: 
به اعتبار فرمایشات امام راحل و رهبر معظم انقلاب و آنچه در میدان وجود دارد و دیده می شود، 
ملت فلسطین به دلیل سال ها جنایت رژیم صهیونیستی جزو مظلوم ترین ملت ها هستند. وی 
اضافه کرد: به طور طبیعی مردم ما در این روزها به کف میدان می آیند و علی رغم همه مشکلات و 

گرفتاری ها، هیچ وقت از ارزش ها، باورها و اعتقادات خود دست برنمی دارند.

نماینده ولی فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی :
تنها راه مقابله در برابر صهيونيست ها مقاومت و ایستادگی است 

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
قم در مصلای قدس گفت: با لطف خدا و مقاومت مردم فلسطین، اسرائیل غاصب 80 سالگی 
تاسیس خود را نخواهد دید، امروز رژیم صهیونیستی با مشکلات شدید داخلی روبه رو است و 

احزاب آنها مشکلات را گردن همدیگر می اندازند.  
عبدالله حاج صادقی با بیان اینکه دشمن از مقاومت و ایستادگی ملت ایران ناامید و مایوس شده، 

افزود: مردم ایران دشمنان را روز به روز ضعیف تر کرده اند.
وی با اشاره به جنایات تفکر صهیونیست در طول تاریخ چندین هزار سال گذشته و از زمان حضرت 
موسی و عیسی )ع( ادامه داد: امروز هیچ دشمنی برای تبری جستن مانند رژیم صهیونیستی 
کودک کش و غاصب نیست، تجربه تاریخی نشان داده که اقلیت صهیونیست همیشه با ظلم و 

ستم همراه بوده و حتی به ملت یهود نیز رحم نکرده اند. حاج صادقی گفت: رژیم صهیونیستی 
محور تمام ظلم های جهان معاصر است، اسرائیل غاصب مصداق کامل ظالم ستمگر است و انقلاب 
اسلامی نمی تواند چنین جرثومه ظلم و فسادگری را تحمل کند.  وی دفاع از مظلوم را از ارکان 
انقلاب اسلامی ایران دانست و یادآور شد: انقلاب اسلامی بنابر آرمان ها و تئوری های نظری خود 
نمی تواند نسبت به ملت مظلوم فلسطین بی تفاوت باشد. نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی ابراز داشت: رژیم صهیونیستی از سال 1948 تا پیروزی انقلاب اسلامی ایران با 
نهایت قساوت، خودمحوری، نژاد پرستی و بی رحمی مردم فلسطین را به خاک و خون می کشید و 
ارتش کشورهای عربی را نیز در کمتر از شش روز در هم کوبید و فضای عمومی بنحوی شکل گرفت 
که کشورهای اسلامی ایجاد این رژیم غاصب را برغم مخالفت قلبی را پذیرفتند.  وی اظهار کرد: 
اسرائیل غاصب که روزی شعار از نیل تا فرات می داد امروز از ترس فلسطینی ها و جبهه مقاومت 
خود ده ها متر به دور خود دیوار و حصار می کشد. حاجی صادقی با اشاره به قدرت روز افزون 
جبهه مقاومت و عملیات استشهادی جوانان فلسطینی تصریح کرد: جوانان غیور و از خود گذشته 
فلسطینی امروز به قلب شهرها اسرائیل غاصب نفوذ کرده اند.  وی بیداری و آگاهی را از برکات 
انقلاب اسلامی دانست و یادآور شد: جبهه مقاومت یکی محورهای اصلی اختلاف بین ایران و 
آمریکاست .حاجی صادقی گفت: خون شهید حاج قاسم سلیمانی مانند تدابیرش کار دشمنان 
را تمام کرده و امروز نیروی قدس سپاه اسلامی خواب راحت را در همه عرصه ها از اسراییلی ها 
گرفته است.رژیم صهیونیستی امروز فقط نگران حزب الله لبنان و جبهه مقاومت در عراق، سوریه، 
یمن و غیره نیست آنها در هراس این هستند تا جبهه حزب الله درلندن و واشنگتن شکل بگیرد 
و طومار صهیونیست ها را در هم بپیچد. نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
تاکید کرد: انقلاب اسلامی با صراحت هر گونه کمک مادی و معنوی را به رزمندگان فلسطینی 
انجام خواهد داد و امروز فلسطین مظلوم قدرتمند است، اینکه در یک عملیات از منطقه غزه 3 
هزار موشک به سرزمین های اشغالی پرتاب می شود که فقط 50 درصد آنها را گنبد آهنین رصد و 
منهدم کرد نشان از یک پیروزی بزرگ است، تمام این موشک ها برغم محاصره شدید در غزه ساخته 
شده بود. وی با تاکید بر شکست دشمن در جنگ نیابتی علیه جبهه مقاومت گفت: امروز سوریه، 
عراق، یمن، لبنان و حتی مردم عربستان، امارات و سایر کشورها در برابر آمریکا و رژیم صهیونیستی 
هستند. حاج صادقی با بیان اینکه رژیم صهیونیستی باید به حاکمیت مردم فلسطین تن داده و 
بر سرزمین های اصلی خود بازگردند، بیان داشت: انتفاضه های جدید و عدم احساس امنیت از 

چالش های مهم این رژیم است و نابودی این رژیم بسیار نزدیک شده است.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ابراز داشت: دوران جنگ با دست خالی 
و سنگ فلسطینی ها با رژیم صهیونیستی گذشته است و آنها در هر عملیات باید انتظار حداقل 
3 هزار موشک را بکشند.  وی تاکید کرد: ما اشراف کامل اطلاعاتی بر اسرائیل غاصب داریم و 
کوچکترین تحرکات آنها زیر نظر سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است و آنها در حمله به ساختمان 
اطلاعاتی و امنیتی در اربیل عراق فهمیدند که چه بلایی بر سرشان آمده است.  وی عنوان کرد: 
اشراف اطلاعاتی سپاه بر پایگاه های اطلاعاتی و نظامی رژیم صهیونیستی در کشورهای منطقه 
بیشتر از حاکمان آن کشورهاست و این مساله را رهبران اسرائیل غاصب به خوبی می دانند. ما پهپاد 
شما را منهدم کردیم ولی شما جرات تعرض به پهپاد ایران را با وجود بیش از یک ساعت پرواز در 
سرزمین های اشغالی را نداشتید چون از عواقب آن کاملا مطلع بودید .نماینده ولی فقیه در سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: امروز نیروی قدس هم اشراف اطلاعاتی و هم قدرت استفاده از 
قدرت را در برابر اسرائیل غاصب را دارد و گفتمان مقاومت کاملا در سطح منطقه نهادینه شده است. 
وی تصریح کرد: تنها راه مقابله در برابر صهیونیست ها مقاومت و ایستادگی است و این گرگ درنده 
هرگز در برابر سازش کاری قدمی به عقب نخواهد گذاشت.  وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به مشکلات کشور اشاره کرد و گفت: مردم از مشکلات معیشتی در رنج هستند و مسئولان در حل 

مشکلات آنان با اتکا به اقتصاد مقاومتی مسابقه خدمت برگزار کنند.

یکی از رهبران حماس: 
جبهه مقاومت مقابل عادی سازی روابط با رژیم صهيونيستی خواهد ایستاد

 یکی از رهبران جنبش مقاومت اسلامی »حماس« نیز  در سخنرانی پیش از خطبه های این 
هفته نماز جمعه قم گفت: قدس آزاد می شود و ملت فلسطین تا آزادی قدس خواهد ایستاد و ما در 
برابر کشورهایی که به اتکا به آمریکا در مسیر عادی سازی روابط با اسراییل گام بر می دارند خواهیم 

ایستاد و سرانجام پیروزی نهایی با ملت فلسطین است.  
اسامه حمدان بیان کرد: در ابتدا سلام گرم خانواده های شهدای فلسطینی را به مردم بزرگ ایران 
اسلامی می رسانم و از حمایت های ایران در پاسخ به ندای امام راحل در مساله فلسطین و روز 
قدس قدردانی می کنم. وی ادامه داد: امروز مسجد الاقصی و بیت المقدس به دلیل امتی که برای 
آن مبارزه می کنند و مجاهدینی که برای آن جنگ می کنند سرافراز ایستاده است و ما یقین داریم 

روزی در مسجد الاقصی نماز خواهیم خواند.
حمدان با بیان اینکه قدس بخاطر حمایت و پشتیبانی ملت های مسلمان و آزادی خواهان جهان 
به خود می بالد، گفت: دشمنان هر چه تلاش می کند تا امت اسلامی را از آرمان قدس دور کند اما 
مردم و ملت های مسلمان در کنار مردم فلسطین هستند. وی اظهار داشت: هم اکنون در سرزمین 
های اشغالی درگیری شدیدی بین مردم و صهیونیست ها در جریان است و از ابتدای امروز دهها نفر 
زخمی و مجروح شدند اما فلسطینی ها با اقتدار تا آزادی قدس مقاومت خواهند کرد. وی با بیان 
اینکه شهید سردار سلیمانی و سایر شهدای مقاومت همه در یک جبهه واحد قرار دارند، اضافه کرد: 
ما تا آزادی قدس مبارزه خواهیم کرد و جبهه مقاومت هر روز در حال اقتدار و قوی شدن و دشمن 
صهیونیستی در موضع ضعف است و پیروزی نهایی طبق وعده های الهی از آن مردم فلسطین 

است و روزی تمام ملت مسلمان نماز جمعه خود را در بیت المقدس اقامه خواهند کرد.
راهپیمایی روز جهانی قدس، همزمان با آخرین جمعه ماه مبارک رمضان، امروز در شهر مقدس قم 

با حضور پرشور مردم انقلابی آن با جلوه های خاص و چشم نوازی برگزار شد. 
قدردانی از حضور پرشور مردم در راهپيمایی روز قدس

 شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم نیز  با صدور بیانیه ای از حضور پرشور و گسترده 
مردم این استان در روز جهانی قدس و حمایت از مردم مقاوم فلسطین قدردانی کرد. 

در این اطلاعیه که نسخه ای از آن در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: شکر و سپاس 
بی حد خداوند متعال به پاس نعمت بی بدیل مردم مایه مباهات و بی نظیر تاریخ و درود خدا 
بر امت ولایت مدار و حماسه آفرینی که در مقطعی حساس با احساس تکلیف دینی و انقلابی و 
حضور آگاهانه در صحنه علیرغم دو سال وقفه در راهپیمایی حضوری به دلیل شیوع و هم گیری 
ویروس منحوس کرونا بار دیگر با اراده آهنین و گام های استوار در راهپیمایی عظیم و پر شورتر از 
قبل در دفاع از پاره تن اسلام و قبله اول مسلمین را برگزار و صلابت و اقتدار خطه ناپذیر خود را به 
رخ جهانیان کشید. بیانیه افزوده است: حماسه حضوری که نور امید را در دل فلسطینیان مقاوم 
متجلی و یأس و نومیدی سردمداران جنایت پیشه، آمریکای جهانخوار و رژیم جعلی و کودک کش 

صهیونیستی را در پی داشت و میثاق دوباره با آرمان های انقلاب تاریخ ساز اسلامی شد.
در ادامه این بیانیه تاکید شده است: شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی این حماسه حضور و 
افزودن برگ زرین دیگری بر تاریخ سراسر افتخار قم قهرمان و پیشگام نهضت الهی، احیاگر اسلام 
ناب محمدی و بنیانگذار فقید نظام اسلامی امام راحل را ارج نهاده و از تمامی لبیک گویان به 
ولی امر مسلمین و مقتدای امت اسلامی، مقام معظم رهبری در جامه عمل پوشاندن به برگزاری 
راهپیمایی حماسی تر و پرشورتر از قبل را ارج نهاد و ضمن تقدیر و تشکر از یکایک نقش آفرینان و 
شرکت کنندگان در این مانور کارآمد انسانی، ارشادات راهگشا و حضور افتخار آفرین علما و مراجع 
تقلید، همراهی و پشتیبانی تمامی ارگانها و نهادهای فعال در عرصه اطلاع رسانی و خدمتگزاری به 
مردم فهیم و زمان شناس و تمهید برگزاری راهپیمایی ماندگار قدردانی و مزید توفیقات توام با عزت 

روزافزون همگان را از خداوند قادر متعال مسالت می کند.

مردم قم "روز قدس" متفاوت و درخشانی را رقم زدند؛

خروش مردم قم درحمایت ازمردم مظلوم فلسطین


